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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 6ης Δεκεμβρίου 2012 
Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 13 
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήθελα, λόγω της πληθώρας των Νίκων στη Βουλή των Αντιπροσώπων, να απευθύνω προς όλους εκ 
μέρους όλων θερμές ευχές.  Χρόνια πολλά!   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2013.   

 Παρακαλώ τον κ. υπουργό να προσέλθει στο βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Β. ΣΙΑΡΛΗ) 

 Καταρχάς, ευχές στον κάθε Νίκο, τον κάθε Νικόλα, που είναι παρών ή βρίσκεται οπουδήποτε στην 
υφήλιο.  Να ζήσετε! 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως κάθε χρόνο έτσι και φέτος η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων της, καλείται να συζητήσει και να ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ο προϋπολογισμός 
όμως αυτός έχει μια ιδιαιτερότητα, αφού είναι ίσως ο κρισιμότερος που καλείται το σώμα να εγκρίνει στη 
σύγχρονη ιστορία της Κύπρου.  Με τη δήλωση αυτή δεν επιθυμώ να κινδυνολογήσω, αλλά επιθυμώ 
απεναντίας να τονίσω ότι προτεραιότητα όλων μας θα πρέπει να είναι το καλό της πατρίδας μας και όχι 
οποιαδήποτε προσωπικά ή κομματικά συμφέροντα.  Προέχει η υπεράσπιση της Κύπρου μας, η επιβίωση και 
το μέλλον των ανθρώπων της. 

 Με το σκεπτικό που μόλις έχω περιγράψει, ο προϋπολογισμός του 2013 ετοιμάστηκε λαμβάνοντας 
υπόψη τις ιδιαίτερα δύσκολες και πρωτόγνωρες για την Κύπρο συνθήκες.  Ο αποκλεισμός μας από τις 
χρηματαγορές από τον Ιούλιο του 2011 ως αποτέλεσμα των εξελίξεων στον τραπεζικό τομέα της Κύπρου, 
κυρίως λόγω της μεγάλης έκθεσης στην ελληνική οικονομία, έχει δημιουργήσει πρωτοφανή δεδομένα τόσο για 
την κυπριακή οικονομία όσο και για την κυπριακή κοινωνία ευρύτερα. 

 Η παρατεταμένη παγκόσμια οικονομική κρίση, η συνεχιζόμενη κρίση χρέους στην Ευρωζώνη και η 
συνεχής αβεβαιότητα που επικρατεί σε σχέση με την ελληνική οικονομία αναπόφευκτα επηρεάζουν τη μικρή 
και ανοικτή οικονομία της Κύπρου.  Παρά το γεγονός ότι έχουν παρατηρηθεί κάποια σημάδια ανάκαμψης σε 
ορισμένες ευρωπαϊκές οικονομίες και σε ευρωπαϊκό επίπεδο εφαρμόζονται ή έχει συμφωνηθεί να 
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εφαρμοστούν σημαντικές πρωτοβουλίες για αντιμετώπιση της κρίσης, εντούτοις η διεθνής αβεβαιότητα 
παραμένει σε υψηλά επίπεδα.  Είναι προφανές ότι, για να καρποφορήσουν τα μέτρα αυτά, απαιτείται χρόνος. 

 Πέραν του εξωτερικού περιβάλλοντος, η αναγκαία δημοσιονομική εξυγίανση θα επηρεάσει δυσμενώς τις 
βραχυπρόθεσμες προοπτικές της οικονομίας μας, παρ’ όλο που θα συμβάλει μεσοπρόθεσμα και 
μακροπρόθεσμα στην ανάκαμψη.  Η αναγκαία προσαρμογή του τραπεζικού τομέα στα νέα δεδομένα, όπως και 
οι αυστηρότεροι κανόνες κεφαλαιακής επάρκειας αναμένεται να επιδράσουν επίσης ανασταλτικά στην 
ανάπτυξη σε βραχυπρόθεσμο ορίζοντα. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια και λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η Κύπρος συνεχίζει να είναι 
αποκλεισμένη από τις διεθνείς αγορές, προτεραιότητά μας αποτελεί η ουσιαστική μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος, ενσωματώνοντας διάφορα μέτρα στον προϋπολογισμό του 2013.  Ταυτόχρονα, θα συνεχίσουμε 
να καταβάλλουμε προσπάθεια για διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής. 

 Θέλω να τονίσω ότι στον προϋπολογισμό του 2013 έχουν συμπεριληφθεί όλα τα μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης τα οποία έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυπριακής κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της 
τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Με βάση τις σοβαρές προκλήσεις που τίθενται ενώπιόν μας, απευθύνω παράκληση προς το σώμα 
όπως διεξαχθεί μια γόνιμη συζήτηση, με αποδεχτή οποιαδήποτε καλόπιστη και δημιουργική κριτική, έτσι ώστε 
ενδυναμωμένοι να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά τις σημερινές σοβαρές προκλήσεις.  

Πρόσφατες νομοθετικές πρωτοβουλίες/εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
 Προτού επεκταθώ περαιτέρω στην κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και τις προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει, θα ήθελα να αναφερθώ σε συντομία στο ευρύτερο πλαίσιο μέσα στο οποίο θα πρέπει να 
διαμορφώνεται και να εφαρμόζεται η δημοσιονομική πολιτική κάθε κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και ιδιαίτερα της Ζώνης του Ευρώ. 

 Η επιτακτική ανάγκη για ενίσχυση της οικονομικής διακυβέρνησης στην Οικονομική και Νομισματική 
Ένωση έχει οδηγήσει τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υιοθετήσουν μια σειρά μέτρων. Μεταξύ 
άλλων, τα μέτρα αυτά συμπεριλαμβάνουν τη νέα Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό και τη 
Διακυβέρνηση στο πλαίσιο της Οικονομικής και Νομισματικής Ένωσης, το γνωστό “Δημοσιονομικό Σύμφωνο”, 
καθώς και ενισχυμένους κανόνες οικονομικής διακυβέρνησης που υιοθετήθηκαν το Δεκέμβριο του 2011, τους 
γνωστούς ως “six-pack”. 

 Το Δημοσιονομικό Σύμφωνο προνοεί μεταξύ άλλων ότι οι προϋπολογισμοί των γενικών κυβερνήσεων 
πρέπει να είναι ισοσκελισμένοι και πλεονασματικοί.  Η αρχή αυτή θα θεωρείται ότι τηρείται, εάν κατά γενικό 
κανόνα το ετήσιο διαρθρωτικό έλλειμμα δεν υπερβαίνει το 0,5% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος σε τιμές 
αγοράς.  Ο κανόνας αυτός θα πρέπει να περιληφθεί στο εθνικό δίκαιο των κρατών μελών.  Επίσης, θα πρέπει 
να υπάρχει αυτόματος διορθωτικός μηχανισμός ο οποίος θα ενεργοποιείται, σε περίπτωση απόκλισης από την 
πορεία επίτευξης του μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού στόχου.  Αποκλίσεις από τον πιο πάνω κανόνα θα 
επιτρέπονται μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και με βάση συγκεκριμένα κριτήρια. 

 Θα ήθελα να τονίσω ότι η Κύπρος ήταν από τις πρώτες χώρες που επικύρωσαν το Δημοσιονομικό 
Σύμφωνο, ενώ οι πρόνοιές του έχουν συμπεριληφθεί σε νομοσχέδιο που εκκρεμεί για ψήφιση ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, το οποίο είναι καίριας σημασίας για την ανάκτηση της αξιοπιστίας μας.  Ακόμα 
εκκρεμεί.  Ως εκ τούτου, στο σημείο αυτό καλώ τη Βουλή των Αντιπροσώπων όπως ολοκληρώσει τη διαδικασία 
εξέτασης και ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου πριν από το τέλος του χρόνου. 

 Οι δημοσιονομικοί κανόνες προβλέπουν μεταξύ άλλων τον ισοσκελισμό του δημοσιονομικού ισοζυγίου 
μεσοπρόθεσμα, καθώς και την υποχρεωτική υιοθέτηση ενός μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου με 
δεσμευτικές οροφές δαπανών και επιβολή κυρώσεων σε περίπτωση μη συμμόρφωσης.  Επίσης, όταν υπάρχει 
απόκλιση από το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό στόχο, ο ρυθμός αύξησης των ετήσιων δαπανών δεν μπορεί 
να αυξάνεται με μεγαλύτερο ρυθμό από το μέσο δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης του ΑΕΠ, εκτός και αν η αύξηση 
υπερκαλύπτεται από μέτρα αύξησης των εσόδων.  Περαιτέρω, έκτακτα έσοδα θα πρέπει να χρησιμοποιούνται 
αποκλειστικά για τη μείωση του δημόσιου χρέους, ενώ, όταν το χρέος υπερβαίνει ή υπερβεί το 60% του ΑΕΠ, 
πρέπει να λαμβάνονται μέτρα για ετήσια μείωσή του κατά το 1/20 της διαφοράς σε σχέση με το ποσοστό 
αναφοράς.  Όλες αυτές οι πρόνοιες έχουν επίσης περιληφθεί στο νομοσχέδιο που εκκρεμεί ενώπιόν σας για 
ψήφιση. 

 Μέσα στα ίδια πλαίσια, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε πρόσφατα δύο νέες νομοθετικές 
προτάσεις, γνωστές ως “two-pack”, που αφορούν τις χώρες μέλη της Ζώνης του Ευρώ, οι οποίες είναι 
αυστηρότερες σε σύγκριση με τη δέσμη για την οικονομική διακυβέρνηση που υιοθετήθηκε ήδη.  Το νέο 
νομοθετικό πλαίσιο προβλέπει μεταξύ άλλων την ανάθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή της δικαιοδοσίας να 
ελέγχει τα προσχέδια των εθνικών προϋπολογισμών των χωρών μελών της Ευρωζώνης και να εκδίδει σχετικές 
γνωματεύσεις αναφορικά με το βαθμό συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του Συμφώνου Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης. 
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 Από την άλλη πλευρά, έχει παρατηρηθεί ότι η αυστηρή λιτότητα που έχει εφαρμοστεί μέχρι στιγμής στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικά σε συνθήκες χρηματοοικονομικών κρίσεων και υποτονικής ανάπτυξης έχει ως 
αποτέλεσμα την περαιτέρω επιδείνωση της ύφεσης τουλάχιστον βραχυπρόθεσμα. Ως εκ τούτου, παράλληλα με 
την εφαρμογή συνετής και ισορροπημένης δημοσιονομικής πολιτικής, απαραίτητη έχει θεωρηθεί και η 
προώθηση της ανάπτυξης. 

 Στα πλαίσια αυτά, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τον Ιούνιο του 2012, κατέληξε στο Σύμφωνο για την 
Ανάπτυξη και την Απασχόληση, το οποίο περιλαμβάνει τις δράσεις που θα πρέπει να αναλαμβάνουν τα κράτη 
μέλη και η Ευρωπαϊκή Ένωση, με στόχο να αναθερμάνουν την ανάπτυξη, τις επενδύσεις και την απασχόληση 
και να καταστήσουν την Ευρώπη πιο ανταγωνιστική.  Πολύ σημαντικό είναι το γεγονός ότι μεταξύ άλλων το 
σύμφωνο αυτό προνοεί την επιδίωξη φιλοαναπτυξιακής δημοσιονομικής εξυγίανσης, λαμβάνοντας υπόψη τις 
ιδιαιτερότητες κάθε χώρας. 

 Συμπερασματικά, όλες αυτές οι αλλαγές που έχουν τροχοδρομηθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουν ως 
αποτέλεσμα τη δημιουργία ενός πιο αυστηρού πλαισίου άσκησης δημοσιονομικής πολιτικής ιδιαίτερα για τα 
κράτη μέλη της Ευρωζώνης.  Ως εκ τούτου, η Κυπριακή Δημοκρατία θα πρέπει να διαμορφώνει τη 
δημοσιονομική της πολιτική, λαμβάνοντας υπόψη το νέο αυτό πλαίσιο. 

 Ως Υπουργείο Οικονομικών και ως κυβέρνηση είχαμε μια εποικοδομητική συμμετοχή στο διάλογο για 
ενίσχυση της οικονομικής διακυβέρνησης, αναγνωρίζοντας ότι, για να ξεπεράσουμε την κρίση, απαιτείται 
ενδυνάμωση των δημοσιονομικών κανόνων πειθαρχίας, υποστηρίζοντας όμως παράλληλα ότι θέματα άμεσης 
φορολογίας πρέπει να παραμείνουν εθνική αρμοδιότητα. 

Τρέχουσες οικονομικές εξελίξεις και προκλήσεις   

 Είναι γεγονός ότι τα μέτρα που υιοθετήθηκαν σε ευρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και σε διεθνές επίπεδο για 
στήριξη του χρηματοοικονομικού τομέα και της πραγματικής οικονομίας έχουν συμβάλει σε κάποιο βαθμό στην 
ομαλοποίηση της παγκόσμιας οικονομίας.  Παρ’ όλα αυτά, το σοβαρό πρόβλημα της κρίσης χρέους, τα υψηλά 
δημοσιονομικά ελλείμματα και τα προβλήματα στον τραπεζικό τομέα αποτελούν τροχοπέδη για την οριστική 
έξοδο από την παγκόσμια οικονομική ύφεση ιδιαίτερα στην Ευρωζώνη.  Το κλίμα της συνεχιζόμενης 
οικονομικής κρίσης αποτυπώνεται στις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπου 
αναμένεται περαιτέρω επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οικονομίας.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η 
Ευρωζώνη αναμένεται να παρουσιάσουν αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης περίπου 0,3% για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και 0,4% για την Ευρωζώνη για το 2012. 

 Πρόσθετα, παρά την επίτευξη του στόχου για σχηματισμό κυβέρνησης στην Ελλάδα και παρά τα θετικά 
σημάδια και την επίδειξη βούλησης της ελληνικής ηγεσίας για έξοδο από την κρίση και παραμονή στο ευρώ, 
δυστυχώς συνεχίζει να επικρατεί μεγάλη αβεβαιότητα για το μέλλον της Ελλάδας.  Αναπόφευκτα, λόγω του 
κοινού νομίσματος, αλλά και λόγω των ιδιαίτερα στενών σχέσεων στον τραπεζικό τομέα μεταξύ Ελλάδας και 
Κύπρου, η κρίση στην ελληνική οικονομία είχε και συνεχίζει να έχει επιπτώσεις και στην Κύπρο. 

 Οι επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, η σημαντική επιδείνωση της κατάστασης στην 
Ελλάδα και η μεγάλη έκθεση του τραπεζικού συστήματος της Κύπρου στην ελληνική οικονομία και αγορά, σε 
συνδυασμό με την απόφαση της Κυπριακής Δημοκρατίας να στηρίξει το τραπεζικό σύστημα, είχαν ως 
αποτέλεσμα η Κυπριακή Δημοκρατία να αποκλειστεί από τις διεθνείς κεφαλαιαγορές από τα μέσα του 2011.  Η 
κατάσταση αυτή καθρεπτίζεται στις συνεχόμενες και συνεχιζόμενες υποβαθμίσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας 
από τους οίκους αξιολόγησης, όπου ως κύριοι λόγοι υποβάθμισης είναι η κρίση στον τραπεζικό τομέα, η οποία 
οι οίκοι θεωρούν ότι θα μεταφερθεί στο δημοσιονομικό ισοζύγιο. 

 Η κυβέρνηση, για να καλύψει τις χρηματοδοτικές ανάγκες του 2012, προχώρησε στη σύναψη του 
διμερούς δανείου με τη Ρωσική Ομοσπονδία, με όρους καλύτερους από τους διαθέσιμους εμπορικούς όρους 
τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο, το οποίο χρησιμοποιήθηκε, για να καλύψει το μεγαλύτερο μέρος των 
χρηματοδοτικών αναγκών της περιόδου του 2012.  Το υπόλοιπο ποσό καλύφθηκε από θεσμικούς επενδυτές 
της εγχώριας αγοράς με σημαντικά αυξημένο κόστος, που αντικατοπτρίζει τη σημαντική έλλειψη ρευστότητας 
που παρουσιάζεται στον εγχώριο τραπεζικό τομέα και τη μη αποδοχή των χρεογράφων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ως αποδεκτών εγγυήσεων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα από τον Ιούλιο του 2012.   

 Όλοι αυτοί οι παράγοντες, σε συνδυασμό με τις δημοσιονομικές ανισοσκέλιες και τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της κυπριακής οικονομίας που επιδεινώθηκαν εν μέσω της οικονομικής κρίσης, είχαν ως 
αποτέλεσμα, στις 25 Ιουνίου 2012, η Κυπριακή Δημοκρατία, μη έχοντας επιλογή, να απευθυνθεί για οικονομική 
βοήθεια στους ευρωπαϊκούς μηχανισμούς στήριξης, καθώς και στο Διεθνές Νομισματικό Ταμείο. 

 Μέσα σε αυτό το αντίξοο διεθνές οικονομικό περιβάλλον, η κυπριακή οικονομία παρουσίασε επιδείνωση 
το πρώτο εξάμηνο του 2012.  Με βάση τις προκαταρκτικές εκτιμήσεις της Στατιστικής Υπηρεσίας, σε ετήσια 
βάση, το εποχικά διορθωμένο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν παρουσίασε μείωση 2,3% κατά το τρίτο τρίμηνο του 
2012 σε σχέση με το αντίστοιχο τρίμηνο του 2011.  Για ολόκληρο το 2012 ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης 
προβλέπεται να είναι αρνητικός και να διαμορφωθεί γύρω στο 2,4%. 
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 Η οικονομική κρίση επηρέασε και συνεχίζει να επηρεάζει και την απασχόληση εργατικού δυναμικού. 
Σχετικά υψηλά ποσοστά ανεργίας παρουσιάζονται κυρίως στους τομείς των κατασκευών, του εμπορίου, των 
ξενοδοχείων και εστιατορίων, καθώς επίσης και στους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας.  Με βάση αυτά 
τα δεδομένα, το ποσοστό ανεργίας το 2012 προβλέπεται να κυμανθεί περίπου γύρω στο 12% του εργατικού 
δυναμικού σε σύγκριση με 7,9% το 2011.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι η ανεργία των νέων ηλικίας 15-24 
ετών είναι υπερδιπλάσια από την ανεργία του συνολικού πληθυσμού.  Κατά το πρώτο εξάμηνο του 2012, ενώ 
η συνολική ανεργία έφθασε το 11,2%, η ανεργία στους νέους ξεπέρασε το 26%.  Για την αντιμετώπιση της 
διόγκωσης του αριθμού των ανέργων η κυβέρνηση εφάρμοσε το 2012 το έκτακτο σχέδιο για παροχή κινήτρων 
για πρόσληψη ατόμων που είναι μακροχρόνια άνεργοι -πέραν των έξι μηνών χωρίς εργασία- και ηλικιακά νέοι, 
ηλικίας 15-24 ετών.  Παράλληλα, συνεχίστηκε η εφαρμογή τριών άλλων σχεδίων παροχής κινήτρων για 
πρόσληψη κοινωνικά ευπαθών ομάδων.   Για την υλοποίηση των σχεδίων και προγραμμάτων για τους 
ανέργους αξιοποιούνται τόσο εθνικοί όσο και κοινοτικοί πόροι, που ανέρχονται συνολικά για την περίοδο από 
το 2009 μέχρι σήμερα στα €67 εκατομ. περίπου.  Συνολικά, περίπου 9 000 άνεργοι τοποθετήθηκαν σε θέσεις 
εργασίας. 

 Ο πληθωρισμός με βάση τον εναρμονισμένο δείκτη τιμών καταναλωτή έχει ανέλθει στο 3,4% το πρώτο 
δεκάμηνο του 2012 σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του 2011 και για ολόκληρο το 2012 προβλέπεται να 
παραμείνει στα ίδια επίπεδα.  Θα ήθελα να επισημάνω ότι ο δομικός πληθωρισμός παραμένει σε σχετικά 
χαμηλά επίπεδα.  Η αύξηση του πληθωρισμού το 2012 οφείλεται κυρίως στην αύξηση των τιμών των 
ενεργειακών προϊόντων, στην αύξηση του κανονικού συντελεστή ΦΠΑ από 15% σε 17% από την 1η Μαρτίου 
2012, καθώς και στην αύξηση των φόρων κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα.  

 Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, που αποτελεί σημαντικό δείκτη για την ευρωστία της οικονομίας, 
με βάση τα στοιχεία για το πρώτο εξάμηνο του 2012, δείχνει μικρή επιδείνωση σε απόλυτους ρυθμούς σε 
σχέση με το αντίστοιχο εξάμηνο του 2011.  Συγκεκριμένα, το έλλειμμα αυξήθηκε στα €808,8 εκατομ. σε 
σύγκριση με €786,2 εκατομ. το αντίστοιχο εξάμηνο του 2011.  Ως ποσοστό του ΑΕΠ παρουσίασε οριακή 
διαφοροποίηση και διατηρήθηκε στα ίδια περίπου επίπεδα του προηγούμενου χρόνου, γύρω στο 4,5%.  
Συνολικά, κατά το 2012 το έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένεται να παρουσιάσει ελαφρά 
βελτίωση σε σχέση με το 2011 και να περιοριστεί περίπου στο 4,4% του ΑΕΠ. 

 Από πλευράς δημόσιων οικονομικών, η υποτονική ανάπτυξη έχει επηρεάσει αρνητικά τα έσοδα του 
κράτους και κατ’ επέκταση το δημοσιονομικό ισοζύγιο.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα, λαμβάνοντας υπόψη τα 
μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης που άρχισαν να εφαρμόζονται από το Δεκέμβρη του 2011, αναμένεται να 
κυμανθεί γύρω στο 5,5% του ΑΕΠ.  Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ αναμένεται να σημειώσει αύξηση 
σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο και να κυμανθεί γύρω στο 85,8% σε σύγκριση με 71,1% το 2011.  
Σημειώνεται όμως ότι το ποσοστό του 85,8%, που ανέφερα, περιλαμβάνει το ποσό της κεφαλαιοποίησης της 
Λαϊκής Τράπεζας, ύψους €1,8 δις, δηλαδή 10 ποσοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ. 

 Η κυβέρνηση υπέβαλε αίτημα για την ένταξη της Κύπρου στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας με 
την υπογραφή σχετικού μνημονίου, που προνοεί τη δέσμευση για υλοποίηση ενός αξιόπιστου οικονομικού 
προγράμματος που να διασφαλίζει την εξυγίανση και την επαναφορά της εμπιστοσύνης στο τραπεζικό 
σύστημα, την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών και την ενδυνάμωση της ανταγωνιστικότητας της 
οικονομίας. 

Ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας - Κύριες πρόνοιες του μνημονίου  
 Η τρόικα, όπως όλοι γνωρίζουμε, πραγματοποίησε τρεις αποστολές στην Κύπρο, κατά τη διάρκεια των 
οποίων πραγματοποιήθηκαν εντατικές διαβουλεύσεις τόσο σε πολιτικό όσο και σε τεχνοκρατικό επίπεδο.  
Αυτές είχαν ως αποτέλεσμα τη διαμόρφωση των βασικών δομικών αξόνων, γνωστών ως “building blocks”, του 
Μνημονίου Συναντίληψης.  Από το μνημόνιο υπολείπεται μόνο το ύψος της κεφαλαιοποίησης των 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, το οποίο δεν έχει καθοριστεί ακόμη.  Το Μνημόνιο Συναντίληψης θα έχει 
διάρκεια τέσσερα χρόνια με στόχο την επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσματος ύψους 4% το 2016.  Η 
προβλεπόμενη συνολική διόρθωση στον άξονα των δημοσίων οικονομικών θα είναι της τάξης του 7¼% του 
ΑΕΠ. 

 Οι συζητήσεις με την τρόικα επικεντρώθηκαν στους ακόλουθους τρεις δομικούς άξονες: 

1. Χρηματοπιστωτικός τομέας, για τον οποίο οι διαβουλεύσεις αφορούσαν κυρίως τις εξής θέσεις:  
Ενδυνάμωση/αναδιάρθρωση του τραπεζικού τομέα, ενδυνάμωση της κεφαλαιακής βάσης των 
πιστωτικών ιδρυμάτων, ενίσχυση της εποπτείας των τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών 
ιδρυμάτων και διαχείριση της ρευστότητας. 

 Ο τραπεζικός τομέας, λόγω κυρίως του μεγέθους του, καθώς και της μεγάλης έκθεσής του στην ελληνική 
οικονομία, στην οποία έχω ήδη αναφερθεί, αποτελεί τον τομέα της οικονομίας που αντιμετωπίζει τις 
μεγαλύτερες προκλήσεις.  Οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτός και η ανάγκη 
κεφαλαιοποίησής του υπήρξαν καθοριστικοί παράγοντες στην ανάγκη για σύναψη Μνημονίου 
Συναντίληψης με την τρόικα.  Παράλληλα, οι υπόλοιπες πρόνοιες του μνημονίου θα ενδυναμώσουν το 
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πλαίσιο ρύθμισης και εποπτείας του τραπεζικού συστήματος, ενισχύοντας ουσιαστικά το όλο κλίμα 
χρηματοοικονομικής σταθερότητας. 

2. Δημοσιονομική πολιτική - Συνδυασμός περικοπών-δαπανών και αύξηση εσόδων κυρίως μέσα από τα 
ακόλουθα μέτρα:  Μείωση του κρατικού μισθολογίου, των συντάξεων των δημοσίων υπαλλήλων, 
κατάργηση και μείωση επιδομάτων αξιωματούχων, κρατικών υπαλλήλων και ωρομισθίων, καλύτερη 
στόχευση των κοινωνικών παροχών, αύξηση ειδικών φόρων κατανάλωσης και των συντελεστών του 
ΦΠΑ και αναθεώρηση του ύψους των τελών χρέωσης των παρεχόμενων κρατικών υπηρεσιών.   

3. Κύριες διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις.  Μεταρρύθμιση συνταξιοδοτικών σχεδίων -Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και ευρύτερου δημόσιου τομέα- με σκοπό τη διασφάλιση της βιωσιμότητάς τους, 
συμπεριλαμβανομένης της σταδιακής αύξησης του ορίου συνταξιοδότησης, μεταρρύθμιση του 
συστήματος της ΑΤΑ, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η παροχή της, μόνο όταν οι δημοσιονομικές και 
οικονομικές συνθήκες το επιτρέπουν, μεταρρύθμιση του τομέα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για 
αντιμετώπιση των προκλήσεων της γήρανσης του πληθυσμού, μεταρρύθμιση του φορολογικού πλαισίου 
της ακίνητης περιουσίας, έτσι ώστε οι τιμές της ακίνητης περιουσίας να αντικατοπτρίζουν περισσότερο 
τις σημερινές τιμές, μεταρρύθμιση της δημόσιας διοίκησης για την αποτελεσματικότερη λειτουργία της, 
με ιδιαίτερη έμφαση στα φοροεισπρακτικά τμήματα, και υιοθέτηση δεσμευτικού μεσοπρόθεσμου 
δημοσιονομικού πλαισίου, έτσι ώστε ο προγραμματισμός των δημόσιων οικονομικών να 
πραγματοποιείται πλέον σε μεσοπρόθεσμο ορίζοντα.  Επιπλέον, για περαιτέρω ενδυνάμωση του 
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου, θα ετοιμαστεί, σε συνεργασία με το Διεθνές Νομισματικό 
Ταμείο, δευτερογενής νομοθεσία για πλήρη στήριξη της πρωτογενούς νομοθεσίας, καθώς και ανάπτυξη 
ενός πλαισίου για την παρακολούθηση της τήρησης των νέων δημοσιονομικών κανόνων, όπως 
προνοούνται από τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και κανονισμούς. 

Προϋπολογισμός 2013 
 Ο προϋπολογισμός του 2013, όπως και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2013-2015 είναι 
προϋπολογισμοί δημοσιονομικής περισυλλογής, στους οποίους έχουν περιοριστεί στο ελάχιστο οι λειτουργικές 
και μη παραγωγικές δαπάνες.   Επιπλέον, στον προϋπολογισμό του 2013 έχουν ενσωματωθεί τα μέτρα 
δημοσιονομικής εξυγίανσης που συμφωνήθηκαν καταρχήν με την τρόικα. 

Δημόσια έσοδα - Δημόσιες δαπάνες  

 Συνολικά, ο προϋπολογισμός του 2013 προβλέπει έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ύψους €5.860 
εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €5.786 εκατομ. το 2012.  Ο ρυθμός αύξησης των εσόδων 
το 2013 υπολογίζεται να φθάσει το 1,3% σε σύγκριση με την αναμενόμενη αύξηση ύψους 1,6% το 2012.  Το 
σύνολο των προϋπολογιζόμενων πιστώσεων του προϋπολογισμού του 2013, εξαιρουμένων των 
αποπληρωμών των δανείων, ανέρχεται στα €7.014 εκατομ. σε σύγκριση με προϋπολογιζόμενες δαπάνες 
ύψους €7.449 εκατομ. το 2012, δηλαδή παρουσιάζουν μια ποσοστιαία μείωση της τάξεως του 5,8%. 

 Τα κρατικά έσοδα τα τελευταία χρόνια παρουσιάζουν υποτονικούς ρυθμούς ανάπτυξης, σε αντίθεση με 
το δυναμισμό που παρουσίασαν τη διετία 2007-2008, ως αποτέλεσμα της έντονης δραστηριότητας στον τομέα 
των ακινήτων.  Τα δημόσια έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2013 υπολογίζεται ότι 
θα αυξηθούν στο 33,5% σε σύγκριση με 32,4% το 2012, λόγω του αρνητικού οικονομικού κλίματος που 
επικρατεί, καθώς και λόγω των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία. 

 Το σύνολο των προϋπολογιζομένων δαπανών του προϋπολογισμού του 2013, και πάλι εξαιρουμένων 
των αποπληρωμών δανείων, ανέρχεται στα €7.014 εκατομ. σε σύγκριση με €7.449 εκατομ. το 2012, 
σημειώνοντας έτσι μείωση ύψους 5,8%.  Οι δημόσιες δαπάνες, ως ποσοστό και πάλι του ΑΕΠ, προβλέπεται 
ότι θα μειωθούν σε σύγκριση με το 2012 και θα περιοριστούν γύρω στο 40,1% από το 41,7% του 
προηγούμενου χρόνου.  Από την ανάλυση προκύπτει ότι σχεδόν όλες οι κατηγορίες δαπανών παρουσιάζουν 
μείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ.  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται στα €802 εκατομ. σε σύγκριση με €1.017 
εκατομ. το 2012, παρουσιάζοντας μείωση της τάξης του 21,2%.  Ο λόγος είναι ότι μεγάλα αναπτυξιακά έργα, 
κυρίως οδικά έργα και κτιριολογικά, έχουν ολοκληρωθεί, όπως η ανακαίνιση/ανάπλαση της λεωφόρου 
Αρχαγγέλου, οι έξι λωρίδες, ο κυκλικός κόμβος του ΓΣΠ, το κτίριο της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 
κτίριο της Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλα παρόμοια έργα.  Για την αποτελεσματικότερη αξιοποίηση των 
αναπτυξιακών δαπανών έγινε προτεραιοποίηση έργων και επιλέχθηκαν αυτά τα οποία είναι ώριμα για άμεση 
έναρξη και που έχουν σημαντική προστιθέμενη αξία. 

Οικονομικές προοπτικές για το 2013   

 Οι επιπτώσεις από την παρατεταμένη κρίση χρέους στην Ευρωζώνη εκτιμάται ότι επηρέασαν αρνητικά 
όχι μόνο τους βραχυπρόθεσμους, αλλά και τους μεσοπρόθεσμους ρυθμούς ανάπτυξης, με επακόλουθο 
ανάλογες δυσμενείς επιπτώσεις κυρίως στην απασχόληση και τα δημόσια οικονομικά.  Το 2013 θα είναι 
ιδιαίτερα δύσκολο λόγω του δυσμενούς εξωτερικού περιβάλλοντος, της αναπόφευκτης διόρθωσης, στους 



618 

 

τομείς των κατασκευών και των τραπεζών, της δημοσιονομικής διόρθωσης, αλλά και λόγω του αρνητικού 
οικονομικού κλίματος γενικότερα.  Αντίθετα, ο τουρισμός και οι υπηρεσίες αναμένεται να συνεισφέρουν θετικά. 

 Οι βασικοί ανασταλτικοί παράγοντες στην πορεία ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας συνοψίζονται 
ως εξής:  Η δημοσιονομική εξυγίανση, η οποία βραχυπρόθεσμα θα επιδράσει ανασταλτικά στην ιδιωτική 
κατανάλωση, η αναμενόμενη συγκράτηση της πιστωτικής επέκτασης προς την οικονομία, η αναπόφευκτη 
διόρθωση στον κατασκευαστικό και τραπεζικό τομέα, το ολοένα και πιο αρνητικό κλίμα εμπιστοσύνης στην 
κυπριακή οικονομία από ξένους και Κυπρίους επενδυτές λόγω των χρόνιων προβλημάτων 
ανταγωνιστικότητας, της δυσμενούς κατάστασης των δημόσιων οικονομικών, καθώς και των προκλήσεων στον 
τραπεζικό τομέα.   Επίσης, οι αρνητικές επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και το κλίμα 
εμπιστοσύνης που παρατηρείται μεταξύ των καταναλωτών, καθώς και η δυσκαμψία στην αντιμετώπιση των 
χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων. 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης βραχυπρόθεσμα θα επηρεαστεί από την εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης και μεσοπρόθεσμα από το βαθμό ανάκαμψης τόσο της παγκόσμιας οικονομίας όσο και των 
οικονομιών των κυριότερων εμπορικών εταίρων μας και κυρίως της Ελλάδας.  Σε περίπτωση που οι 
προβλέψεις για σταδιακή ανάκαμψη της διεθνούς οικονομίας δεν επιβεβαιωθούν, τότε οι επιπτώσεις στην 
κυπριακή οικονομία θα είναι ανάλογες.  Η εφαρμογή μέτρων διαρθρωτικού χαρακτήρα, σε συνδυασμό με την 
ανάπτυξη υποδομών για την εξόρυξη υδρογονανθράκων στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη της Κύπρου, 
μεσοπρόθεσμα θα επηρεάσει θετικά το δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης. 

 Το εξωτερικό περιβάλλον αναμένεται να παραμείνει αρνητικό και το 2013.  Το κλίμα εμπιστοσύνης, οι 
δημοσιονομικές προκλήσεις και οι εξελίξεις στον τραπεζικό τομέα αναμένεται να συνεχίσουν να επιδρούν 
αρνητικά στην ανάπτυξη.  Δυστυχώς!  Η οικονομία της Κύπρου αναμένεται να παρουσιάσει περαιτέρω 
επιβράδυνση το 2013 και να παρουσιάσει αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 3,5% περίπου.  Οι 
προοπτικές είναι αρνητικές για τους περισσότερους τομείς της οικονομίας λόγω της αναμενόμενης 
συρρίκνωσης του χρηματοοικονομικού τομέα, της μειωμένης ρευστότητας στην οικονομία και της 
αναμενόμενης μείωσης στην καταναλωτική ζήτηση.  Αρνητικά αναμένεται να επηρεαστούν επίσης η 
βιομηχανία, οι κατασκευές και το εμπόριο.  Δυστυχώς, αρνητική αναμένεται η πορεία στις χρηματοοικονομικές 
υπηρεσίες, ενώ σοβαρές προκλήσεις θα αντιμετωπίσουν και άλλοι τομείς υπηρεσιών, ιδιαίτερα αυτών που 
σχετίζονται με το εμπόριο και τις κατασκευές.  Ο τουρισμός όμως αναμένεται ουσιαστικά να είναι οριακά ένας 
μοχλός θετικής ανάπτυξης της οικονομίας.  

 Ως αποτέλεσμα της συνεχιζόμενης επιδείνωσης της οικονομίας, το ποσοστό ανεργίας αναμένεται να 
παρουσιάσει περαιτέρω επιδείνωση και να ανέλθει γύρω στο 13,7% του εργατικού δυναμικού το 2013.  Ο 
πληθωρισμός, με βάση το δείκτη τιμών καταναλωτή, αναμένεται να μειωθεί από το 2,5% το 2012 στο 2,0% το 
2013.  Το έλλειμμα το 2013 στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένεται να βελτιωθεί περαιτέρω, γύρω 
στο 2% περίπου του ΑΕΠ. 

 Με βάση τον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 2013 και τα προτεινόμενα μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, το πρωτογενές δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2013 προβλέπεται να περιορισθεί γύρω στο ½% 
του ΑΕΠ.  Το δημόσιο χρέος, εξαιρουμένου του ύψους κεφαλαιοποίησης των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, 
προβλέπεται ως ποσοστό του ΑΕΠ ότι θα ανέλθει γύρω στο 82% το 2013 σε σύγκριση με 85,8% που εκτιμάται 
ότι θα φθάσει το τέλος του 2012, το οποίο όμως, όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως, περιλαμβάνει 10% 
που αφορά την ανακεφαλαιοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας.  Κατά συνέπεια, διευκρινίζω εδώ ότι η πραγματική 
αύξηση θα είναι κάτι μεταξύ 75% και 82%. 

Συμπεράσματα - Προτεραιότητες της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής   
 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως ανέφερα και στην αρχή της ομιλίας μου, η πατρίδα μας δυστυχώς βρίσκεται σε μια πρωτόγνωρη 
θέση, από την οποία μόνο μονιασμένοι και ενωμένοι θα μπορέσουμε να εξέλθουμε.  Δεν υπάρχουν πλέον 
περιθώρια εφησυχασμού ούτε προσωπικών επιδιώξεων, αλλά ούτε και κομματικών.  Μόνο μέσα από την 
ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο θα μπορέσουμε να υπερασπιστούμε τα συμφέροντα του κυπριακού λαού.  Ο 
λαός μας έχει και περηφάνια και αξιοπρέπεια, αλλά και βούληση να εργαστεί για το καλύτερο, όπως το 
απόδειξε περίτρανα μετά το 1974.  Πρέπει όμως εμείς, η εκτελεστική και η νομοθετική εξουσία, να φανούμε 
αντάξιοι των προσδοκιών της κοινωνίας μας και αυτών που θυσίασαν τα πάντα, μέχρι και τη ζωή τους, το 
1974, για να μπορούμε εμείς σήμερα να βρισκόμαστε σε αυτή τη θέση.  Έχουμε υποχρέωση και προς αυτούς 
τους ανθρώπους.   

 Καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε έναν αριθμό πολύ σοβαρών προκλήσεων, όπως η αρνητική ανάπτυξη, 
η υψηλή ανεργία, τα προβλήματα στον τραπεζικό τομέα και οι δημοσιονομικές ανισορροπίες. 
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 Θα πρέπει μέσα από την εφαρμογή μέτρων να ανακτήσουμε τη χαμένη μας αξιοπιστία ως οικονομία, 
έτσι ώστε σταδιακά να μπορέσουμε να δανειστούμε ξανά από τις διεθνείς αγορές, όπως ακριβώς είναι και ο 
απώτερος στόχος του Μνημονίου Συναντίληψης με την τρόικα. 

 Τα δεδομένα αυτά καθιστούν τον προϋπολογισμό που έχετε μπροστά σας για το 2013 καθοριστικό για 
τη μελλοντική πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Με μεγάλο αίσθημα ευθύνης η κυβέρνηση κατάρτισε τον 
προϋπολογισμό με γνώμονα την όσο το δυνατό μεγαλύτερη επίτευξη των στόχων που έχει θέσει.  Λάβαμε 
υπόψη τα νέα πιο αυστηρά δημοσιονομικά πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τις πρόνοιες του 
Μνημονίου Συναντίληψης.  Ο περιορισμός του δημοσιονομικού ελλείμματος με την παράλληλη σταδιακή 
αναστροφή της αυξητικής πορείας του δημόσιου χρέους, ως ποσοστού του ΑΕΠ, θα περιορίσει σε σημαντικό 
βαθμό τις χρηματοδοτικές μας ανάγκες και την εξάρτησή μας από τις χρηματαγορές. 

 Καταληκτικά, θέλω να εκφράσω την ετοιμότητα και την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να 
αντιμετωπίσει άμεσα και αποτελεσματικά όλα τα ανοικτά ζητήματα. 

 Ήμουν και είμαι αισιόδοξος ότι με τις πιο πάνω, από κοινού όμως, προσπάθειές μας θα φέρουμε εις 
πέρας το ιδιαίτερα δύσκολο έργο που καλούμαστε όλοι μας να υλοποιήσουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον Υπουργό Οικονομικών για την κατάθεση της ομιλίας του ενόψει της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού για το 2013. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
 Τιμούμε σήμερα την εξηκοστή τέταρτη επέτειο της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων, η οποία υιοθετήθηκε στις 10 Δεκεμβρίου 1948 από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών.  Παρ’ όλο που η διακήρυξη δεν είναι νομικά δεσμευτικό έγγραφο, σταδιακά υιοθετήθηκε ως 
εθιμικό διεθνές δίκαιο και αποτέλεσε τη βάση για την υπογραφή διεθνών συμφωνιών και συμβάσεων για την 
προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως το Διεθνές Σύμφωνο για τα Ατομικά και Πολιτικά Δικαιώματα 
και το Διεθνές Σύμφωνο για τα Οικονομικά, Κοινωνικά και Πολιτιστικά Δικαιώματα. Η διακήρυξη έχει επίσης 
ασκήσει σημαντική επίδραση σε εθνικά συντάγματα, σε εθνικούς νόμους και σε μερικές περιπτώσεις σε 
δικαστικές αποφάσεις. 

 Δυστυχώς, παρ’ όλο που τα κράτη έχουν υπογράψει πλήθος συμφωνιών για την προστασία των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων, αποδεικνύεται πως οι συμφωνίες αυτές αποτελούν δεσμεύσεις και υποχρεώσεις σε 
θεωρητικό μόνο επίπεδο.  Ζωντανό παράδειγμα καταφανούς παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων 
αποτελεί η δική μας πατρίδα.  Για τριάντα οκτώ ολόκληρα χρόνια η Κύπρος υφίσταται τα δεινά της τουρκικής 
εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής.  Οι πρόσφυγες έχουν εκδιωχθεί βίαια από τα σπίτια και τις περιουσίες 
τους, η τύχη των αγνοουμένων μας δεν έχει ακόμα διακριβωθεί, η πολιτιστική μας κληρονομιά καταστρέφεται 
και ο εποικισμός του κατεχόμενου τμήματος του νησιού συνεχίζεται συστηματικά.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, ως νομοθετική εξουσία, καταδικάζουμε τις παραβιάσεις των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων οπουδήποτε και αν συμβαίνουν.  Ειδικότερα, καταδικάζουμε την εκ μέρους της 
Τουρκίας σωρευτική καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο και καλούμε τη διεθνή κοινότητα 
να συμμορφώνεται με τις πρόνοιες της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στην επέτειο της ηρωικής θυσίας μιας εξέχουσας 
προσωπικότητας, του δημάρχου Λεμεσού Χριστόδουλου Σώζου, ο οποίος έπεσε σαν σήμερα πριν ακριβώς 
από εκατό χρόνια -ήταν και τότε Πέμπτη, στις 6 Δεκεμβρίου 1912- στη μάχη του Μπιζανίου, πολεμώντας για 
την απελευθέρωση της Ελλάδας από τους Τούρκους.  

 Ο Χριστόδουλος Σώζος μεγάλωσε μέσα σε μια οικογένεια αγωνιστών.  Ο παππούς του, Αντώνιος 
Λοΐζου από τη Λάρνακα, πολέμησε το 1828 στο πλευρό του Φαβιέρου για την απελευθέρωση της Ακρόπολης 
των Αθηνών.  Ο πατέρας του, Σώζος Λοΐζου, πολέμησε στην επανάσταση της Κρήτης το 1866.  Από νεαράς 
ηλικίας, ανήσυχος και ζωηρός, ο Χριστόδουλος Σώζος έφυγε για την Αθήνα, όπου φοίτησε στην τελευταία τάξη 
του γυμνασίου και σπούδασε νομικά.  Με το πέρας των σπουδών του άσκησε τη δικηγορία στην Κερύνεια και 
την Πάφο και εγκαταστάθηκε οριστικά στη Λεμεσό το 1898. 

 Εκλέχθηκε μέλος του νομοθετικού σώματος για δύο βουλευτικές περιόδους σε ηλικία 29 χρόνων.  Στο 
νομοθετικό σώμα έχαιρε σεβασμού ακόμα και από τους Άγγλους, οι οποίοι θαύμαζαν την ευφράδεια, αλλά και 
την αγωνιστικότητά του, παρά το γεγονός ότι τους τα έλεγε πάντα έξω από τα δόντια, υπερασπιζόμενος τα 
δίκαια του κυπριακού λαού και τονίζοντας τις αδικίες που γίνονταν σε βάρος του. 
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 Εκλέχθηκε δήμαρχος Λεμεσού το 1908 και υπήρξε ένας από τους πιο επιτυχημένους δημάρχους, αφού 
πραγματοποίησε σημαντικά έργα και καινοτομίες για τα δεδομένα της εποχής.  Εγκατέστησε στη Λεμεσό, 
πρώτη από όλες τις πόλεις της Κύπρου, οδικό φωτισμό, διαμόρφωσε το Δημόσιο Κήπο, χάραξε σημαντικό 
οδικό δίκτυο, έκανε σημαντικά αντιπλημμυρικά έργα, προκυμαία για την εξαγωγή οίνων και σταφίδων, 
φιλαρμονική.   

 Ωστόσο, η πιο ένδοξη στιγμή της ζωής του, αυτή που τον κατέταξε στις τάξεις των ηρώων, ήταν η 
απόφασή του να καταταγεί εθελοντής και μάλιστα ως απλός στρατιώτης, για να πολεμήσει στους βαλκανικούς 
πολέμους του 1912-13 μαζί με εκατοντάδες άλλους νέους, δίνοντας το παράδειγμα ως πρώτος δημότης της 
πόλης του.  Είπε χαρακτηριστικά σε αυτούς που προσπάθησαν να τον μεταπείσουν:  «Πραγματικοί ηγέται δεν 
είναι εκείνοι που μονάχα υποκινούν τον λαόν, αλλά εκείνοι που προκινδυνεύουν μαζί του».  

 Τιμώντας σήμερα τη λαμπρή προσωπικότητα, το ήθος και την προσφορά και τη μεγαλειώδη θυσία του 
Χριστόδουλου Σώζου, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν 
θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να 
ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων 
των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2012», «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, 
με την παράκληση να συνέλθει, για να τα μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.234-2012).  

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού   

Νομικών και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.235-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.236-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.238-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.239-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.240-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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8. Ο περί Φορολογίας των Κερδών από 
Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό 
Λαχείο Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.241-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.242-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί της μη Παραχώρησης 
Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών 
Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και 
στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.243-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.244-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
 

12. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς των Μισθωτών, 
των Αυτοτελώς Εργαζομένων και των 
Συνταξιούχων του Ιδιωτικού Τομέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.245-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.246-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.249-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.250-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.252-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

17. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.253-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου Διατήρησης του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.254-2012). 

Οικονομικών  Εσωτερικών  

19. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.255-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.256-2012). 

21. Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος 
Εργασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.083-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.114-2012). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη 
Σαμψών,  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Χριστάκη Τζιοβάνη,  
Γιώργο Βαρνάβα και   
Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και 
Μάριο Μαυρίδη,  
βουλευτή εκλογικής  
περιφέρειας Κερύνειας   

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων  

2. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.115-2012). 

Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Νομικών  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, 
που είναι η νομοθετική εργασία.  Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου... 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει ζητήσει το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή τα νομοσχέδια που μόλις έχουν κηρυχθεί επείγοντα από το σώμα είναι υψίστης 
σημασίας και θα θέλαμε όλη η κοινοβουλευτική μας ομάδα να είναι παρούσα και επειδή λόγω κάποιων 
ειλημμένων υποχρεώσεων του προέδρου και κάποιων άλλων εξ ημών κάποιοι θα αποχωρήσουν, θα 
παρακαλούσαμε όπως δοθεί προτεραιότητα σ’ αυτά, όπως επίσης και στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα της ημερήσιας 
διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε, είπατε να δοθεί προτεραιότητα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να δοθεί προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ποιο θέμα; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Στα επείγοντα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Στα επείγοντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στα επείγοντα, νοουμένου όμως ότι θα δώσουμε κάποιο χρόνο... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ήδη, κύριε Πρόεδρε, ως επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχουμε συνέλθει και έχουμε 
καλύψει τα ζητήματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν το σώμα είναι ικανοποιημένο ότι μέσω των εκπροσώπων των κομμάτων στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει πράγματι προηγηθεί συζήτηση, το προεδρείο δεν έχει καμία 
ένσταση... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, και το υπ’ αριθμόν 5 θέμα στην ημερήσια διάταξη... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 5... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) Νόμος...  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι το υπ’ αριθμόν 1; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και μετά το υπ’ αριθμόν 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μετά το υπ’ αριθμόν 1. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να διαφοροποιήσω λίγο την εισήγηση του κ. Νεοφύτου.  Να πάμε στο υπ’ αριθμόν 1 θέμα, στο υπ’ 
αριθμόν 5 θέμα και να αφήσουμε όλα τα άλλα πίσω, αν θέλετε, ακόμα και για την άλλη Πέμπτη, και μετά να 
πάμε στα επείγοντα.  Ειδικά το υπ’ αριθμόν 1 θέμα δεν μπορεί να μην εξεταστεί σήμερα πρώτο, κατά την 
άποψή μου.  Έχουμε δεσμεύσεις για τις οποίες όλοι αναφέρουμε ότι έπρεπε να το κλείσουμε από τις 6 του 
Νιόβρη και φοβούμαι η συζήτηση η υπόλοιπη μπορεί να μην αφήσει χρόνο, για να ολοκληρωθεί.  Ας είναι πιο 
σύντομοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ας είναι πιο σύντομοι όσοι θα κάμουν παρεμβάσεις.  Μπορούμε να το ολοκληρώσουμε, αν θέλουμε, σε 
δεκαπέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ο κ. Παπαδόπουλος, ζήτησε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση με όποια σειρά θέλετε να τα συζητήσουμε, απλά αυτό που θέλω να 
επισημάνω, εντάξει, είναι να περιμένουμε την έκθεση για τα τρία θέματα που είχαμε συζητήσει σήμερα στην 
επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Απ´ ό,τι βλέπω, μόλις έχει ετοιμαστεί και διαμοιράζεται... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καθησυχάσω το συνάδελφο τον κ. Συλλούρη.  Αυτό που ζητήσαμε δεν είναι 
γιατί θέλουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα να συζητήσουμε τα επείγοντα και τα σοβαρά νομοσχέδια -νομίζω ότι 
όλο αυτό το διάστημα έχει εξαντληθεί η πολιτική και άλλη συζήτηση- είναι για το σκοπό που έχω αναφέρει, 
θέλουμε να είμαστε παρόντες σε αυτά τα σημαντικά νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι η έκθεση ή οι εκθέσεις για τα τρία νομοθετήματα αυτή τη στιγμή διανέμονται 
και σε πολύ ελάχιστο χρονικό διάστημα θα βρίσκονται στα χέρια όλων των συναδέλφων και συνεπώς 
προτίθεμαι να προχωρήσω στην έναρξη...  Θέλω να διαβεβαιώσω τον κ. Συλλούρη ότι δεν υπάρχει περίπτωση 
να μη συζητηθεί το θέμα που αφορά τα πολιτικά κόμματα. 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 
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Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απ’ ό,τι έχω δει, μόνο η μία έκθεση έχει κυκλοφορήσει, για το ένα κατεπείγον θέμα που θα συζητήσουμε, 
που αφορά τις αποκοπές των μισθών.  Άρα, η δική μου εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, είναι να περιμένουμε και τις 
άλλες δύο εκθέσεις, που αφορούν την αύξηση του φόρου κατανάλωσης και του ΦΠΑ, και να προχωρήσουμε, 
αν είναι, κανονικά με την εργασία της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν είναι έτσι, θα προχωρήσω κανονικά με τον περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμο. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω μια διαδικαστική εισήγηση γι’ αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτον, δε χρειάζεται να διαβαστεί η 
έκθεση, διότι έχουμε πει ότι θα θεωρηθεί ότι είμαστε ομόφωνοι, παρ’ όλο που υπάρχουν κάποιες τροπολογίες.  
Γι’ αυτό θα εισηγούμουν όσοι έχουν τροπολογίες να μιλήσουν πρώτοι, για να μας επεξηγήσουν και τις 
τροπολογίες, για να μην υπάρχει επιπλέον καθυστέρηση μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά.  Αυτή ήταν και η πρόθεσή μου. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το πρώτο θέμα συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος Κώστας Κώστα  

 Φειδίας Σαρίκας Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Ανδρέας Κυπριανού Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κατσουρίδης 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Νοεμβρίου 2012 από την ίδια, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και στις 20 Νοεμβρίου 2012.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αναθεώρηση του περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου του 2011, έτσι 
ώστε να διασαφηνιστούν ασάφειες και να συμπληρωθούν κενά που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή του. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για την κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου στη Βουλή προέκυψε 
στα πλαίσια της συζήτησης συναφούς θέματος που εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως με τίτλο «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος», έπειτα 
από τη διαπίστωση προβλημάτων που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή του εν λόγω νόμου.  

 Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω αυτεπάγγελτου θέματος, το οποίο απασχόλησε την επιτροπή σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13ης Σεπτεμβρίου 2011 και 6ης 
Νοεμβρίου 2012, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή η Γενική Ελεγκτής της Δημοκρατίας, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Κατά τη συζήτηση του πιο πάνω θέματος που προηγήθηκε διαπιστώθηκε η κοινή θέση όλων όσοι 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή για την ανάγκη τροποποίησης της ισχύουσας νομοθεσίας για σκοπούς 
αντιμετώπισης των προβλημάτων που παρατηρούνται στην εφαρμογή της, καθώς και για την ανάγκη 
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συμμόρφωσης της Δημοκρατίας με τις συστάσεις που περιλαμβάνονται στην Έκθεση Αξιολόγησης της 
Επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Κύπρο. 

 Ειδικότερα, οι διάφορες εισηγήσεις των εμπλεκόμενων κυβερνητικών υπηρεσιών για τροποποίηση της 
ισχύουσας βασικής νομοθεσίας που διέπει τα πολιτικά κόμματα, όπως αυτές είχαν κατατεθεί στα υπομνήματά 
τους προς την επιτροπή, συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

1. Τροποποίηση του ορισμού του όρου “πολιτικό κόμμαˮ. 

2. Προσθήκη του τύπου της αίτησης εγγραφής πολιτικού κόμματος ως παραρτήματος σ’ αυτήν, η 
κατάθεση της οποίας θα συνοδεύεται από τέλος εγγραφής. 

3. Προσθήκη του τύπου του πιστοποιητικού εγγραφής πολιτικού κόμματος ως παραρτήματος σ’ αυτήν. 

4. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να καθοριστεί αρμόδιο όργανο για τον τρόπο 
κατανομής της κρατικής χρηματοδότησης στα πολιτικά κόμματα. 

5. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να υποχρεούνται τα πολιτικά κόμματα να 
γνωστοποιούν όλες τις δωρεές/εισφορές που λαμβάνουν, εφόσον αυτές υπερβαίνουν συγκεκριμένα 
χρηματικά ποσά. 

6. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι μη χρηματικές εισφορές που λαμβάνουν τα 
πολιτικά κόμματα να εκτιμώνται από κατάλληλα καταρτισμένα άτομα και να καταχωρίζονται σε σχετικό 
μητρώο. 

7. Απαγόρευση λήψης ανώνυμων εισφορών απευθείας από τα πολιτικά κόμματα, έτσι ώστε όλες οι 
ανώνυμες εισφορές να κατατίθενται μόνο στο προβλεπόμενο στην ισχύουσα νομοθεσία Ειδικό Κοινό 
Ταμείο. 

8. Καθορισμός ανώτατου επιτρεπόμενου ύψους εισφορών που θα καταβάλλεται από νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου ως χορηγούς σε κομματικές εκδηλώσεις ή και απαγόρευση τέτοιων εισφορών. 

9. Καθορισμός χρονοδιαγράμματος ή προθεσμίας για την υποβολή από τα πολιτικά κόμματα των ετήσιων 
οικονομικών τους καταστάσεων για έλεγχο. 

10. Καθορισμός του εντύπου στο οποίο θα υποβάλλονται οι εκλογικές δαπάνες των πολιτικών κομμάτων με 
την έκδοση σχετικών κανονισμών.  

11. Ρύθμιση του ελέγχου της οικονομικής διαχείρισης των πολιτικών κομμάτων. 

12. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας με την οποία να διασαφηνιστεί ότι οι οικονομικές καταστάσεις των 
πολιτικών κομμάτων πρέπει να είναι ενοποιημένες με εκείνες των συνδεδεμένων με κάθε πολιτικό 
κόμμα οργανισμών και φορέων. 

13. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα διενεργείται επιπρόσθετος ανεξάρτητος 
εσωτερικός έλεγχος των οικονομικών των πολιτικών κομμάτων πριν από την υποβολή τους στο Γενικό 
Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

14. Αύξηση της χρηματικής ποινής που προβλέπεται σ’ αυτήν σε περίπτωση παράβασης του ανώτατου 
επιτρεπόμενου ορίου ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς από φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό 
κόμμα. 

15. Τροποποίηση της διάταξής της που προβλέπει το μέγιστο ύψος προστίμου που επιβάλλει ο Έφορος 
Τήρησης και Μητρώου Πολιτικών Κομμάτων για παράβαση των διατάξεών της, έτσι ώστε αυτό να 
αυξηθεί. 

 Στα πλαίσια της όλης συζήτησης που προηγήθηκε της κατάθεσης της πρότασης νόμου, προβλημάτισαν 
ιδιαίτερα την επιτροπή τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Ο ορισμός του όρου “πολιτικό κόμμαˮ. 

2. Οι προϋποθέσεις αίτησης εγγραφής πολιτικού κόμματος και ο καθορισμός τέλους εγγραφής του. 

3. Ο περιορισμός της καταβολής της τακτικής χρηματοδότησης από το κράτος προς τα πολιτικά κόμματα 
για αντιμετώπιση μέρους των λειτουργικών τους δαπανών μόνο στα κοινοβουλευτικά κόμματα, καθώς 
και ο τρόπος κατανομής της. 

4. Οι προϋποθέσεις παραχώρησης της χορηγίας από το κράτος στα κοινοβουλευτικά και μη 
κοινοβουλευτικά κόμματα για αντιμετώπιση μέρους των εκλογικών τους δαπανών και ο τρόπος 
κατανομής της. 

5. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος της ονομαστικής ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς ή εισφοράς σε είδος ή 
σε εξοπλισμό ή σε υπηρεσίες προς τα πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς και η 
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διαφοροποίηση της προβλεπόμενης στην ισχύουσα νομοθεσία ποινής που επισύρει η παράβαση της εν 
λόγω διάταξης. 

6. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος της ανώνυμης ιδιωτικής εισφοράς προς τα πολιτικά κόμματα και κατά 
πόσο η εν λόγω εισφορά θα λαμβάνεται απευθείας από τα πολιτικά κόμματα ή θα κατατίθεται στο 
προβλεπόμενο στην ισχύουσα νομοθεσία Ειδικό Κοινό Ταμείο. 

7. Η σύσταση ή μη ειδικής επιτροπής η οποία θα έχει αρμοδιότητα τον καθορισμό του τρόπου κατανομής 
της τακτικής χρηματοδότησης, της χορηγίας, καθώς και των χρηματικών ποσών που συγκεντρώνονται 
στο Ειδικό Κοινό Ταμείο στα πολιτικά κόμματα. 

8. Η απαγόρευση καταβολής ιδιωτικής εισφοράς από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από κρατικούς 
ή ημικρατικούς οργανισμούς ή από εταιρείες στα πολιτικά κόμματα. 

9. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ποσό που θα μπορούν να καταβάλλουν τα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου προς τα πολιτικά κόμματα ή τους συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς ως χορηγοί σε 
κομματικές εκδηλώσεις. 

10. Ο έλεγχος της οικονομικής διαχείρισης των πολιτικών κομμάτων από το Γενικό Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας, καθώς και η ρύθμιση της όλης διαδικασίας. 

11. Το ύψος του κατ’ ελάχιστον ποσοστού διακίνησης κεφαλαίων πολιτικού κόμματος αποκλειστικά μέσω 
πιστωτικών ιδρυμάτων. 

12. Η αύξηση της χρηματικής ποινής που προβλέπεται σ’ αυτήν σε περίπτωση παράβασης του ανώτατου 
επιτρεπόμενου ορίου ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς από φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό 
κόμμα. 

13. Η αύξηση της προβλεπόμενης στην υφιστάμενη νομοθεσία διοικητικής ποινής που συνεπάγεται η 
παράβαση των διατάξεών της. 

14. Ο μη δικαστικός έλεγχος αποφάσεων συλλογικών οργάνων πολιτικού κόμματος οι οποίες ελέγχονται 
από τις διατάξεις του καταστατικού του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της από τις 
αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, αλλά και οποιεσδήποτε άλλες απόψεις, εισηγήσεις και υπομνήματα 
κατατέθηκαν επί του θέματος, κατόπιν εκτενούς συζήτησης που διεξήχθη μεταξύ των μελών της, αποφάσισε 
την κατάθεση στη Βουλή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, στο κείμενο της οποίας περιλαμβάνονται οι 
καταρχήν θέσεις της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής, τα οποία ωστόσο επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν 
τις τροπολογίες τους κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής σε σχέση με τα επιμέρους σημεία στα 
οποία διαφωνούν. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι πιο κάτω 
τροποποιήσεις στην ισχύουσα νομοθεσία: 

1. Διαμορφώθηκε ο ορισμός του όρου “πολιτικό κόμμα”. 

2. Προστέθηκε σ’ αυτήν ο ορισμός του όρου “συνδεδεμένος οργανισμός”, ο οποίος περιλαμβάνει 
οργάνωση ή ένωση προσώπων με ή χωρίς νομική προσωπικότητα η οποία συνδέεται καταστατικά και 
οργανικά με πολιτικό κόμμα ή εξυπηρετεί ή προωθεί τους σκοπούς πολιτικού κόμματος και 
περιλαμβάνει οργανώσεις νεολαίας, γυναικείες οργανώσεις, αγροτικές, πολιτιστικές, ηλικιωμένων κ.ά.  

3. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο τύπος της αίτησης εγγραφής πολιτικού 
κόμματος περιλαμβάνεται ως παράρτημα στο νόμο και εισάγεται τέλος εγγραφής πολιτικού κόμματος 
που ανέρχεται στο ποσό των €3.000. 

4. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία η αίτηση εγγραφής πολιτικού κόμματος θα 
συνοδεύεται από σχετικό έγγραφο υπογεγραμμένο από 300 Κύπριους πολίτες που έχουν το δικαίωμα 
του εκλέγειν και οι οποίοι υποστηρίζουν την αίτηση εγγραφής. 

5. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο τύπος πιστοποιητικού εγγραφής πολιτικού 
κόμματος περιλαμβάνεται ως παράρτημα στο νόμο. 

6. Διαμορφώθηκε η ισχύουσα διάταξή της σύμφωνα με την οποία τακτική χρηματοδότηση λαμβάνουν από 
το κράτος τα κοινοβουλευτικά και μη κοινοβουλευτικά κόμματα για κάλυψη μέρους των λειτουργικών 
τους δαπανών, το ύψος της οποίας καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και περιλαμβάνεται στον 
κρατικό προϋπολογισμό, έτσι ώστε η εν λόγω χρηματοδότηση να καταβάλλεται μόνο στα 
κοινοβουλευτικά κόμματα.  Περαιτέρω, με τη διάταξη αυτή καθορίζεται ο τρόπος κατανομής της τακτικής 
χρηματοδότησης, έτσι ώστε αυτή να καταβάλλεται στα κοινοβουλευτικά κόμματα σε ποσοστό ύψους 
22% ισόποσα και το υπόλοιπο μέρος της κατ’ αναλογία των ποσοστών που έλαβαν στις τελευταίες 
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βουλευτικές εκλογές. 

7. Διαμορφώθηκε η διάταξή της σύμφωνα με την οποία τα κοινοβουλευτικά και μη κοινοβουλευτικά 
κόμματα λαμβάνουν χορηγία από το κράτος για κάλυψη μέρους των εκλογικών τους δαπανών, το ύψος 
της οποίας καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό, 
έτσι ώστε να καθοριστεί ο τρόπος κατανομής της ως ακολούθως: 

α. Τα κοινοβουλευτικά κόμματα θα λαμβάνουν χορηγία σε ποσοστό ύψους 22% ισόποσα και το 
υπόλοιπο μέρος θα καταβάλλεται κατ’ αναλογία των ποσοστών που έλαβαν στις τελευταίες 
βουλευτικές εκλογές, η οποία θα τους παραχωρείται πριν από τη διεξαγωγή των βουλευτικών 
εκλογών τις οποίες η χορηγία αφορά. 

β. Τα μη κοινοβουλευτικά κόμματα θα λαμβάνουν χορηγία, εφόσον είναι εγγεγραμμένα στο σχετικό 
Μητρώο Πολιτικών Κομμάτων, το οποίο τηρείται από τον έφορο, και έχουν ενεργό παρουσία στη 
δημόσια ζωή κατά τα τελευταία τρία χρόνια πριν από τη διεξαγωγή των τελευταίων βουλευτικών 
εκλογών και  

i. έχουν εξασφαλίσει ποσοστό τουλάχιστον 1,5% στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές ή  

ii. έχουν εξασφαλίσει ποσοστό τουλάχιστον 1,5% στις εκλογές τις οποίες η χορηγία αφορά 
και  

καλύπτουν με υποψηφίους παγκύπρια στις εκλογές τις οποίες η χορηγία αφορά τουλάχιστον το 
μισό αριθμό των εδρών της Βουλής και διαθέτουν τουλάχιστον έναν υποψήφιο βουλευτή σε κάθε 
επαρχία. 

8. Διαμορφώθηκε η σχετική διάταξή της που αφορά το ύψος της ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς προς 
πολιτικό κόμμα που επιτρέπεται να λαμβάνει από φυσικό και νομικό πρόσωπο, έτσι ώστε κάθε νόμιμη 
ιδιωτική ονομαστική χρηματική εισφορά ή εισφορά σε είδος ή σε εξοπλισμό ή σε υπηρεσία από το ίδιο 
φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό κόμμα ή προς συνδεδεμένο με αυτό οργανισμό, ανάλογα με 
την περίπτωση, να επιτρέπεται μόνο μέχρι του ποσού των €50.000 ανά έτος για κάθε περίπτωση.  
Περαιτέρω, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία διευκρινίζεται ότι θα επιτρέπεται ονομαστική 
ιδιωτική εισφορά από εταιρείες οι οποίες είναι εγγεγραμμένες σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Εταιρειών Νόμου σε πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς, νοουμένου ότι οι 
δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών είναι νόμιμες.   

9. Διαμορφώθηκε η προβλεπόμενη σ’ αυτήν ποινή των €10.000 που επισύρει η παράβαση της διάταξής 
της που καθορίζει το ανώτατο ποσό επιτρεπόμενης ιδιωτικής εισφοράς προς τα πολιτικά κόμματα τόσο 
για τον εισφορέα όσο και για τον αποδέκτη της, έτσι ώστε η εν λόγω παράβαση να επισύρει χρηματική 
ποινή ίση με το διπλάσιο μέχρι το τριπλάσιο της διαφοράς της ανώτατης επιτρεπόμενης εισφοράς και 
της εισφοράς που πραγματοποιήθηκε.  Η εν λόγω πρόνοια θα εφαρμόζεται και για τους συνδεδεμένους 
με τα πολιτικά κόμματα οργανισμούς. 

10. Καταργήθηκε η πρόνοια σύμφωνα με την οποία επιτρέπεται ανώνυμη χρηματική εισφορά προς τα 
πολιτικά κόμματα γενικά απευθείας προς Ειδικό Κοινό Ταμείο που τηρείται από της υπηρεσίες της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία κατανέμεται κατ’ έτος κατ’ αναλογία της δύναμης των πολιτικών 
κομμάτων, όπως κατανέμεται η κρατική χρηματοδότηση, και αντικαταστάθηκε με πρόνοια σύμφωνα με 
την οποία επιτρέπεται ανώνυμη ιδιωτική εισφορά από το ίδιο φυσικό ή νομικό πρόσωπο απευθείας 
προς πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο με αυτό οργανισμό, ανάλογα με την περίπτωση, μόνο μέχρι του 
ποσού των €1.000 ανά έτος για κάθε περίπτωση.  Περαιτέρω, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία το συνολικό ποσό των ανώνυμων ιδιωτικών εισφορών που λαμβάνει πολιτικό κόμμα ή 
συνδεδεμένος με αυτό οργανισμός ανά έτος δημοσιεύεται στον ημερήσιο τύπο. 

11. Διαμορφώθηκε η πρόνοιά της σύμφωνα με την οποία δεν επιτρέπεται σε πολιτικό κόμμα να δέχεται 
ιδιωτικές εισφορές οποιουδήποτε είδους από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, από κρατικούς ή 
ημικρατικούς οργανισμούς, από πρόσωπα ή εταιρείες που μετέρχονται ή ασκούν έλεγχο σε καζίνα ή σε 
πρακτορεία στοιχημάτων, από παράνομες επιχειρήσεις, εταιρείες που συμμετέχει το κράτος και από 
εταιρείες που ελέγχονται από άλλα κράτη, έτσι ώστε να απαγορεύεται σε πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο 
με αυτό οργανισμό να δέχεται ιδιωτικές εισφορές οποιουδήποτε είδους που προέρχονται από εταιρείες 
που δεν είναι εγγεγραμμένες στη Δημοκρατία ή από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από νομικά 
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ελέγχονται από το κράτος.  Ωστόσο, για την περίπτωση των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου έγινε πρόβλεψη, ώστε να επιτρέπεται σε κάθε πολιτικό κόμμα να δέχεται 
ονομαστική ιδιωτική εισφορά οποιουδήποτε είδους από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από 
νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ελέγχονται από το κράτος υπό την ιδιότητά τους ως χορηγούς 
σε κομματικές εκδηλώσεις μέχρι το ποσό των €20.000 ανά έτος για κάθε νομικό πρόσωπο δημόσιου 
δικαίου.  Περαιτέρω, διαμορφώθηκε η πρόνοια αυτή, ώστε να εφαρμόζεται και για τους συνδεδεμένους 
με τα πολιτικά κόμματα οργανισμούς. 
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12. Διαμορφώθηκε η πρόνοιά της που ρυθμίζει την οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με την πρόνοια αυτή, η οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων θα 
ελέγχεται από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας και για το σκοπό αυτό τα πολιτικά κόμματα οφείλουν 
να τηρούν πλήρη στοιχεία και κατάλληλα λογιστικά βιβλία και να καταρτίζουν για κάθε ημερολογιακό 
έτος ξεχωριστές, καθώς και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές 
καταστάσεις, σύμφωνα με τα εκάστοτε σε ισχύ Διεθνή Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Αναφοράς.  Οι εν 
λόγω οικονομικές καταστάσεις, αφού θα τυγχάνουν ανεξάρτητου εσωτερικού ελέγχου, θα υποβάλλονται 
στον έφορο το αργότερο τρεις μήνες μετά τη λήξη του έτους στο οποίο αφορούν.  Περαιτέρω, στην 
πρόνοια αυτή προβλέπεται ότι ο έφορος θα υποβάλλει για έλεγχο τις υπό αναφορά οικονομικές 
καταστάσεις στο Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας το αργότερο εντός τεσσάρων μηνών μετά τη λήξη του 
έτους στο οποίο αφορούν.  Ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, αφού ελέγξει τις πιο πάνω 
αναφερόμενες οικονομικές καταστάσεις, θα συντάσσει έκθεση αναφορικά με τα ευρήματα του ελέγχου 
που διενεργεί, την οποία θα δημοσιεύει στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, και, όταν 
διαπιστώσει παράβαση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, θα διαβιβάζει την έκθεση στον έφορο. 

13. Αυξήθηκε η προβλεπόμενη σ’ αυτή χρηματική διοικητική ποινή την οποία επιβάλλει ο έφορος με τη 
σύμφωνη γνώμη του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας σε περίπτωση παράβασης των διατάξεών της 
από €8.000 σε €15.000. 

14. Διασαφηνίστηκε σ’ αυτήν ότι οι αποφάσεις συλλογικών οργάνων πολιτικού κόμματος οι οποίες 
ελέγχονται από τις διατάξεις του καταστατικού του δεν υπόκεινται σε δικαστικό έλεγχο. 

15. Καταργήθηκε ο υφιστάμενος νόμος που διέπει τα πολιτικά κόμματα με την προσθήκη επιφύλαξης 
σύμφωνα με την οποία δεν επηρεάζεται οποιαδήποτε πράξη ή ενέργεια έγινε δυνάμει των διατάξεων του 
υπό κατάργηση νόμου.  

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, 
αφού διαμόρφωσε το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σύμφωνα με τις καταρχήν ομόφωνες ή κατά 
πλειοψηφία θέσεις της, υποβάλλει το παρόν κείμενο στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής 
απόφασης.  Παράλληλα, όλες οι πλευρές της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν τροπολογίες για τα 
επιμέρους σημεία της πρότασης νόμου με τα οποία διαφωνούν ή έχουν επιφυλάξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζητώντας από τους βουλευτές να απαντήσουν κατά πόσο επιθυμούν να μιλήσουν, εισηγούμαι όπως 
επεξηγήσουν τις τροπολογίες τις οποίες έχουν καταθέσει.  Έχουν κατατεθεί τροπολογίες από πλευράς 
Δημοκρατικού Συναγερμού, ΕΔΕΚ, ΕΔΕΚ-Οικολόγων, Οικολόγων και από τον κ. Κουλία. 

 Ποιος επιθυμεί να ομιλήσει για τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!   

 Ουδείς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ουδείς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ουδείς! 

 Ερχόμαστε τώρα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τώρα είναι για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.   

 Οποιοσδήποτε θα μιλήσει πέραν των δύο λεπτών να προσέρχεται στο βήμα. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Δε θα εξαντλήσω το χρόνο, μην ανησυχείτε!  Θα είμαι πολύ πολύ σύντομος! 

 Η σημερινή ψήφιση του νόμου για τα πολιτικά κόμματα αποτελεί αναμφίβολα ένα πρώτο βήμα προς την 
ορθή κατεύθυνση.  Ως αποτέλεσμα των πολύμηνων προσπαθειών της επιτροπής Θεσμών και Αξιών, ο νόμος 
αυτός θέτει μια βάση, πάνω στην οποία απαιτείται από όλους μας να αναπτύξουμε και να εφαρμόσουμε τα 
απαραίτητα μέτρα, για να ενισχύσουμε ακόμη περισσότερο τη διαφάνεια στα οικονομικά τόσο των 
κοινοβουλευτικών όσο και των μη κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Βεβαίως, για την επίτευξη του επιθυμητού 
αποτελέσματος, που είναι η πλήρης συμμόρφωση του νομικού πλαισίου της Κύπρου με τις συστάσεις της 
Επιτροπής κατά της Διαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, φαίνεται ότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι επεξήγηση τροπολογίας ή ομιλία επί θέματος αρχής; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούστε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα επεξηγήσω, θα μιλήσω για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι τοποθέτηση επί θέματος αρχής και τροπολογίας.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τοποθέτηση και να μιλήσω και για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και τα δύο μαζί.  Αυτό ισχύει για όλους βεβαίως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Στα ίδια χρονικά πλαίσια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, θα κλείσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Φαίνεται ότι υπάρχει ακόμα αρκετός δρόμος να διανύσουμε.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός έχουμε 
δεσμευτεί για την επίτευξη του στόχου αυτού και είναι προς αυτή την κατεύθυνση που κινήθηκαν οι 
προτεινόμενες τροπολογίες μας, τις οποίες τελικά αποφασίσαμε, για σκοπούς διαφύλαξης αυτής της 
συναίνεσης η οποία έχει επιτευχθεί μεταξύ των πολιτικών κομμάτων, να τις αποσύρουμε και να επανέλθουμε 
σε μεταγενέστερο χρόνο.  Ελπίζουμε όμως ότι η συναίνεση αυτή θα επικρατήσει και στη συνέχεια, όταν με τις 
προτάσεις που θα καταθέσουμε θα αναζητήσουμε την εξαντλητική συζήτηση πρόσθετων μέτρων που θα 
διασφαλίσουν περισσότερο τη διαφάνεια των κομμάτων αναφορικά με τις δημοκρατικές τους διαδικασίες και τα 
οικονομικά τους. 

 Γι’ αυτό το λόγο, δεσμευμένοι κάτω από αυτή τη δήλωση την οποία έχουμε κάμει σήμερα ενώπιον του 
σώματος, θεωρούμε ότι δεν πρέπει να εφησυχάσουμε, ούτε όταν ακόμα επιτύχουμε την πλήρη συμμόρφωση 
με τις συστάσεις της GRECO.  Αν πράγματι θέλουμε να επανακτήσουμε την εμπιστοσύνη του πολίτη προς 
τους θεσμούς του κράτους σε μια περίοδο όπου η αξιοπιστία και η εμπιστοσύνη προς την πολιτική βρίσκεται 
στο κατώτατο σημείο, είναι απαραίτητο να εξετάσουμε το θέμα της διαφάνειας ως θέμα το οποίο μας 
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απασχολεί εμάς πρωτίστως και όχι ως θέμα το οποίο βρίσκεται στην ατζέντα μας, γιατί κάποιοι άλλοι μας 
υποχρέωσαν να βρίσκεται εκεί.   

 Έτσι και εμείς με μια σειρά από μέτρα τα οποία αφορούν τη ρύθμιση των πολιτικών κομμάτων και τα 
οποία στοχεύουν γενικότερα εις την ενίσχυση των θεσμών...  Ο περιορισμός των θητειών του Προέδρου, των 
βουλευτών και άλλων, η συγκεκριμενοποίηση της ποινικής ευθύνης του Προέδρου της Δημοκρατίας και των 
υπουργών, η ρύθμιση του ζητήματος που αφορά τη βουλευτική ασυλία, το πόθεν έσχες και άλλα είναι ζητήματα 
τα οποία πιστεύουμε ότι βρίσκονται προς τη σωστή κατεύθυνση και τα οποία μπορούν να πετύχουν τη 
διαφανή, νόμιμη και αξιόπιστη λειτουργία των κομμάτων και της πολιτικής ζωής στον τόπο μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικολάου για την κατάθεση των εισηγήσεων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
κυρίως για το σύντομο της τοποθέτησης και ελπίζω να μιμηθούν και οι υπόλοιποι ομιλητές τον κ. Νικολάου. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το σύνολο της τροπολογίας, κύριε Νικολάου, αποσύρεται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αποσύρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ! 

 Ορίστε, ο κ. Σαρίκας, ο κ. Περδίκης, ο κ. Κουλίας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ζούμε μια πολύ δύσκολη περίοδο για τον τόπο.  Ζούμε αναμφίβολα την πιο δύσκολη στιγμή στην 
ιστορία της Κύπρου, μετά το 1974.  Η στασιμότητα στο εθνικό θέμα, η οικονομική κρίση, η ανεργία και τα 
συνεπακόλουθα κοινωνικά προβλήματα έχουν δημιουργήσει ένα κλίμα προβληματισμού στους πολίτες σχετικά 
με τις διαχρονικές ευθύνες για την κατάληξη στη σημερινή κατάσταση.  Όπως ήταν φυσικό, στο στόχαστρο 
βρίσκονται τα κόμματα, οι πολιτικοί και ο ευρύτερος τρόπος λειτουργίας του πολιτικού συστήματος.  Βρίσκονται 
η διαπλοκή ανάμεσα σε πολιτειακούς θεσμούς, η απουσία λογοδοσίας και ελέγχου.  Βρίσκονται η έλλειψη 
διαφάνειας, οι πελατειακές σχέσεις που αναπτύχθηκαν σε πολλές περιπτώσεις, τα σκάνδαλα, η σιωπή και η 
ανοχή που πολλές φορές ερμηνεύεται ως συνενοχή.  Βρίσκονται επίσης η κακοδιαχείριση και η διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος, η αναξιοκρατία και η κομματικοποίηση.  Φαινόμενα δηλαδή που δημιούργησαν κλίμα 
απαξίωσης προς τα κόμματα και τους πολιτικούς και αποχή από τα δημόσια πράγματα, ιδιαίτερα από τους 
νέους μας.  Αυτά δυστυχώς καταδεικνύουν τα ευρήματα των διαφόρων δημοσκοπήσεων. 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε σε μια εποχή που χρειάζεται οι πολίτες να ξαναμπούν στην πρώτη γραμμή.  Να 
ενεργούν ως θεματοφύλακες και εγγυητές του δημοσίου συμφέροντος.  Να ενημερώνονται σωστά μέσα από τη 
διαφάνεια, να ελέγχουν την εξουσία και να εμπλέκονται ενεργά στην εύρυθμη λειτουργία των θεσμών.  
Οφείλουμε εμείς οι πολιτικοί, τα κόμματα, να ξανακερδίσουμε την εμπιστοσύνη τους, να ξανακερδίσουμε τη 
συμμετοχή τους.  Αυτό επιτάσσει το συμφέρον του τόπου και του λαού!  Αυτό απαιτεί η σύγχρονη εποχή στην 
οποία ζούμε!   

 Σήμερα, συζητούμε την ψήφιση του νόμου περί πολιτικών κομμάτων, ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο 
που αφορά βασικά τη διαφάνεια στη χρηματοδότηση, τη διαχείριση και τον έλεγχο των οικονομικών των 
πολιτικών κομμάτων.  Η επιτροπή Θεσμών, όπως και η επιτροπή που είχε οριστεί συνήλθαν σε πολλές 
συνεδρίες και κατέβαλαν μεγάλη προσπάθεια για κατάληξη σ’ ένα κοινά αποδεκτό σχέδιο νόμου.  Ήταν όμως 
ένα δύσκολο εγχείρημα.  Και, παρ’ όλο που υπήρξε καλή διάθεση και καταβλήθηκε μεγάλη προσπάθεια, δεν 
πετύχαμε την πλήρη ομοφωνία σ’ όλες τις πρόνοιες της νομοθεσίας που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Μέσα 
από το διάλογο κατέστη δυνατό να συμπεριληφθούν σημαντικές πρόνοιες που διασφαλίζουν σε μεγάλο βαθμό 
τη διαφάνεια στη διαχείριση των οικονομικών των κομμάτων.   

 Ωστόσο, για την ΕΔΕΚ υπάρχει σημαντική διαφωνία στο θέμα της ανώνυμης εισφοράς.  Για το λόγο 
αυτό έχουμε υποβάλει σχετική τροπολογία με το Κίνημα Οικολόγων και επιδιώκουμε την πλήρη απαγόρευση 
της ανώνυμης εισφοράς σε αντίθεση με την πρόνοια της πρότασης νόμου βάσει της οποίας επιτρέπεται η 
ανώνυμη εισφορά μέχρι €1.000 ανά άτομο.  Πιστεύουμε ότι η πρόνοια αυτή δίνει λανθασμένο μήνυμα 
συσκότισης, καταστρέφοντας όλα όσα έχουμε πετύχει μέσα από το διάλογο σ’ αυτή την πρόταση νόμου.  
Επίσης, προτείνουμε μια δεύτερη τροπολογία με την προσθήκη στην επιφύλαξη της παραγράφου (γ) του 
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εδαφίου (2) του άρθρου 5 της φράσης «ή φυσικών προσώπων», για να διασφαλίσουμε ότι και οι εισφορές 
φυσικών προσώπων θα είναι νόμιμες.   

 Κύριε Πρόεδρε, η ΕΔΕΚ καλεί και σήμερα όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν τις τροπολογίες, 
απαγορεύοντας πλήρως την ανώνυμη εισφορά, εάν όντως θέλουμε να πετύχουμε την πλήρη διαφάνεια και την 
πλήρη προσαρμογή με τις συστάσεις της επιτροπής GRECO.  Αυτό πιστεύουμε ζητούν και οι πολίτες της 
χώρας μας, προκειμένου να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη της κοινωνίας προς τους πολιτικούς και να 
θωρακιστούν οι δημοκρατικοί μας θεσμοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα.   

 Παρακαλώ να έρθει στο βήμα ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σύμφωνα με το Αρχείο της Βουλής, τα κόμματα και το κοινοβούλιο της Κύπρου είναι από το 1996 που 
προσπάθησαν να δημιουργήσουν ένα θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας των κομμάτων το οποίο να περιλαμβάνει 
αρχές διαφάνειας και ορθολογιστικής λειτουργίας.   

 Δυστυχώς, για τους λόγους που νομίζω όλοι αντιλαμβανόμαστε, έφτασε το 2011, για να ψηφίσει αυτή η 
Βουλή ένα νομοσχέδιο και μάλιστα υπό την πίεση εξωτερικών παραγόντων, όπως μπορεί να χαρακτηριστεί 
από κάποιους το Συμβούλιο της Ευρώπης.  Θεωρούμε ότι ο λόγος που υπήρξε αυτή η καθυστέρηση, αλλά και 
η μη εφαρμογή τελικά της νομοθεσίας του 2011, είναι η έλλειψη πολιτικής βούλησης.  Και σήμερα είναι αυτό 
που κρίνεται.  Κρίνεται απέναντι στην κοινωνία και απέναντι στην ιστορία, αν τα πολιτικά κόμματα της Κύπρου 
το 2012, λίγο πριν το 2013, έχουν την πολιτική βούληση να εφαρμόσουν διαφάνεια στα οικονομικά τους και να 
αποκτήσουν νομιμότητα απέναντι στο νόμο, όχι απέναντι στην κοινωνία, γιατί αυτή τη νομιμότητα απέναντι 
στην κοινωνία την έχουν μέσα από την ψήφο του λαού.  Συνεπώς, θεωρώ ότι το κρίσιμο ζήτημα στο οποίο και 
θα πρέπει να απαντήσουμε είναι αν έχουμε την πολιτική απόφαση.  Και βεβαίως σωστά έχει υποδειχθεί και 
από τους προηγούμενους ομιλητές ότι αυτό το κρίσιμο ερώτημα καλούμαστε να το απαντήσουμε μέσα σε 
ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες, όταν η υπόληψη των πολιτικών κομμάτων και της πολιτικής βρίσκεται στο ναδίρ.   

 Αυτά τα είπα ως πρόλογο, γιατί θέλω να υπογραμμίσω τη σημασία και την εγκυρότητα της σημερινής 
συνεδρίασης και της σημερινής ψήφου.  Εμείς θεωρούμε ότι έγινε εξαιρετική δουλειά στην επιτροπή Θεσμών 
της Βουλής και συγχαίρουμε τον πρόεδρο της επιτροπής και τα μέλη, παρ’ όλο που δεν είμαστε μέλη σ’ αυτή 
την επιτροπή, καθώς και τα μέλη της ad hoc επιτροπής.  Όμως, είπαμε από την αρχή ότι οποιαδήποτε θέματα 
θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σημαντικά θα τα φέρουμε ενώπιον της ολομέλειας ως τροποποιήσεις.  Και 
πρέπει να πω ότι όχι μόνο οι δικές μας τροποποιήσεις, αλλά και των υπολοίπων κομμάτων που βρίσκονται 
ενώπιον της ολομέλειας, είναι προς την ορθή κατεύθυνση και δηλώνω πρώτα αυτό, ότι δηλαδή θα ψηφίσουμε 
ως Κίνημα Οικολόγων όλες τις τροπολογίες όλων των κομμάτων, γιατί πιστεύουμε ότι βρίσκονται προς την 
ορθή κατεύθυνση.   

 Έρχομαι τώρα στις δικές μας τροπολογίες.  Η πρώτη είναι αυτή που αναφέρθηκε ήδη από το συνάδελφο 
κ. Σαρίκα.  Θεωρούμε ότι, για να υπάρχει διαφάνεια, πραγματική διαφάνεια, πρέπει να αποκλείονται 
οποιεσδήποτε κρυφές, οποιουδήποτε ύψους, χρηματοδοτήσεις.  Δεν πρέπει να υπάρχει λοιπόν ανώνυμη 
εισφορά και καλούμε το κοινοβούλιο να απαλείψει από το κείμενο του νόμου την πρόνοια για την ανώνυμη 
εισφορά.  Άλλωστε, τι έλεγχος μπορεί να υπάρξει, όταν οι εισφορές είναι ανώνυμες;   

 Από τις τροπολογίες που καταθέτουμε μόνοι μας ως Κίνημα Οικολόγων η πρώτη έχει να κάνει με την 
ανάγκη να διευκολυνθεί η εγγραφή κόμματος.  Η εγγραφή κόμματος, όχι η πρόσβαση οποιουδήποτε πολιτικού 
κόμματος στη χρηματοδότηση.  Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να ’ναι σχετικά εύκολη η διαδικασία σε 
οποιαδήποτε ομάδα πολιτών να συστήνει κόμμα, να συστήνει κίνημα, να συστήνει πολιτική κίνηση.  Δεν πρέπει 
να μπαίνουν κωλύματα.  Και θεωρούμε ότι η υποχρέωση να έχει τριακόσια μέλη, ωσάν τους τριακόσιους του 
Λεωνίδα, για να μπορεί να γραφτεί μια πολιτική κίνηση σε πολιτικό κόμμα και να θεωρείται πολιτικό κόμμα, 
είναι υπερβολική.  Γι’ αυτό η εισήγησή μας είναι να κατεβεί αυτός ο αριθμός από τους τριακόσιους στους εκατό, 
για να είναι σχετικά εύκολο.  Εξάλλου, αν κάποιος έχει πολιτική υπόσταση, θα φανεί στις επόμενες εκλογές.  Δε 
χρειάζεται να μπαίνουν από το νόμο οποιαδήποτε κωλύματα και να ψηλώνει ο πήχης.  Η δεύτερη έχει να κάνει 
με την τιμωρία και την ποινή, όταν κάποιο κόμμα αρνείται να συμμορφωθεί με τη συγκεκριμένη αναφορά του 
νόμου περί υποβολής των λογαριασμών του, περί της διαφάνειας.  Θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρχει αυστηρή 
ποινή, κάτι το οποίο απουσιάζει από το κείμενο του νόμου το οποίο βρίσκεται μπροστά σας.  Και μάλιστα αυτή 
η ποινή να είναι κυλιόμενη, όσο περνούν τα χρόνια και επαναλαμβάνεται το αδίκημα, να αυξάνεται και η ποινή.  
Επίσης, έχουμε μία τρίτη εισήγηση, να απαλειφθεί από το προτεινόμενο νομοσχέδιο η αναφορά ότι τα 
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κόμματα, όσον αφορά τις εσωτερικές τους υποθέσεις, δε θα δικαιούνται να ενάγουν και να ενάγονται.  
Θεωρούμε ότι αυτή η αναφορά αποτελεί φραγμό στα δικαιώματα των ιδίων των μελών των κομμάτων.  Αυτές 
ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, είναι οι προτάσεις μας και ελπίζουμε να τύχουν θετικής αντιμετώπισης από μέρους 
των υπολοίπων κομμάτων, όπως ήταν εξάλλου και η δική μας εξαρχής θετική τοποθέτηση ενώπιον των 
τροπολογιών των υπολοίπων κομμάτων. 

 Θέλω εν κατακλείδι να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι δε σημαίνει ότι με την κατάθεση των δικών μας 
τροπολογιών δεν εκτιμούμε τις υπερβάσεις ορισμένων κομμάτων τα οποία κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
πραγματικά έδειξαν εκείνη την καλή θέληση, ώστε να φτάσουμε σ’ αυτό το σημείο.  Θα ψηφίσουμε τις 
τροπολογίες όλων των κομμάτων με την ελπίδα ότι το αποτέλεσμα θα είναι θετικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Να παρακαλέσω τώρα τον κ. Κουλία. 

 Έχετε μέχρι πέντε λεπτά, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Θα είμαι πολύ σύντομος, πριν τα πέντε λεπτά φαντάζομαι. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα η Βουλή και οι βουλευτές δοκιμάζονται για ένα νόμο που, θα έλεγα, ήταν ολίγον τι 
ταλαιπωρημένος.  Νόμος περί κομμάτων έγινε και επί Αγγελίδη με πολλή προσπάθεια.  Ο συνάδελφος ο 
Δημήτρης ο Συλλούρης κατέβαλε μια τιτάνια προσπάθεια, για να έχουμε το νομοθέτημα σήμερα.   

 Όμως, πρέπει να πούμε ότι τα κόμματα και η αντιμετώπιση που έχει ο κόσμος προς τα κόμματα δεν 
είναι και η καλύτερη, διότι τούτο που θα γίνει σήμερα είναι εκείνο που καθορίζει τη δημοκρατική λειτουργία των 
κομμάτων.  Και, αν τα κόμματά μας λειτουργούν σωστά και δημοκρατικά, τότε αυτό διαχέεται σε όλη την 
πολιτεία, εις το νομοθετικό σώμα, στην εκτελεστική εξουσία, στη δικαστική εξουσία.  Και πρέπει να πούμε και 
το εξής:  Ο φορολογούμενος πολίτης επιδοτεί τα κόμματα εδώ και κάποια χρόνια.  Και πρέπει να είμαστε πολύ 
πιο προσεκτικοί ποια είναι η λειτουργία μας και πώς πρέπει να αντιλαμβανόμαστε το δημοκρατικό μας 
πολίτευμα μέσα από τη λειτουργία ενός εκάστου κόμματος.  Και οι τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, που 
εισηγήθηκα να μπουν, εισηγήθηκα να μπουν, για να βελτιώσουν την προσπάθεια που έγινε στην επιτροπή 
Θεσμών και Αξιών και ευελπιστώ ότι οι συνάδελφοι θα τις εγκρίνουν.   

 Στην πρώτη τροπολογία ζήτησα να μπει το εξής:  «Η δημιουργία και η άσκηση δραστηριότητας του 
κόμματος πρέπει να είναι ελεύθερη και να ασκείται μέσα στα πλαίσια του σεβασμού του Συντάγματος και της 
νομοθεσίας, η δε εσωτερική δομή και λειτουργία πρέπει να είναι δημοκρατική και να εξυπηρετεί την ελεύθερη 
λειτουργία του δημοκρατικού μας πολιτεύματος.».  Νομίζω αυτονόητη διάταξη που θα είναι άκρως βοηθητική.  
Με τη δεύτερη τροπολογία έχω εισηγηθεί όπως οι εξελεγμένοι λογαριασμοί των κομμάτων υποβάλλονται στο 
πρώτο εξάμηνο του επομένου έτους, δηλαδή, του ’11 μέχρι τα μέσα του ’12 να μπουν οι εξελεγμένοι μας 
λογαριασμοί.  Τι έχουμε να κρύψουμε δηλαδή;  Επίσης, μία τρίτη τροπολογία είναι όλες οι συναλλαγές των 
κομμάτων να μη γίνονται με μετρητά χρήματα, μπορεί να γίνονται μέσα στο χρηματοοικονομικό σύστημα, 
ούτως ώστε πάντοτε να είναι ελέγξιμες και από τους ελεγκτές των κομμάτων και από τη Γενική Ελέγκτρια του 
κράτους και να είναι αυτός ο τρόπος διαφανής και αξιόπιστος.  Η τέταρτη τροπολογία λέει, εάν οι εξελεγμένοι 
λογαριασμοί δεν μπουν, τότε τα κόμματα που παίρνουν επιδότηση, απλούστατα να μην μπορούν να πάρουν 
τα χρήματα από το κράτος.  Δε λέω να ποινικοποιήσουμε τη λειτουργία των κομμάτων, αλλά, αν κάποιο κόμμα 
θεωρεί ότι δεν είναι εις θέση να υποβάλλει τους λογαριασμούς του, τότε να μην πάρει ούτε την επιδότησή του.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Κουλία, συγγνώμη, αλλά να υποβάλλει ή να δημοσιεύσει;  Έχει διαφορά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Διαβάζω, κύριε Συλλούρη:  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που δεν υποβάλλει εμπρόθεσμα τις 
εξελεγμένες ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές του καταστάσεις 
στον Έφορο δυνάμει του παρόντος Νόμου δε λαμβάνει κρατική χρηματοδότηση.».  Έχει υποχρέωση να τις 
υποβάλλει κάπου, στον έφορο, τον έφορο κομμάτων.  Εν τις έβαλε, δε θα πάρει γρόσι ο κύριος!   

 Και μια τελευταία τροπολογία είναι η «διαγραφή από το άρθρο 9 αυτού της φράσης “, για τους σκοπούς 
των υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα Νόμο,” (πρώτη και δεύτερη γραμμή), με την 
αντικατάσταση της άνω και κάτω τελείας με τελεία και με τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού.».  Και να μου 
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επιτρέψετε να πω ποια είναι η επιφύλαξη.  Άμα πάμε στο άρθρο 9, λέει:  «Kάθε πολιτικό κόμμα για τους 
σκοπούς των υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα Νόμο δύναται να ενάγει ή να ενάγεται στο 
όνομά του ως ξεχωριστή νομική προσωπικότητα που εκπροσωπεί όλα τα μέλη του.».  Και μπήκε μια δεύτερη 
διάταξη από κάτω που λέει:  «Νοείται ότι η πιο πάνω ρύθμιση δεν αφορά αποφάσεις των συλλογικών οργάνων 
πολιτικού κόμματος οι οποίες προβλέπονται από τις διατάξεις του καταστατικού του και δεν υπόκεινται σε 
δικαστικό έλεγχο.».  Καλά, ποιον θέλουμε να αμνηστεύσουμε δηλαδή;  Είμαστε τίποτε...  Εκάμαμε διεργασίες 
τέτοιες που δε δεχόμαστε το δικαστικό έλεγχο;  Γιατί αυτή η αμνήστευση;  Δεν το κατάλαβα δηλαδή!  Εκ 
προοιμίου να αμνηστεύουμε πράξεις!  Έχει κανένα που νιώθει ύποπτος για τις πράξεις του;  Νομίζω έν’ πολλά 
σωστό τούτο! 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.   

 Το λόγο έχει ο κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ότι ο συνάδελφος ο Άριστος ο Δαμιανού, ο οποίος θα έπρεπε να ήταν 
εδώ, δυστυχώς ασθένησε και έτσι γι’ αυτό ανέβηκα στο βήμα στη θέση του… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να του ευχηθούμε περαστικά. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ψήφιση από την ολομέλεια της Βουλής του νέου περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου δε θα 
μπορούσε να είναι πιο επίκαιρη, σε ώρες μάλιστα δύσκολες για τον τόπο και το λαό μας, ένεκα της παγκόσμιας 
κρίσης του συστήματος που έπληξε και την πατρίδα μας.  Σχεδόν ομόφωνα, ως προς τις βασικές επιδιώξεις, 
στέλνουμε μήνυμα προς την κοινωνία ότι ο εκσυγχρονισμός και η διαφάνεια πρέπει να καταστούν 
αναπόσπαστο κομμάτι της πολιτικής και κοινωνικής δραστηριότητας, ιδιαίτερα όταν αυτή η δραστηριότητα 
τυγχάνει ενίσχυσης με δημόσιο χρήμα. 

 Ως ΑΚΕΛ, σε μια εποχή που ένα σημαντικό μέρος των πολιτών αποστρέφεται την πολιτική και τους 
πολιτικούς, κατά τρόπο ανάλογο με άλλες σύγχρονες κοινωνίες εκφράζουμε την πεποίθηση ότι, αν δεν 
αντιμετωπίσουμε αποφασιστικά και πειστικά την απαξίωση, τότε χαμένο δε θα είναι μόνο το πολιτικό σύστημα 
αλλά η Κύπρος ολόκληρη.  Σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα δεν υπάρχει ούτε η πολυτέλεια της αποχής ούτε η 
πολυτέλεια της αποστασιοποίησης από τα κοινά.  Πολίτης που δε συμμετέχει είτε κριτικά είτε επιτιμητικά 
στερείται της δυνατότητας να γίνει συνδιαμορφωτής των εξελίξεων του συλλογικού κοινωνικού μας γίγνεσθαι.   

 Κοιτάζοντας σήμερα τους πολίτες στα μάτια, πρέπει να κάνουμε μια παραδοχή, ότι η σήψη και η 
διαφθορά που υπάρχει στην κοινωνία μας, μια κοινωνία που δυστυχώς ρέπει προς το στόχο της επίτευξης του 
εύκολου κέρδους και της πρόσκαιρης καταξίωσης, δεν είναι παντελώς ξένη προς το πολιτικό σύστημα.  Σε μας 
εναπόκειται να αποδείξουμε εαυτούς, δίνοντας το παράδειγμα και καθοδηγώντας το λαό μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν σημαντικές πρόνοιες και νέοι ορισμοί στο νόμο που ψηφίζουμε σήμερα, οι οποίοι μπορούν 
να κωδικοποιηθούν σε τρεις φράσεις:  ενίσχυση της διαφάνειας και της δημόσιας λογοδοσίας, θεσμική 
εδραίωση των πολιτικών κομμάτων, αλλά και συνέχιση της διατήρησης της αυτονομίας, στοιχείο ιδιαίτερα 
σημαντικό, αφού όλοι αναγνωρίζουμε ότι τα κόμματα είναι συστατικό στοιχείο της δημοκρατίας και του 
πλουραλισμού.  Ρυθμίζονται ζητήματα όπως ο ορισμός, που δεν είναι εύκολος, του τι είναι πολιτικό κόμμα, η 
διαδικασία εγγραφής πολιτικού κόμματος, η λήψη κρατικής χρηματοδότησης, καθώς και ιδιωτικών εισφορών, ο 
οικονομικός έλεγχος, η νομική εκπροσώπηση, ενώ καθορίζονται διοικητικά πρόστιμα για παράβαση του νόμου.  
Γενικά, εκτιμούμε ότι ενισχύεται το νομοθετικό πλαίσιο, για να συνάδει και με δεσμεύσεις ή υποδείξεις των 
ευρωπαϊκών σωμάτων, τις οποίες εμείς δε δεχόμαστε αναντίρρητα, αλλά θέτουμε υπό τη βάσανο της 
ανάλυσης, αλλά και της τεκμηρίωσης. 

 Θα ήθελα να κάνω μια σύντομη παρένθεση, για να πω ότι παρακολουθούμε με ανησυχία προσπάθειες 
που καταβάλλονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο κατ’ επίκληση της διαφάνειας οι οποίες ουσιαστικά στοχεύουν την 
ποδηγέτηση και έλεγχο των πολιτικών αποφάσεων των κομμάτων, ενίοτε και την αλλοίωση του ιδεολογικού και 
πολιτικού τους χαρακτήρα.  Αλίμονο, αν μια Ευρώπη που επαγγέλλεται την πολυφωνία βολεύεται με τη 
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συντήρηση ουσιαστικά και να αναθεματίζει κόμματα και κινήματα με την ταμπέλα του “radicalization” ή του 
ριζοσπαστισμού, όπως αυτό μεταφράστηκε. 

 Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος είναι ένα βήμα μπροστά, ωστόσο ο εκσυγχρονισμός δεν είναι μόνο 
νομοθετική ή θεσμική υπόθεση.  Πρώτα και κύρια είναι ζήτημα αντίληψης, αλλά και συνείδησης.  
Αντιμετωπίζοντας τα ακραία φαινόμενα ρατσισμού, νεοφασισμού, μισαλλοδοξίας και εθνικισμού και όχι 
υποθάλποντάς τα, προσβλέποντας σε πολιτικά οφέλη, πρέπει να πάρουμε το θέμα στη σωστή του διάσταση.  
Εμείς θα παραμείνουμε σταθεροί πολέμιοι τέτοιων φαινομένων, διότι, μεταξύ άλλων, δε θέλουμε να ξαναδούμε 
σε κοινοβουλευτικά έδρανα φασίστες.  Η γυναίκα του Καίσαρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι βουλευτές, 
πρέπει όχι μόνο να φαίνεται, αλλά να είναι και τίμια.  Αλλά πρέπει να είναι και ο Καίσαρας εκεί! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Σταυριανό για την ομιλία του.   

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, έχει το 
λόγο.  Τελευταίος ομιλητής θα είναι ο κ. Δημήτρης Συλλούρης, ο οποίος είναι και ο πρόεδρος της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής η οποία ασχολήθηκε με την παρούσα πρόταση νόμου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί αρκετά πράματα.  Αντιλαμβάνομαι το προχωρημένο της ώρας και την αγωνία όλων να 
μπούμε και στα άλλα θέματα, γι’ αυτό θα προσπαθήσω να είμαι πολύ σύντομος.   

 Είναι γεγονός ότι ο νόμος που ίσχυε μέχρι σήμερα, όπως ψηφίστηκε το 2011, έπασχε και από ασάφειες 
και από κενά και αυτά ήταν διαπιστώσεις της ίδιας της επιτροπής, της επιτροπής Θεσμών, η οποία πήρε την 
απόφαση να τροποποιήσει την ισχύουσα νομοθεσία, για σκοπούς αντιμετώπισης των προβλημάτων που 
παρατηρούνται στην εφαρμογή της, καθώς και για την ανάγκη συμμόρφωσης της Δημοκρατίας με τις 
συστάσεις που περιλαμβάνονται στην έκθεση αξιολόγησης της Επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Κύπρο. 

 Η εγγραφή, η χρηματοδότηση των κομμάτων, αλλά και οι διαφανείς διαδικασίες οικονομικής διαχείρισης 
των πολιτικών κομμάτων, δηλαδή τα θέματα τα οποία πραγματεύεται ο υπό συζήτηση νόμος, είναι ύψιστης 
σημασίας, αφού η διαφάνεια στην Κύπρο, όπως και σε όλες τις θεσμικά οργανωμένες χώρες, είναι θεμελιώδες 
κοινωνικό και πολιτικό αίτημα.  Με αυτό το γνώμονα, ως Δημοκρατικό Κόμμα, προχωρήσαμε σε συγκεκριμένες 
εισηγήσεις για τον εκσυγχρονισμό του νόμου, έτσι ώστε να συνάδει με τις συστάσεις της GRECO και των 
εμπλεκόμενων κυβερνητικών υπηρεσιών.  Παράλληλα, στις προτάσεις μας λήφθηκαν υπόψη και εισηγήσεις, 
καθώς και οι ανησυχίες και οργανωμένων συνόλων.  Αρκετές από τις εισηγήσεις μας έγιναν αποδεχτές και σε 
άλλες με τη συνδιαμόρφωση και την εμπλοκή και των άλλων μελών καταλήξαμε περίπου ομόφωνα όσον 
αφορά την πρόταση νόμου η οποία τίθεται προς ψήφιση σήμερα.   

 Θεωρώ πως πράγματι το αποτέλεσμα των συζητήσεων στην επιτροπή μας εκσυγχρονίζει και 
αναβαθμίζει τον περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμο, περιλαμβάνοντας εισηγήσεις από τους εμπλεκόμενους 
φορείς.  Γίνεται πιο ξεκάθαρος, όπως και πιο ξεκάθαρη γίνεται η διαδικασία εγγραφής κόμματος.  Παράλληλα, 
σε σχέση με την κρατική χρηματοδότηση των κομμάτων η πρόνοια αλλάζει, έτσι ώστε, ναι μεν να δικαιούνται 
μη κοινοβουλευτικά κόμματα να λαμβάνουν μέρος της, όμως να μην μπορούν να τη λάβουν ευκαιριακοί 
συνασπισμοί, εκμεταλλευόμενοι τα δημόσια οικονομικά. 

 Όσον αφορά την οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων, το αποτέλεσμα εκσυγχρονίζει 
διαδικασίες και ξεκαθαρίζει τις αρμοδιότητες του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και, εν πάση περιπτώσει, 
έχουν γίνει τέτοιες βελτιώσεις που πιστεύω ότι είναι προς το καλύτερο.  Δε θα διαφωνήσω ότι και αρκετά 
μπορούν να βελτιωθούν και στο μέλλον και εδώ είμαστε να τα εγκρίνουμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ψήφιση του περί πολιτικών κομμάτων σήμερα, όπως διαμορφώθηκε, πιστεύω ότι θα εκσυγχρονίσει 
τον υπό ισχύ νόμο που, όπως χαρακτηρίστηκε από τους αρμόδιους φορείς, συμπεριλάμβανε ασάφειες και κενά 
που έκαναν αδύνατη την εφαρμογή του.  Οι διαφανείς διαδικασίες και οι διατάξεις που περιλαμβάνονται στο 
νόμο που πρόκειται να υπερψηφίσουμε είναι ένα μεγάλο βήμα προς την ανάκτηση της εμπιστοσύνης του 
κοινού προς τα πολιτικά κόμματα. 

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από τις διάφορες πλευρές της 
Βουλής, εμείς θα τις καταψηφίσομε και θα ψηφίσομε μόνο την τροπολογία που έχει καταθέσει η ΕΔΕΚ που 
αφορά τα φυσικά πρόσωπα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Κύριε Συλλούρη, επειδή ο κ. Κυπριανού έχει ζητήσει να μιλήσει, αντιλαμβάνομαι, πολύ σύντομα από τη 
θέση του και επειδή είπα να είσαστε ο τελευταίος ομιλητής…  Είναι γεγονός ότι η διευθέτηση που είχε γίνει είναι 
να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα, αλλά, επειδή ο κ. Ιωνάς Νικολάου μίλησε για δυόμισι λεπτά, θα δώσω απλώς 
ένα λεπτό στον κ. Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δε θα πάρω περισσότερο από δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να πούμε ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας είναι προϊόν συναίνεσης, 
κύριε Πρόεδρε, και μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει αποσύρει τη σωρεία των 
τροπολογιών τις οποίες είχε υπόψη του.  Μέσα σ’ αυτό το πνεύμα είναι και που θα καταψηφίσουμε τις 
οποιεσδήποτε τροπολογίες.   

 Αντιλαμβάνεστε ότι η πεμπτουσία αυτής της νομοθεσίας, που έχει να κάνει και με τις κατευθυντήριες 
γραμμές της GRECO, είναι ακριβώς ο έλεγχος και η διαφάνεια και είναι με πρόταση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, την οποία έχουν υιοθετήσει και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις, που έχει δοθεί αυτός ο έλεγχος 
στη Γενική Ελέγκτρια.  Δηλαδή τα οικονομικά των κομμάτων, οι εξελεγμένοι λογαριασμοί τους θα ελέγχονται 
από τη Γενική Ελέγκτρια.   

 Κανένας νόμος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τέλειος και μέσα στα πλαίσια της 
επιστολής που θα αποστείλομε στην GRECO αναμένομε περαιτέρω παρατηρήσεις, εάν υπάρξουν, ούτως 
ώστε να τον βελτιώσομε στη συνέχεια μέσα από συλλογική προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Συλλούρης είναι ο τελευταίος ομιλητής, προτού προχωρήσομε στην ψηφοφορία. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, να ευχαριστήσω όλα τα κόμματα που βοήθησαν στην κατάληξη αυτής της πρότασης νόμου, 
που πολλοί πίστευαν ότι δε θα τα καταφέρναμε, και να τονίσω ότι, για να αρθεί οποιαδήποτε παρεξήγηση, η 
συναίνεση με οποιοδήποτε τρόπο δεν κατέληξε εις βάρος της ποιότητας του νομοσχεδίου.  Αντίθετα, είναι μια 
συναίνεση που μπορεί να μας βοηθήσει με περαιτέρω διευκρινίσεις που μπορούμε να πάρουμε, όπως είπε και 
ο κ. Κυπριανού και όπως έχουμε συμφωνήσει, από την GRECO και αλλού, για να καταλήξουμε -και αυτός 
πρέπει να είναι ο στόχος μας και δε χρειαζόμαστε πολλούς να μας πιέζουν, έχουμε και εμείς τις δικές μας 
ευαισθησίες- να έχουμε την καλύτερη νομοθεσία με μία πλήρη και ολική αντιμετώπιση για θέματα διαπλοκής σε 
ολόκληρη την Ευρώπη.  Αυτό δεσμευόμαστε ως επιτροπή να το πετύχουμε και θα το πετύχουμε.   

 Θέλω να θυμίσω κάποιους συναδέλφους, που πιθανόν ακόμα και σήμερα, αλλά, είμαι βέβαιος, ιδιαίτερα 
όταν κάμναμε τον προηγούμενο νόμο, δεν είχαν αντιληφθεί ούτε καν το θέμα ούτε τον τίτλο του θέματος, ότι ο 
νόμος δεν είναι ο περί Λειτουργίας των Κομμάτων Νόμος.  Είναι ο περί Εγγραφής και Χρηματοδότησης, άρα 
περιεχόμενα στο νόμο ή τροπολογίες που αφορούν τον τρόπο λειτουργίας των κομμάτων δεν έχουν θέση σ’ 
αυτό το νόμο.  Αν θέλετε να κάνουμε άλλο νόμο ή άλλους νόμους, ευχαρίστως, είμαι στη διάθεσή σας.  Αλλά, 
εκείνη η νομοθεσία έγινε τελικά ανεφάρμοστη, διότι μπερδέψαμε τα πάντα, μέχρι και τον ορισμό.  Δεν 
καταφέραμε να κάνουμε σωστό ορισμό, γιατί;  Σύγχυζαν τον ορισμό, συγχύζαμε -όλοι ήμαστε υπεύθυνοι- με το 
αν ένα κόμμα θα πάρει χρηματοδότηση ή όχι.  Ένα πράμα είναι τι θεωρείς κόμμα και άλλο ποιο κόμμα 
δικαιούται να πάρει χρηματοδότηση.  Είναι τα δύο βασικά που ξεκαθαρίσαμε στο μυαλό μας, για να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε.  Και αυστηρά ομιλούντες, δε μιλούμε για βελτίωση του νόμου, μιλούμε για 
έναν εντελώς καινούριο νόμο, διότι ο προηγούμενος δεν ήταν χρήσιμος καθόλου, αλλά ούτε μπορούσαμε να 
τον βελτιώσουμε, μόνο μας μπέρδευε.  Έτσι, για να είμαστε καθαροί προς όλους, διότι μπορεί να δεχτούμε και 
κριτική και για τούτο. 

 Όσον αφορά τώρα την κριτική που ακούσαμε, κύριοι συνάδελφοι, όταν λέμε ότι απαξιώνονται τα 
κόμματα, ε, ας μην προτρέχουμε να βάλλουμε και εμείς τη ράχη μας από κάτω ή με λαϊκίστικο τρόπο να 
φιλοξενούμε δίκαιες και άδικες κριτικές εις βάρος μας.   

 Όσον αφορά τη χρηματοδότηση των κομμάτων, χρηματοδοτούνται τα κόμματα που παίρνουν πάνω από 
1,5%.  Σε ένα σύστημα, το καλύτερο στην Ευρώπη, που μπαίνεις με απλή αναλογική με 1,79%...  Και επειδή 
ήμουν απ’ αυτούς που εργάστηκαν πάρα πολύ και είχα έντονες απόψεις και τριβές μάλιστα στο κόμμα μου που 
ήμουν τότε γι’ αυτό το νόμο, λέω ότι δεν έπρεπε να παίρνει κανένα κόμμα χρηματοδότηση που δεν μπαίνει στη 
Βουλή, όταν το όριό μας είναι 1,79%.  Και προκαλώ τους υπόλοιπους Ευρωπαίους και τους Γερμανούς κ.τ.λ. 
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να κάνουν την εισδοχή 1,79% και να μην παίρνει κανένα κόμμα.  Έχουν πιο χαμηλά, διότι έχουν το όριό τους 
5%.  Αν αυτό το δεχόμαστε…  Εγώ δεν το δέχομαι ως δημοκρατία.  Γιατί μάθαμε «ό,τι είναι ξένο είναι και 
σπουδαίο».  Εμείς τα καλά μας δεν τα προβάλαμε πουθενά.  Και θα προβάλουμε και στην GRECO -διότι η 
GRECO δεν είναι αυτή που είναι η επόπτης μας, στην GRECO συμμετέχουμε- ότι ζητούμε σ’ όλη την Ευρώπη 
να γίνει απλή αναλογική, να δούμε πόσες χώρες θα αποδείξουν τη δημοκρατικότητά τους.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το να πω τα εξής όσον αφορά τις τροπολογίες:  Ξέρετε, θα μπορούσα να 
βάλω εκατό τροπολογίες, αλλά είπαμε ότι πρέπει να τις κάνουμε συντεταγμένα και ορθολογιστικά.  Λέει ο 
αγαπητός Γιώργος Περδίκης:  «Γιατί τριακόσια άτομα;  Να είναι εκατό!».  Ε, γιατί εκατό και όχι είκοσι ένα, που 
είναι ένα κλαμπ;  Καταλήξαμε σ’ ένα συμβιβασμό.  Θα μπορούσαμε… Όσον αφορά την τροπολογία της ΕΔΕΚ 
δεν έχω ένσταση να την ψηφίσετε.  Πραγματικά, όμως, δεν την καταλαβαίνω.  «Εισφορές», λέει, «από φυσικά 
πρόσωπα που κάμνουν νόμιμες πράξεις».  Εννοείτε ότι το κάθε κόμμα θα ρωτά ποιος είναι νόμιμος και 
κυκλοφορεί νόμιμος, αν του δώσει μια εισφορά;  Δεύτερον, αν δεν είναι νόμιμος, γιατί να κυκλοφορά;  Γιατί να 
μην είναι φυλακή;  Είναι σε αυτό το νόμο που θα το λύσουμε;  Δηλαδή θα έρθει ένας να μας δώσει εισφορά και 
θα του πούμε «μισό λεπτό να σε εξετάσω αν είσαι νόμιμος, διαφορετικά θα σε καταγγείλω;»! Τέλος πάντων. 
Απλώς, τα λέω, όχι γιατί θέλω να σχολιάσω τις τροπολογίες.  Έτσι και αλλιώς, σεβόμενος τη δουλειά που έγινε 
και ευχαριστώντας ιδιαίτερα και τα κόμματα και τη γραμματεία που βοήθησαν και ξενύχτησαν εδώ, θα 
καταψηφίσω όλες τις τροπολογίες.  Αν θέλουμε να κάνουμε τη δουλειά μας, να την κάνουμε συντεταγμένα, όχι 
για να εντυπωσιάσει ο ένας τον άλλο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Απλώς, για τη διευκόλυνση της ψηφοφορίας, να δηλώσω ότι και εμείς δε θα ψηφίσουμε καμιά 
τροπολογία.  Συμφωνούμε με το πνεύμα της τροπολογίας της ΕΔΕΚ περί νομιμότητας των εισφορέων.  Δεν 
είμαι βέβαιος αν, όπως είναι διατυπωμένο, το εξασφαλίζει ή ότι δεν εξασφαλίζεται ήδη, οπόταν εισηγούμαι το 
πνεύμα να γίνει αποδεκτό και να εξευρεθεί η διατύπωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ωραία! 

 Ερχόμαστε λοιπόν, δεδομένου ότι η τροπολογία από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχει 
αποσυρθεί, στην τροπολογία της ΕΔΕΚ.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου με την αντικατάσταση 
της επιφύλαξης της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) του άρθρου 5 αυτού με την ακόλουθη επιφύλαξη: 

«Κεφ. 113. 

9 του 1968 

76  του 1977 

17 του 1979 

105 του 1985 

198 του 1986 

19 του 1990 

41(Ι) του 1994 

15(Ι) του 1995 

 Νοείται ότι επιτρέπεται ονομαστική ιδιωτική εισφορά από εταιρείες οι 
οποίες είναι εγγεγραμμένες σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Εταιρειών 
Νόμου ή από φυσικά πρόσωπα σε πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους 
οργανισμούς, νοουμένου ότι οι δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών ή 
φυσικών προσώπων είναι νόμιμες: 
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21(Ι) του 1997 

82(Ι) του 1999 

149(Ι) του 1999 

2(Ι) του 2000 

135(Ι) του 2000 

151(Ι) του 2000 

76(Ι) του 2001 

70(Ι) του 2003 

167(Ι) του 2003 

92(Ι) του 2004 

24(Ι) του 2005 

129(Ι) του 2005 

130(Ι) του 2005 

98(Ι) του 2006 

124(Ι) του 2006 

70(Ι) του 2007 

71(Ι) του 2007 

131(Ι) του 2007 

186(Ι) του 2007 

87(Ι) του 2008 

49(Ι) του 2009 

 99(I) του 2009 

  42(Ι) του 2010 

60(Ι) του 2010 

88(Ι) του 2010 

53(Ι) του 2011 

117(Ι) του 2011 

145(Ι) του 2011 

157(Ι) του 2011 

 198(Ι) του 2011 

98(Ι) του 2012.».  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ξεκίνησε η ψηφοφορία, κύριε Κατσουρίδη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έκαμα μία εισήγηση η οποία αντιλήφθηκα έγινε αποδεκτή από όλους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ότι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ότι συμφωνούμε με το πνεύμα, αλλά τη διατύπωση να την ξαναδεί κάποιος, γιατί δεν είμαι βέβαιος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξτε -θα το έλεγα στο τέλος- γνωρίζετε, τουλάχιστον οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι, ότι με 
επιστολή του προς τον Πρόεδρο και τα μέλη της Βουλής σήμερα ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας 
εκφράζει τη συναίνεσή του, ας πω, με το πνεύμα και το γράμμα αυτής της νομοθεσίας και προσθέτει ότι, εάν 
τους επόμενους μήνες διαπιστωθεί ότι υπάρχουν οποιεσδήποτε αδυναμίες υπό το φως και κάποιων απόψεων 
που θα δοθούν από την Επιτροπή κατά της Διαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, θα υπάρχει περιθώριο 
να γίνουν αυτές οι τροποποιήσεις. 

 Συνεπώς, θεωρώ ότι ετέθη σε ψηφοφορία η τροπολογία της ΕΔΕΚ με αυτή την προσθήκη που έχω 
αναφέρει, ότι δηλαδή είναι ανοικτός ο νόμος για μελλοντικές τροποποιήσεις.  Νομίζω ότι δεν υπάρχει κανένα 
πρόβλημα. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 Ο κ. Συλλούρης, ένας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία από πλευράς ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μαζί με το Κίνημα Οικολόγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Δύο κοινές τροπολογίες ΕΔΕΚ και Οικολόγων. 

 Παρακαλώ, διαβάστε τες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου με την τροποποίηση του 
άρθρου 5 αυτού ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) αυτού ως ακολούθως: 

(i) Με τη διαγραφή των λέξεων “ή ανώνυμων.” (πέμπτη γραμμή)· και  

(ii) με την προσθήκη αμέσως μετά τη λέξη ‟ονομαστικών” (πέμπτη γραμμή) άνω και κάτω τελείας και 
της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι δεν επιτρέπεται η αποδοχή από πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο οργανισμό 
ανώνυμων ιδιωτικών χρηματικών εισφορών ή εισφορών σε είδος ή σε εξοπλισμό ή σε 
υπηρεσίες.». 

2. Με τη διαγραφή της παραγράφου (δ) του εδαφίου (2) αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ωραία!  Θέτω σε ψηφοφορία την πρώτη κοινή τροπολογία ΕΔΕΚ και Οικολόγων.   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Ουδεμία. 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και εφτά υπέρ, η πρώτη τροπολογία ΕΔΕΚ και Οικολόγων 
απορρίπτεται. 

 Δεύτερη τροπολογία ΕΔΕΚ και Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με την ίδια ακριβώς αναλογία, δηλαδή σαράντα τέσσερις εναντίον και εφτά υπέρ, απορρίπτεται και η 
δεύτερη τροπολογία ΕΔΕΚ και Οικολόγων. 

 Έχουμε τώρα τέσσερις τροπολογίες, αγαπητοί συνάδελφοι, των Οικολόγων.  Οι τροπολογίες 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού της λέξης και του 
αριθμού ‟τριακόσιους (300)” (ένατη και δέκατη γραμμή) από τη λέξη και τον αριθμό ‟εκατό (100)”.  

2. Με την αντικατάσταση στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 8 αυτού της τελείας με άνω 
και κάτω τελεία και με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που παραβαίνει τις πρόνοιες της πιο πάνω επιφύλαξης 
υπόκειται σε αποκοπή της κρατικής χρηματοδότησης που θα λάβει το επόμενο έτος κατά είκοσι χιλιάδες 
ευρώ (€20.000).  Επιπρόσθετα, οποιαδήποτε καθυστέρηση στη συμμόρφωση των υποχρεώσεων που 
απορρέουν δυνάμει της πιο πάνω επιφύλαξης για το έτος στο οποίο αφορά η παράβαση συνεπάγεται 
διπλασιασμό της πιο πάνω αναφερόμενης αποκοπής για κάθε έτος καθυστέρησης στη βάση του ποσού 
της τελευταίας αποκοπής.». 

3. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 9 αυτού της άνω και κάτω τελείας (τέταρτη γραμμή) με τελεία και με 
τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού. 

4. Με την αντικατάσταση από το σημείο (ε) του εντύπου της Αίτησης Εγγραφής Πολιτικού Κόμματος του 
Παρατήματος Ι αυτού του αριθμού ‟300” (πρώτη γραμμή) από τον αριθμό ‟100”. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα θέσω μία-μία τις τροπολογίες αυτές σε ψηφοφορία. 
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 Τροπολογία πρώτη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τρίτη τροπολογία των Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει αποχή; 

 Δεν υπάρχει. 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και η τρίτη τροπολογία. 

 Πάμε στην τέταρτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Συνεπώς, δεν υπάρχει αποχή, διότι έχουν ψηφίσει όλοι. 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και η τέταρτη τροπολογία. 

 Και τώρα έχουμε τις τροπολογίες του κ. Κουλία.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Ζαχαρία Κουλία  
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού του ακόλουθου 
κειμένου: 

 «Η δημιουργία και η άσκηση δραστηριότητας του κόμματος πρέπει να είναι ελεύθερη και να ασκείται 
μέσα στα πλαίσια του σεβασμού του συντάγματος και της νομοθεσίας, η δε εσωτερική δομή και 
λειτουργία του πρέπει να είναι δημοκρατική και να εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δημοκρατικού 
πολιτεύματος.». 

2. Με την προσθήκη μετά το εδάφιο (5) του άρθρου 6 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (6): 

  «(6) Τα πολιτικά κόμματα δημοσιεύουν τις εξελεγμένες ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους 
συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές τους καταστάσεις στον ημερήσιο τύπο εντός έξι (6) μηνών από 
τη λήξη του οικονομικού έτους στο οποίο αφορούν.». 

3. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 7 αυτού του ποσοστού ‟80%” (τρίτη γραμμή) από το ποσοστό 
‟100%”. 

4. Με την αντικατάσταση στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 8 αυτού της τελείας με άνω 
και κάτω τελεία και με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που δεν υποβάλλει εμπρόθεσμα τις εξελεγμένες 
ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές του καταστάσεις στον 
Έφορο δυνάμει των διατάξεων του παρόντος Νόμου δε λαμβάνει κρατική χρηματοδότηση.». 

5. Με τη διαγραφή από το άρθρο 9 αυτού της φράσης «, για τους σκοπούς των υποχρεώσεων που 
απορρέουν από τον παρόντα Νόμο,» (πρώτη και δεύτερη γραμμή), με την αντικατάσταση της άνω και 
κάτω τελείας με τελεία και με τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πρώτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται η τροπολογία. 

 Τρίτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Αντιλαμβάνομαι έχει απομείνει μία τροπολογία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Δύο.  Είναι πέντε οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ έχω τέσσερις εδώ.  Είναι πέντε;  Ο γραμματέας θα μας ενημερώσει.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τέταρτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τέταρτης τροπολογίας του κ. Κουλία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και η πέμπτη τροπολογία την οποία έχει καταθέσει ο κ. Κουλίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Και προχωρούμε τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εγγραφή πολιτικού κόμματος στο μητρώο και τέλος εγγραφής.  Άρθρο 3. 

 Κρατική χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 4. 

 Ιδιωτική εισφορά στα πολιτικά κόμματα.  Άρθρο 5. 

 Έλεγχος οικονομικής διαχείρισης.  Άρθρο 6. 

 Διακίνηση κεφαλαίων πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 7. 

 Διοικητικές ποινές.  Άρθρο 8. 

 Εκπροσώπηση πολιτικού κόμματος στο δικαστήριο.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 Εφαρμογή του περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Νόμου του 1989 έως 1998.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Το σύνολο των παρόντων μελών ψηφίζει υπέρ. 

 Δεν υπάρχουν αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου ως έχει διαμορφωθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα και ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει ψηφίσει σήμερα μια πράγματι πολύ σημαντική νομοθεσία.  Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος είναι μια πολύτιμη συμβολή στην υπόθεση της λειτουργίας του δημοκρατικού 
πολιτεύματος. 
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 Θέλω να συγχαρώ τον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών και Αξιών του 
σώματος, γιατί πράγματι κατέθεσαν κοπιώδη προσπάθεια επί πολλούς μήνες για τη διαμόρφωση αυτού του 
νόμου.  Θέλω ακόμα να τονίσω ότι, εάν διαπιστωθεί ότι υπάρχουν οποιεσδήποτε ατέλειες, ενδεχόμενες 
παραλείψεις, όπως έχει αναφέρει και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο οποίος συμμετέχει διά 
εκπροσώπου του στην Επιτροπή κατά της Διαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, εδώ είναι αυτό το σώμα, 
για να υιοθετήσει τις αναγκαίες τροποποιήσεις.  

 Και τέλος να πω και το εξής:  Επειδή θέλω να είμαι δίκαιος με την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
όπως και με όλες τις κοινοβουλευτικές επιτροπές, διετυπώθησαν παράπονα ότι ενδιαφερόμενοι, μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, δεν ηκούσθησαν στα πλαίσια του διαλόγου, τον οποίο υιοθετεί και με βάση και το 
σύνταγμα και τον κανονισμό η Βουλή των Αντιπροσώπων. Θέλω να δηλώσω το εξής:  Ολοκληρώθηκε η 
συζήτηση και, με βάση ρητές πρόνοιες του κανονισμού της Βουλής, όταν ολοκληρωθεί η συζήτηση και 
καλούνται οι βουλευτές και τα κοινοβουλευτικά κόμματα να τοποθετηθούν, απαγορεύεται οποιαδήποτε 
περαιτέρω δημόσια διαβούλευση, γι’ αυτό θέλω να δώσω το μήνυμα ότι όσοι έχουν απόψεις για τα διάφορα 
νομοθετήματα που συζητά αυτό το σώμα πρέπει έγκαιρα, κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης και των 
συζητήσεων που γίνονται, να απευθύνουν το οποιοδήποτε αίτημα.  Σε αντίθετη περίπτωση, δεν μπορούν να 
στηλιτεύουν τη λειτουργία του σώματος, που, επαναλαμβάνω, λειτουργεί με θρησκευτική προσήλωση προς το 
σύνταγμα και τον κανονισμό της Βουλής. 

 Έρχομαι τώρα στα θέματα, αγαπητοί συνάδελφοι, που αφορούν τα οικονομικά νομοθετήματα.  Έχουν 
διανεμηθεί, αντιλαμβάνομαι, οι εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 30 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η είσπραξη του φόρου αυτού. 

 Ειδικότερα, με το νόμο που προτείνεται σκοπείται να παρασχεθεί η ευχέρεια στον Υπουργό 
Οικονομικών, μετά από πρόταση του Εφόρου ΦΠΑ και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, να αποδέχεται 
τη διαγραφή ή τη μείωση οποιουδήποτε ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης 
και στις περιπτώσεις που έχει πληρωθεί το ποσό του φόρου που κατέστη οφειλόμενος με βάση τις διατάξεις 
του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 2000, ο οποίος ίσχυε μέχρι την 31η Ιανουαρίου 
2002.  

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η ρύθμιση των περιπτώσεων αποδοχής της μείωσης ή 
διαγραφής ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης και στις περιπτώσεις που δεν 
έχει πληρωθεί το ποσό του φόρου που κατέστη οφειλόμενος με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 2000, αλλά θα καταβληθεί με την αποδοχή των προαναφερθεισών 
επιβαρύνσεων. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 
2000, κάθε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο που παρέλειπε, αρνείτο ή καθυστερούσε να υποβάλει φορολογική 
δήλωση υπόκειτο σε χρηματική επιβάρυνση ύψους £30,00 για κάθε μήνα ή μέρος αυτού για το οποίο 
διαρκούσε η άρνηση ή η παράλειψη ή η καθυστέρηση.  

 Επιπρόσθετα, σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο αμελούσε ή αρνείτο να καταβάλει στον έφορο 
οποιοδήποτε ποσό φόρου ή οποιοδήποτε άλλο ποσό, τότε αυτό είχε υποχρέωση να καταβάλει πρόσθετη 
επιβάρυνση ίση προς 10% επί του ποσού που αμέλησε ή αρνήθηκε να καταβάλει.  Σε περίπτωση που η 
αμέλεια ή η άρνηση να καταβάλει οποιοδήποτε ποσό ξεπερνούσε τις τριάντα ημέρες από την ημερομηνία που 
το ποσό καθίστατο καταβλητέο, τότε επιβαλλόταν τόκος προς 8%.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 2000 μέχρι (Αρ. 4) του 2002, ο Υπουργός Οικονομικών δύναται να αποδέχεται 
την πληρωμή οποιουδήποτε ποσού φόρου που αποτελεί οφειλόμενο φόρο με βάση τις διατάξεις του 
καταργηθέντος περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου και τη μείωση ή τη διαγραφή οποιουδήποτε ποσού 
χρηματικής επιβάρυνσης ή πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου που επιβάλλεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι εν λόγω διατάξεις εφαρμόζονται μόνο στις περιπτώσεις προσώπων που 
δεν έχουν καταβάλει το ποσό του οφειλόμενου φόρου, ενώ δεν εφαρμόζονται για πρόσωπα που έχουν 
καταβάλει το ποσό του φόρου αλλά όχι τις επιβαρύνσεις που το αφορούν.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ΦΠΑ επισήμανε ότι 
οι διατάξεις αυτές έχουν οδηγήσει σε δυσμενή και άδικη μεταχείριση των προσώπων που έχουν συμμορφωθεί 
μερικώς με τις υποχρεώσεις τους με βάση τον καταργηθέντα νόμο.   

 Συναφώς, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης όλων των υποκείμενων στο φόρο προσώπων, κρίνεται 
αναγκαία η τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε να απαλειφθεί η στρέβλωση που παρατηρείται 
κατά τη διαδικασία διαγραφής ή μείωσης των προαναφερθεισών επιβαρύνσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ορίστε.  Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το συγκεκριμένο που έχετε διαβάσει δεν έχει να κάμει με τα τρία επείγοντα νομοσχέδια που είχαμε 
συμφωνήσει να συζητήσουμε στη συνέχεια.  Είναι κάτι άλλο, αλλά είναι ομόφωνο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ξεκινήσαμε. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το πρώτο νομοσχέδιο που αφορά στα νομοθετήματα που κηρύξαμε επείγοντα είναι «Ο περί της 
Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 



646 

 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 

Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας που θα ρυθμίζει τη μείωση των μηνιαίων 
απολαβών και των συντάξεων όλων των αξιωματούχων, των εργοδοτουμένων και των συνταξιούχων της 
κρατικής υπηρεσίας, του ευρύτερου δημόσιου τομέα, των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης και των σχολικών 
εφοριών, η οποία θα έχει αναδρομική ισχύ από την 1η Δεκεμβρίου 2012, ώστε να καταστεί δυνατός ο 
περιορισμός των δαπανών της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα προς αποφυγή 
περαιτέρω επιδείνωσης της υφιστάμενης δημοσιονομικής κατάστασης.  

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

 Ύψος ακαθάριστων μηνιαίων απολαβών και συντάξεων Μείωση 

1.  Μέχρι €1.000 Καμία 

2. Για κάθε ευρώ από €1.001 μέχρι €1.500 6,5% 

3. Για κάθε ευρώ από €1.501 μέχρι €2.000 8,5% 

4. Για κάθε ευρώ από €2.001 μέχρι €3.000 9,5% 

5. Για κάθε ευρώ από €3.001 μέχρι €4.000 11,5% 

6. Για κάθε ευρώ από €4.001 και άνω 12,5% 

 Περαιτέρω, από την 1η Ιανουαρίου 2014 όλες οι ακαθάριστες μηνιαίες απολαβές και συντάξεις, 
ανεξαρτήτως του ύψους τους, θα μειώνονται επιπλέον κατά 3%.   

 Σημειώνεται ότι η προτεινόμενες μειώσεις θα υπολογίζονται στο σύνολο των απολαβών, θα εκπίπτουν 
του φορολογητέου εισοδήματος για σκοπούς καταβολής φόρου εισοδήματος, ενώ στην περίπτωση των 
απολαβών η μείωση δε θα επηρεάζει τον υπολογισμό των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων κατά την ημερομηνία 
αφυπηρέτησης των αξιωματούχων και εργοδοτουμένων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η προτεινόμενη 
ρύθμιση προωθείται στα πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας του κράτους για δημοσιονομική εξυγίανση και 
καθίσταται αναγκαία μετά και τις σχετικές επαφές που έγιναν με τους  κοινωνικούς εταίρους και τα πολιτικά 
κόμματα, τόσο σε ανώτατο πολιτικό επίπεδο όσο και σε επίπεδο του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και με 
εκπροσώπους της τρόικας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, από την προτεινόμενη μείωση απολαβών θα 
επηρεαστούν οι απολαβές και οι συντάξεις που επηρεάζονται και από την έκτακτη κλιμακωτή εισφορά, η οποία 
θα συνεχίσει να εφαρμόζεται παράλληλα, σύμφωνα με τους περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμους του 
2011 έως 2012, ήτοι οι μισθοί, τα φορολογητέα επιδόματα (υπερωριακή αποζημίωση και επιδόματα βάρδιας) 
και τα κατ’ αποκοπήν επιδόματα γραμματειακών υπηρεσιών, φιλοξενίας και παραστάσεως που καταβάλλονται 
σε αξιωματούχους ή/και σε υπαλλήλους που κατέχουν ανώτερες θέσεις με Κλίμακα Α15(Ι) ή υψηλότερη. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών σημείωσε 
ότι από την εφαρμογή του προτεινόμενου μέτρου αναμένεται να προκύψει συνολική ετήσια εξοικονόμηση 
ύψους €201 εκατομμυρίων.  

 Στα πλαίσια της περεταίρω συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας αναφορικά με τη συνταγματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 
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 Συναφώς, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας δήλωσε σχετικά ότι τη δεδομένη χρονική στιγμή 
απώτερος σκοπός είναι η σωτηρία του κράτους και, δεδομένων των ειδικών συνθηκών που επικρατούν, τα 
μέτρα που προτείνονται τυγχάνουν πλήρους στήριξης και θεωρούνται σύμφωνα με το σύνταγμα.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης.  Με συγχωρείτε, ο κ. Μητσόπουλος, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάσο Μητσόπουλο) 

 Ορίστε, ο κ. Περδίκης, με την άδεια του κ. Μητσόπουλου. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι το πρώτο νομοσχέδιο το οποίο μπορεί να χαρακτηριστεί ‟μνημονιακό”, αφού εντάσσεται μέσα στο 
πακέτο των νομοσχεδίων που προκύπτουν από τη συμφωνία, το προσχέδιο συμφωνίας μεταξύ κυβέρνησης 
και τρόικας.  Παρά τις προσωπικές μας και τις επιμέρους μας επιφυλάξεις, ιδίως σε ό,τι αφορά την οριζόντια 
αποκοπή μισθών η οποία θα προκύψει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει οριζόντια, ναι, 3% του χρόνου.  Αυτή η οριζόντια είναι έξω από τη λογική των θέσεών μας, 
όπως αυτές υποβλήθηκαν κατά τη διάρκεια του διαλόγου μεταξύ των κομμάτων και της κυβέρνησης.  Θέλω να 
πω όμως εδώ, κύριε Πρόεδρε, ότι θεωρώ ότι είναι θετική η εξέλιξη το γεγονός ότι στη διαπραγμάτευση 
επιτεύχθηκε το κύριο μέρος αυτής της αποκοπής των μισθών να είναι κλιμακωτό.  Εμείς θέλουμε να 
υπογραμμίσουμε το θετικό στοιχείο αυτό ως ένα από τα θετικά στοιχεία του αποτελέσματος της 
διαπραγμάτευσης. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι αυτή η προσέγγιση της αποκοπής των απολαβών είναι μέσα στην 
προσέγγιση τη δική μας την οικολογική, όπως τέθηκε από την αρχή, από το 2008, που εμείς είχαμε πει, και το 
επαναλαμβάνω, ότι σε αυτές τις εποχές της κρίσης πρέπει να μειωθούν οι μισθοί και να αυξηθεί ο αριθμός των 
μισθών.  Χαμηλότεροι μισθοί, περισσότεροι μισθοί.  Δηλαδή να χτυπήσουμε την ανεργία μειώνοντας τις 
απολαβές αυτών που ήδη έχουν υψηλές απολαβές. 

 Δυστυχώς σήμερα ψηφίζουμε το πρώτο κομμάτι.  Ψηφίζουμε τις χαμηλότερες απολαβές.  Μακάρι να 
μπορούσαμε και να είχαμε τη δυνατότητα -και δυστυχώς το μνημόνιο δεν έχει αυτή τη δυνατότητα- να 
δημιουργούσαμε και δουλειές και να αντιμετωπίζαμε την ανεργία!  Και είναι συγκυρία δυστυχής το ότι σήμερα 
ψηφίζουμε αυτή τη μείωση των μισθών, όταν η κεντρική είδηση στα δελτία ειδήσεων είναι ότι ανέβηκε στις 
σαράντα χιλιάδες η ανεργία.  Μακάρι να μπορούσαμε, και θέλω να βάλω στο μυαλό όλων μας την έγνοια, με τη 
μείωση των μισθών να δημιουργήσουμε περισσότερες δουλειές! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, ο οποίος είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
εκφράσουμε την έντονη δυσφορία μας, αλλά και την απογοήτευσή μας για την επιστολή αυτή την οποία έχετε 
παραλάβει χθες από το Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Είναι μια επιστολή με την οποία αυτή τη δύσκολη 
ώρα ζητείται ουσιαστικά να εξαιρεθούν οι υπάλληλοι της Κεντρικής Τράπεζας από την εφαρμογή του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Θεωρούμε θλιβερό, κύριε Πρόεδρε, σε μια περίοδο κρίσης, όπως έχω αναφέρει 
προηγουμένως, που οι συμπολίτες μας πλήττονται και που καλούνται να συνεισφέρουν από το υστέρημά τους 
-ιδιαίτερα πλήττονται μάλιστα ευπαθείς ομάδες του κυπριακού πληθυσμού, όπως είναι οι άνεργοι, όπως είναι οι 
πολύτεκνοι, οι μονογονιοί, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι αυτοεργοδοτούμενοι και ούτω καθεξής- να ζητείται 
εξαίρεση από υπαλλήλους ενός οργανισμού που θεωρείται, αλλά και είναι προνομιούχος οργανισμός.  Πολλοί 
από τους υπαλλήλους αυτούς, κύριε Πρόεδρε, και είναι καλά γνωστό, είναι υψηλόμισθοι και μάλιστα 
λαμβάνουν μισθούς κατά πολύ υψηλότερους από τους “προνομιακούς” και “αστρονομικούς” μισθούς των 
βουλευτών, που θεωρούνται κατεξοχήν προνομιούχοι σ’ αυτή την κοινωνία.   
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 Θεωρούμε και νομίζουμε ότι είναι σωστό το ότι την ώρα αυτή, που γίνεται προσκλητήριο ευθύνης από 
την πατρίδα, θα πρέπει όλοι να συνεισφέρουμε με τις θυσίες μας, γιατί μόνο έτσι θα βγούμε από το φαύλο 
κύκλο της κρίσης.  Και θλιβόμαστε ειλικρινά γι’ αυτή τη συγκεκριμένη ενέργεια.  Θεωρούμε ότι αυτή ακριβώς 
την ώρα εφαρμογή θα έπρεπε να είχε αυτό που αναφέρατε προηγουμένως στην εισαγωγική σας ομιλία, 
κάμνοντας αναφορά στη θυσία του Χριστόδουλου Σώζου, το παράδειγμα ότι οι ηγέτες θα πρέπει να 
προπορεύονται στη θυσία δίνοντας το καλό παράδειγμα.  Και η Κεντρική Τράπεζα ως οργανισμός που ασκεί 
εποπτεία και έχει ευθύνη ενδεχομένως για το κατάντημα της κυπριακής οικονομίας θεωρούμε ότι δε θα έπρεπε 
να αποτελεί εξαίρεση στην εφαρμογή του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Νικολαΐδης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι πολύ πολύ σύντομος, διότι με κάλυψε εν πολλοίς ο κ. Μητσόπουλος, ειδικά 
γι’ αυτό το θέμα της επιστολής του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, το οποίο είναι διπλά ενοχλητικό και μας 
θυμίζει -εμένα μου θυμίζει- και τη συμπεριφορά των δικαστών, που ελπίζω να μην επαναληφθεί για τις νέες 
περικοπές, διότι θα είναι θέμα σ’ αυτή τη Βουλή και θέλω να στείλω το μήνυμα πεντακάθαρα.  Δεν μπορεί αυτοί 
που ζουν στη χλιδή σήμερα που χάνουν τις δουλειές τους άνθρωποι, που μειώνουμε μισθούς πενταροδεκάρας 
να τολμούν να έχουν και παράπονο και μάλιστα να χώνονται πίσω από διαδικασίες είτε διάκρισης εξουσιών 
είτε συνεννόησης με την Ευρωπαϊκή  Κεντρική Τράπεζα.  

 Είναι διπλά ενοχλητικό, πρώτον, για το λόγο που εξήγησα, αλλά και για ένα δεύτερο λόγο.  Ο Διοικητής 
της Κεντρικής Τράπεζας ήταν ο πρωτεργάτης, περισσότερο ακόμα και από τον υπουργό, για τη συνεννόηση με 
την τρόικα.  Αυτή τη συνεννόηση με την Κεντρική Τράπεζα έπρεπε να την κάμει ο ίδιος, πριν ξεκινήσει να 
συζητά τι θα γίνει με το υπόλοιπο θέμα.  Η κυβέρνηση έπρεπε να μας τη φέρει έτοιμη αυτή τη συμφωνία και τον 
καλώ επίσημα το Διοικητή, διότι θα γράψουμε θέμα στη Βουλή, εάν δε γίνει αυτό, μόνος του αυτό που μας ζητά 
να το κάμει και να το φέρει, ει δυνατόν, αύριο το πρωί.  Και όλα αυτά να τα αφήνουμε κατά μέρος, διότι είναι 
έτσι που προκαλούμε το λαό και θα σπάσουμε την κοινωνική συνοχή.  Ήδη πολλοί ρέπουν προς λαϊκισμό.   

 Εμείς δηλώνουμε ως Ευρωπαϊκό Κόμμα και πήραμε και απόφαση επίσημη ότι θα στηρίξουμε όλα τα 
μέτρα, γιατί, ναι, είναι είτε συμπεριφερόμαστε υπεύθυνα είτε χρεοκοπεί η Κύπρος και θα ψέξουμε 
οποιουσδήποτε προχωρήσουν σε λαϊκισμό.  Αλλά ας μη μας προκαλούν αυτοί οι οποίοι έπρεπε πρώτοι να 
δηλώσουν ότι είναι έτοιμοι όχι μόνο να αποκοπούν οι μισθοί τους αλλά να δώσουν και περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι με αισθήματα πραγματικής αγωνίας και έγνοιας για τον τόπο που καλούμαστε 
σήμερα να συζητήσουμε τα προτεινόμενα νομοσχέδια και ειδικότερα το πρώτο αυτό νομοσχέδιο, που αφορά 
στη μείωση των μισθών των εργαζομένων.  Αντιλαμβανόμενοι τη δραματική πραγματικά κατάσταση στην 
οποία βρίσκεται η κυπριακή οικονομία και ο τόπος και με αίσθημα εθνικής ευθύνης απέναντι στον τόπο, η 
πρόθεσή μας είναι να στηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο σε ό,τι αφορά την πρώτη πρόνοιά του, που αφορά την 
κλιμακωτή μείωση των μηνιαίων απολαβών και των συντάξεων.   

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη πρόνοιά του, την περαιτέρω μείωση από την 1η Ιανουαρίου 2014 όλων των 
απολαβών και συντάξεων ανεξαρτήτως ύψους κατά ένα ποσοστό 3%, αντιπροτείνουμε, αυτή είναι η 
τροπολογία -αντιλαμβανόμενοι ότι θα πρέπει να τηρήσουμε και να σεβαστούμε κάποια αριθμητικά δεδομένα, 
επειδή για μας είναι θέμα αρχής και από την αρχή τοποθετηθήκαμε ενάντια στην οποιαδήποτε οριζόντια 
μείωση μισθών- αντί της οριζόντιας μείωσης του 3%, μία κλιμακωτή μείωση, η οποία θα επιφέρει το ανάλογο 
όφελος για την κυπριακή οικονομία, ως εξής:  Από €0 μέχρι €1.000 μείωση 2%, από €1.001 μέχρι €1.500 
μείωση  2,5%, από €1.500 μέχρι €2.000 μείωση 3%, από €2.001 μέχρι €3.000 μείωση 3,5%, από €3.001 μέχρι 
€4.000 μείωση 4%, από €4.000 και πάνω μείωση 4,5%. 

 Θεωρούμε ότι αυτή είναι πολύ πιο δίκαιη κοινωνικά κατανομή αυτού του συγκεκριμένου βάρους και στο 
βαθμό που το όφελος της κυπριακής οικονομίας παραμένει το ίδιο θεωρούμε ότι δε διαταράσσουμε κάποια 
αριθμητικά δεδομένα τα οποία δεν πρέπει να διαταραχθούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ο κ. Λαμάρης, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς είναι ώρες ευθύνης και οι στιγμές τούτες και οι επόμενες που θα 
ακολουθήσουν, από τη στιγμή που είμαστε στη δύσκολη θέση να ανταποκριθούμε σε απαιτήσεις τέτοιου 
βαθμού και επιπέδου που επηρεάζουν τη ζωή του καθενός μας.  Εμείς με αυτό το αίσθημα ευθύνης θα 
τοποθετηθούμε σε όλα, έχοντας ένα γνώμονα ο οποίος είναι ξεκάθαρος, αν αντιληφθήκαμε καλά ότι καταρχήν 
συμφωνία είναι αυτή που έχουμε μπροστά μας και οποιοδήποτε παζάρι από εμάς σ’ αυτά δεν είναι αποδεκτό.  
Δεν αρκεί δηλαδή να λέει ο καθένας μας «εμείς με αυτό διαφωνούμε, το μεταφέρουμε αλλού, βρίσκουμε το ίδιο 
ποσό, άρα αυτοί που συζητούν μαζί μας θα είναι ευχαριστημένοι».  Θα μπούμε σ’ ένα φαύλο κύκλο.   

 Γι’ αυτό εμείς χαιρετίζουμε την κλιμακωτή εισφορά των εργαζομένων, η οποία εξαιρείται από τη 
φορολογία, φοροαπαλλάσσεται, είναι δηλαδή ακόμα ένα επιπρόσθετο στοιχείο το οποίο την κάμνει ακόμα 
λιγότερο επώδυνη.  Το γεγονός ότι δεν υπάρχει καμία απολύτως εξαίρεση -και αυτό ήταν απαίτηση όλων μας- 
πρέπει να μας ικανοποιεί.  Απ’ εκεί και πέρα όλοι είμαστε δέκτες αιτημάτων για εξαίρεση της δικής τους ομάδας 
από αυτή την προσπάθεια.  Νομίζω ότι αυτές τις ώρες ευθύνης πρέπει να σκεφτούμε την πατρίδα μας και 
εκείνο που προέχει είναι να στηρίξουμε όπως πρέπει αυτή την προσπάθεια, για να μην μπούμε σε περιπέτειες.  
Γι’ αυτό είμαστε και επιφυλακτικοί για τις όποιες ειδικά τώρα αυτή τη στιγμή προφορικές μεταθέσεις ενός 
ζητήματος σε κάποιο άλλο ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα πρώτα διαδικαστικά.  Απλώς, για να μην προκύψει 
οποιαδήποτε παρεξήγηση, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το νομοσχέδιο που αφορά την τροποποίηση του ΦΠΑ που 
έχει κατατεθεί υπό τη μορφή του κατεπείγοντος είναι ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 8) Νόμος.  Σε αυτό που αναφερθήκατε εσείς προηγουμένως ήταν ο Αρ. 7, που είναι το υπ’ αριθμόν 6 θέμα 
στην ημερήσια διάταξη.  Να το ξεκαθαρίσουμε ότι είναι άλλο το ένα, άλλο το άλλο. 

 Και τα τρία νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας αυτή τη στιγμή να ψηφίσουμε και που έχουν σχέση 
ακριβώς με την υλοποίηση των δεσμεύσεών μας έναντι του μνημονίου είναι οι περικοπές των μισθών οι 
κλιμακωτές, το 3% που θα εφαρμοστεί καθολικά και θα ξεκινά η εφαρμογή του από το 2014, θα είναι η αύξηση 
στους φόρους κατανάλωσης των καπνικών προϊόντων και στα αλκοολούχα ποτά και η αύξηση του ΦΠΑ στο 
18% από τις 14 Ιανουαρίου 2013 και στο 19% από τις 14 Ιανουαρίου 2014, ως επίσης και η αύξηση του 
κατώτατου συντελεστή ΦΠΑ από 8% σε 9%.  Πέραν αυτών των νομοσχεδίων, έχουν κατατεθεί και θα 
εξετάσουμε αύριο στην επιτροπή Οικονομικών, ως επίσης και τη Δευτέρα, είκοσι πέντε περίπου νομοσχέδια 
που έχουν έρθει από το Υπουργικό Συμβούλιο,  με στόχο να προωθηθούν τα υπόλοιπα είκοσι με είκοσι πέντε 
νομοσχέδια, δεν είμαι ακριβώς σίγουρος για τον αριθμό αυτή τη στιγμή, στην έκτακτη ολομέλεια της Τετάρτης.   

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αυτό που πρέπει να ξεκαθαρίσουμε και προς την κοινή γνώμη και προς την 
κοινωνία είναι ότι ξεκινούμε την εφαρμογή των προνοιών του μνημονίου.  Αυτό ξεκινά από σήμερα.  Και θέλω 
να ξεκαθαρίσω ότι ως Δημοκρατικό Κόμμα διαφωνούμε με πάρα πολλές πρόνοιες αυτού του μνημονίου, και 
στο σκέλος των εξοντωτικών φορολογιών που έχουν συμφωνηθεί και σε ό,τι αφορά τις εξοντωτικές περικοπές 
μισθών, επιδομάτων και άλλα.  Δεν είμαστε ικανοποιημένοι από τη διαπραγμάτευση.  Θεωρούμε ακριβώς ότι, 
ναι, κάποια πράγματα έχουν βελτιωθεί σίγουρα.  Η ΑΤΑ, ο 13ος έχουν διασωθεί ως θεσμοί, κλιμακωτές 
περικοπές αντί καθολικές...  Κάποια θέματα, ναι, είναι θετικά τα οποία έχουν παραμείνει ως βελτιώσεις στο 
μνημόνιο.  Πολλές πτυχές του αρχικού κειμένου όμως, κύριε Πρόεδρε, έχουν χειροτερεύσει.  Δεν είναι επί του 
παρόντος να τις απαριθμήσουμε, θα το κάνουμε στην επόμενη ολομέλεια.   

 Είναι επώδυνα τα μέτρα και υπάρχουν ευθύνες γι’ αυτό.  Υπάρχουν ευθύνες -και δεν περιορίζονται μόνο 
στον τραπεζικό τομέα- γιατί πρέπει σήμερα να υιοθετήσουμε επώδυνα μέτρα.  Αυτές οι ευθύνες βαραίνουν και 
τον τραπεζικό τομέα, πρωτίστως όμως βαραίνουν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και την κυβέρνησή του για τον 
υπερδανεισμό των τελευταίων πέντε χρόνων, για το γεγονός ότι δεν υιοθέτησαν μέτρα έγκαιρα και για το 
γεγονός ότι άργησαν να ξεκινήσουν τις διαπραγματεύσεις με την τρόικα.  Και υπάρχουν πολλά σημεία τα οποία 
κι εμείς θα θέλαμε να αλλάξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλώς θα παρακαλέσω -δε θέλω να σας διακόψω- επειδή θα υπάρξει και συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού, αυτά τα ευρύτερα ζητήματα να τα αφήσουμε περαιτέρω. 
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Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξηγώ, κύριε Πρόεδρε, για ποιο λόγο δε θα υιοθετήσουμε την τροπολογία του κ. Νικολαΐδη της ΕΔΕΚ.  
Υπάρχουν πολλές πρόνοιες τις οποίες κι εμείς θα θέλαμε να αλλάξουμε.  Το πρόβλημα είναι το εξής.  Ήταν η 
πρώτη ερώτηση που θέσαμε κι εμείς στο Υπουργείο Οικονομικών, όταν σήμερα ήρθαν και μας παρουσίασαν 
αυτά τα νομοσχέδια:  «Υπάρχει ευχέρεια να αλλάξουμε οτιδήποτε σε αυτά τα νομοσχέδια ή στις πρόνοιες του 
μνημονίου;»  Και η απάντηση που πήραμε ήταν ξεκάθαρη.  Όχι, δεν υπάρχει, υπό την εξής έννοια.  Αν θέλουμε 
να προλάβουμε το Eurogroup της 13ης του Δεκέμβρη, της άλλης Πέμπτης, θα πρέπει αμέσως να 
προχωρήσουμε στην ψήφιση αυτών των νομοσχεδίων.  Αν θέλουμε να αλλάξουμε το μνημόνιο ή να αλλάξουμε 
πρόνοιες αυτών των νομοσχεδίων, τα οποία έχουν κοινοποιηθεί στην τρόικα και έχουν εγκρίνει το κείμενο, τότε 
θα πρέπει να ξαναπάμε σε διαπραγμάτευση.  Δεν έχουμε χρόνο, όπως μας λέει η κυβέρνηση.  Επομένως, 
αυτή είναι η επιλογή που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα.   

 Εμείς ακούσαμε τις δραματικές εκκλήσεις του Υπουργού Οικονομικών ότι έχουμε πάρα πολλά κρίσιμα 
και σημαντικά διλήμματα ενώπιόν μας, ως επίσης και τη δραματική έκκληση του Προέδρου της Δημοκρατίας 
που έλεγε «η επιλογή που έχουμε ενώπιόν μας είναι ή χρεοκοπία ή μνημόνιο».  Αυτό μας είπε ο Πρόεδρος.  
Επομένως, δεν είναι τουλάχιστον επί του παρόντος μέσα στη διακριτική μας ευχέρεια να αλλάξουμε τα κείμενα.  
Αν αλλάξει αυτή η θέση και η κυβέρνηση μπορεί να μας πει ότι υπάρχει δυνατότητα να 
επαναδιαπραγματευθούμε ή ότι στις επόμενες μέρες υπάρχει η δυνατότητα να αλλάξουμε πρόνοιες των 
νομοσχεδίων, τότε εμείς είμαστε οι πρώτοι που θα καταθέσουμε χίλιες τροποποιήσεις και τροπολογίες.  Σε 
αυτή τη φάση όμως, κύριε Πρόεδρε, με τα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας, με τα διλήμματα στα οποία μας 
έχει φέρει η κυβέρνηση του κ. Χριστόφια θα συμπεριφερθούμε με υπευθυνότητα, με αίσθημα ευθύνης έναντι 
του τόπου και με πατριωτισμό.  Θα ψηφίσουμε αυτά τα νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα.   

 Σύντομα, γιατί τοποθετήθηκε το κόμμα σας. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ναι, έχει τοποθετηθεί ο κ. Νικολαΐδης σε σχέση με τις θέσεις της ΕΔΕΚ και παράλληλα 
με την τροποποίηση την οποία καταθέτουμε.  Πρώτα απʼ όλα να υπενθυμίσω στο σώμα ότι κανένα μνημόνιο 
δεν έχει υπογραφεί μέχρι σήμερα.  Είναι μία προσυμφωνία την οποία έχει κάνει η κυβέρνηση με την τρόικα.  
Και θα συμφωνήσω με το συνάδελφο τον κ. Παπαδόπουλο ότι δεν υπήρξε ικανοποιητική η διαπραγμάτευση 
της κυβέρνησης.  Αυτό είναι γεγονός.  Από την άλλη να πω ότι οι πολιτικές δυνάμεις, από… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού στη συνέχεια. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …τη στιγμή που νιώθουν έντονα και αυτό είναι σε αντίθεση με την ιδεολογικοπολιτική τους θέση, έχουν 
το δικαίωμα να καταβάλουν προσπάθεια οι ίδιες για αυτή τη διαπραγμάτευση, την οποία δεν έχει κάνει η 
κυβέρνηση.  Είναι πολύ καλά γνωστό ότι δεν μπορούμε να αγγίξουμε τα ποσά.  Άρα, αυτό το οποίο κατέθεσε ο 
κ. Νικολαΐδης εκ μέρους της ΕΔΕΚ είναι ισοζυγισμένο.  Αφαιρεί από κάπου, προσθέτει από κάπου αλλού.   

 Θα πω και το εξής:  Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το θέμα της σημερινής επιστολής του Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας, με επιείκεια μπορούμε να χαρακτηρίσουμε “απαράδεκτη”, ιδιαίτερα αυτή τη σημερινή 
μέρα, αυτή την επιστολή.  Όταν και εφόσον η Κεντρική Τράπεζα, πρώτον, είναι ένα από τα σώματα, τις αρχές 
οι οποίες διαπραγματεύτηκαν το μνημόνιο, για να έχουμε σήμερα ενώπιόν μας αυτές τις επώδυνες προτάσεις 
για το λαό, και από την άλλη το σώμα της Κεντρικής Τράπεζας με τον τέως επικεφαλής της φέρουν τεράστια 
ευθύνη για το μη σωστό έλεγχο τον οποίο έκαναν τότε, για να φτάσουμε από πλευράς των τραπεζών -γιατί 
εμείς λέμε ότι υπάρχει και ευθύνη της κυβέρνησης για το ότι φτάσαμε σήμερα εδώ, κύριε Πρόεδρε- στο σημείο 
που φτάσαμε, εμείς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να συντομεύουμε όμως! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …λέμε ότι θα πρέπει σίγουρα ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας να απολογηθεί για τη σημερινή του 
επιστολή στον κυπριακό λαό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού έχει το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι και εμείς απορρίπτουμε την επιστολή η οποία έχει 
προέλθει από το Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι θα έχουμε την 
ευκαιρία να πούμε τις ολοκληρωμένες μας απόψεις γύρω από αυτά τα ζητήματα την ερχόμενη Πέμπτη, όταν θα 
συζητούμε το μεγάλο όγκο των νομοσχεδίων που αφορούν το μνημόνιο. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Την άλλη Τετάρτη! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την άλλη Τετάρτη, όποτε θα είναι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Την άλλη βδομάδα! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την άλλη βδομάδα!   

(Αστειευόμενος) 

 Πέστε μου τι θέλετε να πω, να το πω όπως το θέλετε, για να μη μείνει και κανένας παραπονεμένος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να μην έχετε πληροφορηθεί.  Απλώς, αποφασίστηκε να πραγματοποιηθεί την Τετάρτη έκτακτη 
συνεδρία της Βουλής για τα είκοσι πέντε ή πόσα θα είναι νομοσχέδια. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την ημέρα που θα διεξαχθεί η ολομέλεια της Βουλής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …θα πούμε τις ολοκληρωμένες μας απόψεις.  Θέλω να πω απλώς το εξής αυτή τη στιγμή, γιατί 
αντιλαμβάνομαι ότι κάποιοι έχουν ειλημμένες υποχρεώσεις, θα πρέπει να πάνε σε προεκλογικές 
συγκεντρώσεις όλοι:  Έχουμε επιχειρήματα, για να απαντήσουμε για το καθετί, κύριε Πρόεδρε, και θα τα 
αναπτύξουμε κατά τρόπο πολύ συγκεκριμένο και ολοκληρωμένο.  Και εύχομαι και ελπίζω επιτέλους να 
πρυτανεύσει το συμφέρον του τόπου και της οικονομίας πάνω απʼ όλα και όχι οι μικροκομματικές 
προσεγγίσεις, οι οποίες έχουν ένα στόχο αποκλειστικά, πώς υποσκάπτεται ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση, πώς 
υποσκάπτεται το ΑΚΕΛ.  Αυτή η προσέγγιση που ακολουθείται τα τελευταία τεσσεράμισι χρόνια έχει ζημιώσει 
τον τόπο και η έκκλησή μου είναι, έστω και την υστάτη, να συνειδητοποιήσουμε ότι δεν προσφέρεται για 
λαϊκισμούς η κατάσταση η οποία έχει διαμορφωθεί.   

 Επαναλαμβάνω ότι μπορούμε να απαντήσουμε σε όλα τα ζητήματα τα οποία έχουν εγερθεί.  Σεβόμενοι 
το χρόνο κάποιων, επιφυλασσόμαστε την επόμενη Τετάρτη να σχολιάσουμε ολοκληρωμένα αυτά τα θέματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Θέτω τώρα… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν κατʼ επανάληψη κάποιοι συνάδελφοι δαμέσα εζητούσαν να ληφθούν μέτρα, εν τους 
άκουεν κανένας.   Τωρά που εκαλέσαμεν την τρόικα… Θυμούμαι εκαλέσαμέν την -και είπεν το ο Υπουργός 
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Οικονομικών- τον Ιούνιο.  Ιούνιος, Ιούλιος, Αύγουστος, Σεπτέμβρης, Οκτώβρης, Νιόβρης, Δεκέβρης, είναι εφτά 
μήνες!  Η Βουλή τελεί πάντοτε κάτω από την πίεση και με το πιστόλι στον κρόταφο ότι εμείς θα είμαστε οι 
δράστες και θα καταστραφεί ο τόπος, αν δεν ψηφίσουμε.  Καλά, αυτή τη Βουλή δεν πρέπει η εκτελεστική 
εξουσία να τη σέβεται και όλοι εμείς, συνάδελφοι, να ενημερωθούμε, που έρχεται ο κόσμος τζιαι ρωτά μας 
«κύριε, γιατί ψηφίζετε το τάδε και το τάδε και το τάδε;»;  Τι θα τους πούμε δηλαδή;  Ότι εμείς ερχόμαστε εδώ να 
μας πουν να ψηλώννουμεν τα χέρια πάνω μόνο;  

 Αυτά τα νομοσχέδια σήμερα τα ζήτησα από τον κ. Συλλούρη και μου τα ʼδωσε.  Έδωκέν μου ένα 
ττόππιν δκιακόσιες σελίδες.  Μα είναι σωστό, δίκαιο και λογικό σε ένα δημοκρατικό πολίτευμα η εκτελεστική 
εξουσία να μεταχειρίζεται το νομοθετικό σώμα κατʼ αυτό τον πιεστικό και εκβιαστικό τρόπο;  Και να έρχεται ο 
υπουργός εδώ και να μας λέει «θα καταστραφούμε, αν δεν ψηλώσετε τα χέρια πάνω»;  Αυτό αποτελεί μία 
απαράδεκτη τακτική, με όλο το σεβασμό προς την εκτελεστική εξουσία.  Δε γίνεται τούτος ο τρόπος 
λειτουργίας, διότι εβάλαν το Eurogroup την άλλη εβδομάδα, στις 13 του μήνα, κι εμείς πρέπει να το 
προλάβουμε.  Εμάς ποιος θα μας προλάβει στο τέλος της ημέρας;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Κύριε συνάδελφε, να πω το εξής:  Για τα σημερινά νομοθετήματα που έχουν κηρυχθεί επείγοντα 
έχουν δοθεί κάποιες εξηγήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, ότι έπρεπε σήμερα για 
συγκεκριμένους λόγους να υιοθετηθούν.  Απʼ εκεί και πέρα πράγματι η Βουλή δεν πρόκειται να παύσει να 
διαβουλεύεται, γιʼ αυτό η επιτροπή Οικονομικών θα συνέλθει και την Παρασκευή και τη Δευτέρα και την Τρίτη.  
Και εγώ λέω και την Τετάρτη, εάν χρειάζεται, να αφιερωθεί το πρωινό σε συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, 
ούτως ώστε να υπάρχει και η δυνατότητα τουλάχιστον οι βασικοί αντιπροσωπευτικοί φορείς να κληθούν να 
εκφράσουν απόψεις.  Και μπορεί η συνεδρία της Βουλής η έκτακτη να γίνει το απόγευμα.  Μελετήστε το! 

 Ο κ. Βότσης έχει ζητήσει το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω ένα σχόλιο σε σχέση με την εισήγηση του φίλου του Νίκου του Νικολαΐδη, 
ο οποίος παραδέχεται ότι θα ήταν άτοπο αυτή τη στιγμή να αλλάξουμε το ποσό το οποίο περιλαμβάνεται στο 
μνημόνιο σε σχέση με τις αποκοπές.  Για μας είναι, για μένα τουλάχιστον…  Δεν μπορώ αυτή τη στιγμή να 
επιβεβαιώσω, ακούγοντας κάποιους αριθμούς όπως κατατίθενται, ότι με αυτούς τους αριθμούς θα έχουμε τα 
ίδια αποτελέσματα με όσα έφερε το Υπουργείο Οικονομικών στην επιτροπή.  Δεν έχουμε αυτά τα στοιχεία.  
Έχω την εντύπωση ότι θα ήταν πολύ πρόχειρο αυτή τη στιγμή να προβαίναμε σε τέτοιου είδους ενέργεια.  Εάν 
συμφωνούμε όλοι -και φαίνεται ότι συμφωνούμε- ότι προέχει αυτή τη στιγμή, εφόσον οι πολιτικές δυνάμεις 
παρουσιάζονται να επιδεικνύουν τη θέση ότι θα πάρουμε τη δύσκολη απόφαση… Πιστεύω ότι θα 
δυσκολέψουμε την όλη διαδικασία, αν προβούμε σε αλλαγές, οι οποίες δεν απαγορεύονται, εφόσον το μέτρο 
αυτό θα εφαρμοστεί την επόμενη χρονιά, δηλαδή το 2014.  Δεν απαγορεύονται, εάν και εφόσον υπάρξει ένα 
συμφωνημένο μνημόνιο.  Και μετά από μια σοβαρή μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών μέσα στον επόμενο 
χρόνο μπορούμε να πείσουμε, να έχουμε και το χρόνο να πείσουμε όσους θα συναλλαχθούμε μαζί τους γιʼ 
αυτό το θέμα, λέγοντάς τους το εξής: «Ξέρετε, υπάρχουν δυνατότητες με άλλο τρόπο να μαζέψουμε τα λεφτά».  
Νομίζω ότι θα ήταν προς την καλή εικόνα όλων, εφόσον θέλουμε να τη δώσουμε και να βοηθήσουμε την 
κυβέρνηση αυτή τη δύσκολη ώρα, να πάμε ενωμένοι προς αυτή την κατεύθυνση και να έχουμε το χρόνο την 
τροπολογία να τη δούμε στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς δεν είναι η ώρα να μπούμε σε μία διαλογική συζήτηση, όμως είναι ένα θέμα 
αρχής το οποίο θα βρούμε μπροστά μας και στα επόμενα νομοσχέδια.  Αυτό που είπε ο αγαπητός συνάδελφος 
κ. Βότσης, εάν πιστεύουμε ότι πολιτικά είναι σωστό να το κάνουμε, πραγματικά σωστό, και πρέπει να γίνει, τότε 
θα μπορούσαν να γίνουν διευθετήσεις και να μάθουμε μέσα σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα αυτά τα 
ποσοστά τα οποία δώσαμε και να τα επιβεβαιώσουμε, κατά την άποψή μου.  Το οικονομικό μας επιτελείο μάς 
είπε ότι κινούμαστε προς τη σωστή κατεύθυνση. 

 Κύριε Πρόεδρε, η βασική αρχή που διακυβεύεται και συζητείται εδώ είναι η εξής:  Η κυβέρνηση 
συμφώνησε σε ένα Μνημόνιο Συναντίληψης.  Αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης είναι η βάση πάνω στην οποία 
θα συνομολογηθεί η δανειακή σύμβαση, η οποία δανειακή σύμβαση θα είναι ένα νομικό έγγραφο εκατοντάδων 
σελίδων και όχι ένα Μνημόνιο Συναντίληψης είκοσι εννέα σελίδων.   

 Εμείς, πέρα από τη γενική δέσμευσή μας ότι, ναι, θα στηρίξουμε τες πρόνοιες για ένα μνημόνιο, γιατί ο 
τόπος το έχει ανάγκη, δε θεωρούμε ότι πρόνοιες που έχουν συμφωνηθεί από την κυβέρνηση και εμπεριέχονται 
σʼ αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης μας δεσμεύουν.  Αν πρόκειται να αρχίσω να λέω πρόνοιες εδώ οι οποίες 
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μιλούν για άμεσες απολύσεις υπαλλήλων, μιλούν για μειώσεις επιδομάτων απαράδεκτες…  Ποιο χέρι βουλευτή 
μπορεί να ψηφίσει ένα νόμο με αυτές τις πρόνοιες;  Άρα, θεωρούμε ότι διατηρούμε το δικαίωμα και την 
υποχρέωση, μέσα στα πλαίσια της φιλοσοφίας του Μνημονίου Συναντίληψης, να διεκδικήσουμε, εφόσον η 
κυβέρνηση δε θα διεκδικήσει.  Θα κάνουμε έκκληση προς την κυβέρνηση να διεκδικήσει μέσω περαιτέρω 
διαπραγμάτευσης τη διόρθωση αυτών των θεμάτων.  Εάν δε γίνει κατορθωτό αυτό, εμείς ως εθνική 
αντιπροσωπία, ως αντιπρόσωποι του λαού διατηρούμε το δικαίωμα να τα διορθώσουμε, αν θέλετε, μέσω 
νομοθετικών ρυθμίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Προχωρώ τώρα εις το να θέσω σε ψηφοφορία την τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί προφορικά κι έχει 
σημειωθεί από τη γραμματεία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας η οποία κατετέθη από τον κ. Νικολαΐδη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με επτά ψήφους υπέρ, σαράντα μία εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου από εκείνα που έχουν κηρυχθεί 
επείγοντα, που είναι ο περί Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2012.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μείωση των απολαβών των αξιωματούχων και των εργοδοτουμένων και της σύνταξης των 
συνταξιούχων.  Άρθρο 3. 

 Υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων.  Άρθρο 4. 

 Υπολογισμός των αποζημιώσεων και άλλων επιδομάτων που υπολογίζονται βάσει της μισθοδοτικής 
κλίμακας ή των πάγιων μισθών.  Άρθρο 5. 

 Καταβολή ποσού που προκύπτει από τη μείωση απολαβών και συντάξεων από την κρατική υπηρεσία 
και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Άρθρο 6. 

 Εξαίρεση του ποσού της μείωσης των απολαβών και των συντάξεων από το φορολογητέο εισόδημα.  
Άρθρο 7. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 8. 

 Εφαρμογή ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπʼ αριθμόν 2 νομοσχέδιο από εκείνα τα οποία έχουν κηρυχθεί επείγοντα.  Είναι 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012».  Η έκθεση της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής σάς έχει διανεμηθεί και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και 
εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, καθώς και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
αυξηθούν οι συντελεστές του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα και στα αλκοολούχα ποτά και 
να υιοθετηθούν ορισμένες πρόσθετες ρυθμίσεις, που θα βελτιώσουν την εν λόγω νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρεωτική αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης επί της εκάστοτε μικρότερης 
συσκευασίας στην οποία διατίθενται στους καταναλωτές τα τσιγάρα και η ποινικοποίηση της διάθεσης 
τσιγάρων σε τιμές υψηλότερες των αναγραφόμενων στην εν λόγω συσκευασία. 

2. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/χιλιόγραμμο στα €120/χιλιόγραμμο, με 
στόχο να καταστεί πιο δίκαιη και ισορροπημένη η επιβάρυνση των βιομηχανοποιημένων καπνών, τα 
οποία ικανοποιούν την ίδια ανάγκη. 

3. Η αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης των τσιγάρων κατά μέσο όρο €0,20 για το πακέτο των 20 
τσιγάρων. 

4. Η αύξηση του ελάχιστου φόρου κατανάλωσης για τα τσιγάρα, από €2,20 στα €2,43 ανά 20 τσιγάρα, 
ανεξάρτητα από την τιμή στην οποία διατίθενται, για διασφάλιση των δημόσιων εσόδων και πρόληψη 
της διάθεσης στην αγορά κακής ποιότητας τσιγάρων σε πολύ χαμηλές τιμές. 

5. Ο καθορισμός ανώτατου ποσού ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί στις 
περιπτώσεις καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων καπνών που έχουν τεθεί 
σε ανάλωση, με στόχο τη διασφάλιση των δημόσιων εσόδων. 

6. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για την αιθυλική αλκοόλη από €598,01 στα 
€956,82 ανά 100 λίτρα άνυδρης αιθυλικής αλκοόλης και του συντελεστή για την μπύρα από €4,78 στα 
€6,00 ανά 100 λίτρα ανά βαθμό αλκοόλης τελικού προϊόντος. 

7. Η παραχώρηση δυνατότητας στον Υπουργό Οικονομικών να αναπροσαρμόζει τους συντελεστές ειδικού 
φόρου κατανάλωσης ανάλογα με τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή. 
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8. Η παραχώρηση ευχέρειας στο διευθυντή Τελωνείων να επιβάλλει περιορισμούς στις ποσότητες των 
βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση κατά την περίοδο πριν από την αύξηση της 
φορολογίας στα προϊόντα αυτά. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, έχει παρατηρηθεί ότι αρκετοί 
λιανοπωλητές διαθέτουν τα τσιγάρα σε πιο υψηλές τιμές από αυτές που έχουν δηλωθεί από τους 
καπνοβιομήχανους ή γενικότερα τους καπνέμπορους, ενώ κατά την περίοδο πριν από την τελευταία αύξηση 
των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης για τα καπνικά προϊόντα, το Δεκέμβριο του 2010, 
παρατηρήθηκε το φαινόμενο αρκετοί λιανοπωλητές να προσφέρουν στις νέες αυξημένες τιμές τσιγάρα τα 
οποία είχαν προμηθευτεί πριν από την αύξηση του φόρου.  

 Συναφώς, κρίνεται χρήσιμο όπως ρυθμιστεί νομοθετικά η αναγκαστική αναγραφή της ανώτερης τιμής 
λιανικής πώλησης των τσιγάρων στις εκάστοτε μικρότερες συσκευασίες στις οποίες διατίθενται τα τσιγάρα 
στους καταναλωτές, καθώς και η ποινικοποίηση της διάθεσης των τσιγάρων σε τιμές υψηλότερες των 
αναγραφομένων.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε δεκαεπτά χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγράφεται είτε ο 
φόρος κατανάλωσης που έχει πληρωθεί είτε η ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης των τσιγάρων στα πακέτα ή 
στις φορολογικές ταινίες που είναι επικολλημένες στα πακέτα των τσιγάρων. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία, παρατηρείται ότι η κατανάλωση καπνού έχει σημειώσει 
σημαντική αύξηση, καθότι αυξήθηκε σημαντικά ο συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο 
επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι: 

1. τα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα είναι υποκατάστατο των τσιγάρων,  

2. ο φόρος €60/κιλό με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά είναι σημαντικά χαμηλότερος από το φόρο με 
τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα (ελάχιστος φόρος €2,20/20 τσιγάρα)  και 

3. με ένα κιλό καπνού κατασκευάζονται κατά μέσο όρο 1 300 στριφτά τσιγάρα και κατ’ επέκταση 20 
στριφτά τσιγάρα επιβαρύνονται με φόρο κατανάλωσης €0,92 μόνο, γεγονός που αποτελεί στρέβλωση 
στην εμπορία καπνικών προϊόντων,  

γίνεται εισήγηση για νομοθετική ρύθμιση, ώστε να αυξηθεί ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/κιλό στα €120/κιλό, έτσι ώστε να πλησιάσει το 
φόρο με τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Σε ό,τι αφορά την αύξηση της φορολογίας των τσιγάρων κατά €0,20 στα πακέτα των 20 τσιγάρων, με 
βάση τα κατατεθέντα στοιχεία στα πλαίσια των προσπαθειών για τη διασφάλιση των δημόσιων εσόδων, 
προτείνεται όπως η δομή του συντελεστή φόρου κατανάλωσης για τα τσιγάρα διαμορφωθεί ως ακολούθως: 

1. Πάγιο €1,10 από  €0,80 ανά 20 τσιγάρα. 

2. Αναλογικό στοιχείο 34% από 40%. 

3. Ελάχιστος φόρος κατανάλωσης €2,43 από €2,20 ανά 20 τσιγάρα.  

 Συναφώς με την υπό αναφορά δομή μειώνεται η εξάρτηση των δημόσιων εσόδων από ενδεχόμενες 
αδικαιολόγητες ή και σκόπιμες μειώσεις των τιμών των τσιγάρων και διασφαλίζεται σε μεγάλο βαθμό η 
είσπραξη της επιπλέον φορολογικής επιβάρυνσης. 

 Η εν λόγω αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα 
καπνά για κάπνισμα, καθώς και στα έτοιμα τσιγάρα αναμένεται ότι θα αποφέρει στο κράτος πρόσθετα ετήσια 
έσοδα της τάξης των €22 εκατομ. περίπου.  

 Αναφορικά με την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν, στις διατάξεις του βασικού νόμου δεν περιλαμβάνονται περιορισμοί ως προς την ποσότητα ή το 
ύψος του συνολικού ποσού του φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί για βιομηχανοποιημένα καπνά 
τα οποία καθίστανται ακατάλληλα για ανάλωση λόγω υπερβολικής ξηρότητας ή άλλης φυσικής αιτίας και τα 
οποία καταστρέφονται. 

 Η απουσία των πιο πάνω περιορισμών δημιουργεί πρόβλημα τόσο στις προβλέψεις για την είσπραξη 
φόρων κατανάλωσης από τα καπνικά προϊόντα όσο και στον έλεγχο μεγάλων ποσοτήτων καπνικών προϊόντων 
για την επιβεβαίωση των ποσοτήτων για τις οποίες έχουν εισπραχθεί οι ανάλογοι φόροι κατανάλωσης.     

 Συναφώς, για σκοπούς διασφάλισης των δημόσιων εσόδων και για αποφυγή ενδεχόμενων 
στρεβλώσεων στον τομέα της εμπορίας των καπνικών προϊόντων, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγεται 
πρόνοια, ώστε να καθοριστεί ανώτατο ποσό ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί κατά τη 
διάρκεια ενός έτους στις περιπτώσεις καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων 
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καπνών, το οποίο ανέρχεται σε ποσοστό 25% του ποσού του φόρου κατανάλωσης που αναλογεί στο μέσο 
τριμηνιαίο όρο των ποσοτήτων ανά κατηγορία βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση κατά 
περίπτωση.  

 Σχετικά με την αύξηση των συντελεστών ειδικών φόρων κατανάλωσης για την αιθυλική αλκοόλη και την 
μπίρα σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε τα 
ακόλουθα: 

1. Συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης €598,01 ανά εκατόλιτρο αλκοόλης, ο οποίος κρίνεται ότι πρέπει 
να αυξηθεί στα €956,82 ανά εκατόλιτρο, ώστε να είναι πιο ισοζυγισμένος. 

2. Συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης για την μπίρα €4,78 ανά εκατόλιτρο ανά βαθμό αλκοόλης, το 
επίπεδο του οποίου είναι το ίδιο με αυτό που ίσχυε πριν από την ένταξη, ο οποίος κρίνεται σήμερα ότι 
πρέπει να αυξηθεί στα €6,00 ανά εκατόλιτρο. Με βάση τον υφιστάμενο συντελεστή ειδικού φόρου 
κατανάλωσης ένα μπουκάλι μπίρα 0,5 λίτρων με 5% αλκοολικό τίτλο επιβαρύνεται σήμερα με €0,12 
φόρο κατανάλωσης, ενώ γίνεται εισήγηση για αύξηση σε €0,15. 

 Σημειώνεται ότι οι εισηγήσεις που αφορούν την αύξηση του συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στα 
καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και άλλα καπνά, της φορολογικής επιβάρυνσης των έτοιμων τσιγάρων, του 
συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στα αλκοολούχα ποτά και στην μπίρα, καθώς και η δυνατότητα που 
παρέχεται στον Υπουργό Οικονομικών για αναπροσαρμογή των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με 
βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή έχουν συμφωνηθεί στα πλαίσια των διαπραγματεύσεων με 
την τρόικα.  

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις 
επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχω τροπολογία, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τροπολογία.  Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχω τροπολογία και γραπτή μάλιστα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα έρθω στο βήμα μάλιστα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε στο βήμα!   

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έτσι, για να φρεσκάρουμε λίγο τη μνήμη μας και να καταλάβουν αυτοί που μας ακούν, μιλούμε για δύο 
φορολογίες που αφορούν την αύξηση του φόρου κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα και στα αλκοολούχα 
ποτά.  Να θυμίσω ότι το Κίνημα Οικολόγων ήταν το μοναδικό πολιτικό κίνημα το οποίο το Μάρτιο, όταν 
πρωτοήλθε ενώπιον της Βουλής η νομοθεσία για αύξηση του φόρου κατανάλωσης πάνω στα στριφτά τσιγάρα, 
είχε ψηφίσει υπέρ της.  Ένα από τα θετικά στοιχεία που είχε τότε η πρόταση της κυβέρνησης ήταν ότι 
προνοούσε ότι ένα σημαντικό μέρος των εισπράξεων θα το πρόσφερε η κυβέρνηση -και καλώς είχε σκεφτεί 
τότε η κυβέρνηση- για να αντιμετωπιστούν οι αρνητικές συνέπειες της αύξησης του ηλεκτρικού ρεύματος στις 
ευπαθείς ομάδες.   

 Αυτή η θετική προσέγγιση από την πλευρά της κυβέρνησης δυστυχώς σήμερα δεν υπάρχει σε αυτό το 
νομοσχέδιο.  Παρʼ όλα αυτά εγώ επιχείρησα σήμερα να επιτύχω μία άλλη δέσμευση από μέρους της 
κυβέρνησης.  Με επιστολή μου επείγουσα προς τον Υπουργό Οικονομικών ζήτησα να δεσμευτεί ότι, 
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ψηφίζοντας αυτά τα νομοσχέδια που έχουν να κάνουν άμεσα και με την υγεία των ανθρώπων, θα προχωρήσει 
και η κατασκευή και οι διαδικασίες για τα δύο ακτινοθεραπευτικά στη Λευκωσία και στη Λεμεσό, στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Δυστυχώς, ο κύριος υπουργός δεν έδωσε αυτή 
τη γραπτή δέσμευση και πρέπει να καταθέσω τη λύπη μου γιʼ αυτό και την απογοήτευσή μου.   

 Επιδεικνύοντας καλή θέληση, σημειώνω ότι στο κείμενο της γραπτής του ομιλίας αναφέρεται σε €9,5 
εκατομ. για το προχώρημα των διαδικασιών για τη δημιουργία των δύο ακτινοθεραπευτικών στη Λευκωσία και 
στη Λεμεσό.  Έτσι, προσεγγίζοντας ανοικτά το θέμα και ανοικτόμυαλα, θα έλεγα ότι υπάρχει αυτή η δέσμευση.  
Και θα ήθελα αυτά τα ποσά που θα κερδίσει αυτή η Δημοκρατία από αυτή τη φορολογία να επενδυθούν σε 
τομείς υγείας, σε τομείς ανάπτυξης.  Ας γίνουν έργα μέσα από αυτή τη φορολογία τα οποία θα προσφέρουν 
υγεία στους Κύπριους πολίτες, αλλά και εργασία.  Και θέλω ακριβώς αυτή την κυβέρνηση και την επόμενη 
κυβέρνηση να δεσμευτούν ότι θα τα προχωρήσουν αυτά τα έργα, τα ακτινοθεραπευτικά των γενικών 
νοσοκομείων.   

 Πέραν αυτού, έχω ενώπιόν σας μία τροπολογία.  Κατ’ ακρίβειαν είναι δύο τροπολογίες, οι οποίες δεν 
παραβιάζουν το μνημόνιο, δεν παραβιάζουν το Μνημόνιο Συναντίληψης.  Η μια έχει να κάμει με την επιβολή 
της ίδιας ακριβώς φορολογίας που επιβάλλεται στα στριφτά τσιγάρα, στα κοινά τσιγάρα, στον καπνό για τις 
πίπες, στον καπνό για τους ναργιλέδες και στα πούρα.  Δεν κατανοώ γιατί επί σειρά ετών η όποια κυβέρνηση 
άφησε αφορολόγητα τα πούρα και τα πουράκια!  Και το έχω ξαναθέσει ενώπιον αυτού του σώματος.  
Αυξάνουμε συνεχώς το φόρο κατανάλωσης πάνω στον καπνό, πάνω στα στριφτά τσιγάρα, πάνω στα κοινά 
τσιγάρα, πάνω στον καπνό του ναργιλέ και όχι πάνω στα πούρα!  Δεν ξέρω ποιο είναι αυτό το χέρι στα 
υπουργεία, όπου παίρνουν αυτές τες αποφάσεις ή και στη Βουλή ενδεχομένως, που αφήνει στο απυρόβλητο 
την αύξηση της φορολογίας στα πούρα.  Επειδή είναι λίγο δύσκολο να διαβαστεί η τροπολογία, πρέπει να πάτε 
στη σελίδα 5 του νομοσχεδίου, στον πίνακα, και να διαβάσετε ότι, όσον αφορά τα πούρα, δεν υπάρχει αύξηση, 
μένει στα €90 ανά χιλιόγραμμο.  Εγώ εισηγούμαι αυτά τα €90 να γίνουν €150, όπως ισχύει για τα στριφτά και 
για τα άλλα καπνικά προϊόντα.  Δικαιοσύνη ενώπιον του μνημονίου, αυτό προτείνω! 

 Το δεύτερο, που αφορά και τα αλκοολούχα -και πρέπει να το προσέξετε, αγαπητοί συνάδελφοι- κάτω 
κάτω στον πίνακα τι μας λέει;  Μας λέει ότι ο εκάστοτε Υπουργός Οικονομικών θα μπορεί με ένα απλό του 
διάταγμα να αυξάνει τες τιμές, τους φόρους κατανάλωσης.  Εισάγεται μια νέα διαδικασία, μια διαδικασία που 
αφαιρεί από τη Βουλή, συνεπώς από τη δημοκρατία και από το λαό, δικαιώματα.  Δεν υπάρχει τέτοια 
διαδικασία στο μνημόνιο.  Το μνημόνιο ζητά να υπάρχει εναρμόνιση των φόρων κατανάλωσης, ούτως ώστε το 
συνολικό έσοδο για το κράτος να αντισταθμίζεται με την αύξηση του τιμαρίθμου.  Δε λέει πουθενά στο μνημόνιο 
ότι πρέπει να δοθεί αυτή η εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών.  Είναι επινόηση κυπριακής παραγωγής και 
κατασκευής, επιτόπια.  Γι’  αυτό σας εισηγούμαι να την αφαιρέσουμε και να κρατήσουμε την υπάρχουσα 
διαδικασία, που αφήνει στον κυπριακό λαό, μέσω του κοινοβουλίου, να ελέγχει ποιοι είναι οι φόροι 
κατανάλωσης σε προϊόντα πλατιάς κατανάλωσης. 

 Υπογραμμίζω ότι και οι δύο μου αυτές προτάσεις δεν είναι ενάντια στο γράμμα και το πνεύμα του 
μνημονίου, κανείς δεν μπορεί να φέρει αυτό ως επιχείρημα.  Εναπόκειται λοιπόν σε σας αν θα υποστηρίξετε τα 
δικαιώματα του κυπριακού λαού να ελέγχουν τους φόρους κατανάλωσής τους μέσω της Βουλής και αν θα 
φέρετε μία δικαιοσύνη… 

 Ήρθε και ο φίλος μου ο κ. Κατσουρίδης, που τον αφορά και προσωπικά το θέμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τι με αφορά προσωπικά; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τα πούρα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Γιατί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη, να ολοκληρώσουμε. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Γι’  αυτό που ελέχθη… Τι σημαίνει με αφορά προσωπικά;  Αν θέλετε, βάρτε 1000%!  Εν εκατάλαβα.  
Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Η ΕΔΕΚ υποστηρίζει τις δύο τροπολογίες του κ. Περδίκη, τη μία που αφορά την επιβολή επιπρόσθετης 
φορολογίας στα πούρα, γιατί τα έσοδα που θα έχει το κράτος από τα πούρα θα τα χρειαστούμε, όταν θα 
συζητούμε μειώσεις επιδομάτων και θα αναζητούμε ανάλογου ποσού λεφτά, για να καλύψουμε αυτές τες 
μειώσεις, και επίσης τη δεύτερη, που αφορά ένα θέμα θεσμικό, γιατί ως έχει το νομοσχέδιο αναιρεί το ρόλο που 
μέχρι σήμερα θεσμικά και παραδοσιακά είχε η Βουλή, να εγκρίνει οποιεσδήποτε αυξήσεις στις φορολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, παρακαλώ, με τη βοήθειά σας να ολοκληρωθεί η συνεδρία! 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω αυτά που είπα προηγουμένως, παρά το ότι μπορεί πολλά από τα θέματα που έχει θίξει 
ο κ. Περδίκης να με βρίσκουν πάρα πολύ σύμφωνο.  Είναι η πρώτη φορά που μπαίνει μια τέτοια διάταξη σε 
νομοθεσία που αφορά φορολογία, εννοώ να δικαιούται ο υπουργός να αυξάνει τες φορολογίες από μόνος του 
με διάταγμα.  Έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης.  Για τα πούρα δε θέλω καν να μπω στη συζήτηση, γιατί φαίνεται να 
έχει δίκαιο.  

 Επαναλαμβάνω, τα κείμενα αυτά τα στείλαμε στην τρόικα, τα έχουν εγκρίνει και μας έχουν ζητήσει να τα 
ψηφίσουμε ως έχουν.  Και επαναλαμβάνω ότι μπορούμε όλοι να βρούμε χίλιες τροπολογίες στο κάθε ένα 
νομοσχέδιο.  Αν ο κ. Περδίκης θεωρεί ότι είναι σημαντική για παράδειγμα η πρόταση για τη φορολόγηση των 
πούρων, η δική μου έκκληση και εισήγηση είναι να φέρει πρόταση νόμου και να δούμε κατά πόσο μπορούμε 
να προχωρήσουμε σε αύξηση της φορολογίας σε μεταγενέστερο στάδιο αλλά όχι σήμερα, όταν έχουμε να 
αντιμετωπίσουμε τα μάτια ολόκληρης της διεθνούς κοινότητας πάνω μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, μπορώ να έχω κι εγώ άποψη;  Δηλαδή η τρόικα, αν έχω καλώς αντιληφθεί, επιβάλλει αλλαγή 
του θεσμικού πλαισίου και θα κυβερνάται η χώρα από διατάγματα;  Εγώ αυτό δεν το αντιλαμβάνομαι.  Αν είναι 
έτσι που ζητά η τρόικα, λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά εγώ τουλάχιστον προσωπικά δε θα συμφωνήσω με αυτή 
τη λογική! 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, σε ό,τι αφορά το θέμα των πούρων, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Περδίκης 
έχει αφήσει να πλανιέται μια σκιά πάνω σε συγκεκριμένα πρόσωπα που είναι μέσα στην αίθουσα και στην 
κοινοβουλευτική μας ομάδα, εμείς δεν έχουμε… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ αστείο! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έννεν αστείο που έκαμε!  Δυστυχώς, οι μεγαλύτεροι λαϊκισμοί γίνονται σε στυλ αστείου.  Δυστυχώς!   

 Εμείς δε θέλουμε να πλανιέται καμιά σκιά, γιατί δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα να αυξηθεί η 
φορολογία στα πούρα, είτε αυτό θα γίνει με τον τρόπο που προτείνει ο κ. Παπαδόπουλος είτε, αν θέλετε, με την 
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αύξηση… Διότι πρόκειται περί αύξησης τζιαι εν νομίζω να έσιει η τρόικα λόγο να διαφωνήσει, αν πρόκειται για 
αύξηση, αλλά εγώ, για να είμαι ειλικρινής, σε αυτή τη φάση που δεν έχουμε συζητήσει -τουλάχιστον εγώ 
προσωπικά- ακόμα με τον Υπουργό Οικονομικών θα έλεγα να μην πειράξουμε τα κείμενα τζιαι να 
συμφωνήσουμε η ολομέλεια της Βουλής ότι καταθέτουμε αύριο συγκεκριμένη πρόταση νόμου που αφορά τα 
πούρα και να την ψηφίσουμε την άλλη εβδομάδα.  Το ένα έν’ τούτο.   

 Δεύτερον, κι εμάς μας ενοχλεί το θέμα που τίθεται, όπως το έχετε αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, τζιαι θα 
λέγαμε ότι αυτό το θέμα θα πρέπει να το συζητήσουμε περαιτέρω.  Βέβαια, θα το υπερψηφίσουμε τώρα, γιατί 
συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο ότι θα πρέπει να το περάσουμε, αλλά είναι ένα από τα ζητήματα για τα 
οποία εμείς τουλάχιστον θα επανέλθουμε και θα επανέλθουμε σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης εζήτησε να απαντήσει. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφήστε να απαντήσει ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αναφέρθηκε σε μένα ο κ. Κυπριανού ερμηνεύοντας, αν θέλετε, μία φιλοφρόνηση σαν αυτές που κάμνει 
συνήθως ο κ. Κατσουρίδης και του επιτρέπεται να κάμνει εις την ολομέλεια.  Δε νομίζω να μην επιτρέπεται σε 
οποιοδήποτε άλλο μέλος της Βουλής να κάμει μια φιλοφρόνηση προς ένα άλλο μέλος υπό τύπον αστείου.  
Ήταν υπό τύπον αστείου.  Εγώ σε καμία περίπτωση από το βήμα της Βουλής… Έχω ξέρετε όλη την τόλμη -
ακόμα πολλές φορές και την αναίδεια- να λέω τα πράγματα με το όνομά τους.  Αν επίστευα ότι έν’ το ΑΚΕΛ 
που φταίει για τη μη φορολόγηση των πούρων, θα έλεγα ότι έν’ το ΑΚΕΛ που φταίει, αλλά, αν προσέξατε, κύριε 
Κυπριανού, είπα ότι επί σειρά ετών συνεχίζεται αυτή η κατάσταση, της μη αύξησης της φορολογίας των 
πούρων.  Είναι από χρόνια που υπάρχει αυτή η ιστορία, δεν αφορά λοιπόν το κόμμα σας, που τυγχάνει να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποδεκτές οι εξηγήσεις, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θέλω να πω ότι την τοποθέτηση του  κ. Περδίκη περισσότερο ως χιούμορ την 
έχω εκλάβει παρά οτιδήποτε άλλο.  Εν πάση περιπτώσει, θα ήθελα να πω, όσον αφορά το ζήτημα της 
φορολογίας των πούρων και των άλλων “ευγενών” ειδών καπνίσματος -δεν ξέρω ποια είναι αυτά, αναφέρθηκε 
εκτενώς ο κ. Περδίκης- θέλω να πω ότι συμφωνούμε κι εμείς.  Βλέπουμε ακριβώς ότι υπάρχει ένας 
παραλογισμός.  Έτυχε να βρίσκομαι στην επιτροπή Οικονομικών, όταν τέθηκε το ερώτημα προς τους 
αρμοδίους τεχνοκράτες.  Η απάντηση που δόθηκε ήταν ότι δεν ήταν κάτι που υπεβλήθη από την τρόικα∙ ήταν 
μάλλον δική μας παράλειψη, αν θέλετε, και, επειδή τα έσοδα από τη φορολόγηση των συγκεκριμένων 
προϊόντων είναι πολύ χαμηλά, γι’ αυτό εξαιρέθηκαν.  Μάλλον αβλεψία.  Συνεπώς, θα στηρίξουμε την πρόταση 
του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, για να αποφύγουμε ενδεχομένως τη διατάραξη του κειμένου.  Η άποψή μας 
είναι να διαμορφώσουμε από κοινού μία πρόταση νόμου η οποία να κατατεθεί αύριο, ει δυνατόν, προκειμένου 
να γίνει αυτή η φορολογία την οποία έχει εισηγηθεί ο συνάδελφος. 

 Όσον αφορά το ζήτημα των διαταγμάτων, μας απασχολεί κι εμάς το θέμα αυτό.  Εγέρθηκε στην 
επιτροπή Οικονομικών σήμερα, ασφαλέστατα πρέπει να το δούμε, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι, για να εγερθεί το 
ζήτημα αυτό, πρέπει να προηγηθεί ένας διάλογος με την τρόικα, να διευκρινίσουμε δηλαδή αν είναι κάτι το 
οποίο έχει προκύψει μέσα από τη συμφωνία με την τρόικα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αδάμου έχει ζητήσει το λόγο, κύριοι και κυρίες. 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταλάβουμε σε αυτή την αίθουσα πόσο επικερδής 
είναι η αύξηση στην τιμή των τσιγάρων, των καπνών, των πούρων και των οινοπνευμάτων;  Γνωρίζετε ότι η 
μείωση της κατανάλωσης όλων αυτών των προϊόντων μειώνει δραματικά την ύπαρξη των καρκίνων, που 
στοιχίζουν εκατομμύρια ευρώ στο κράτος;  Άμα το καταλάβουμε, έθθα κάμνουμε έτσι συζητήσεις! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ερωτήσω τον κ. Περδίκη αν επιμένει εις τες τροποποιήσεις του.  
Εάν επιμένει, θα τις θέσω αμέσως σε ψηφοφορία ενώπιον του σώματος. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επιμένω, κύριε Πρόεδρε, γιατί εγώ διαφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο.  Συμμετέχω σε όλες τις 
συναντήσεις εκτός από αυτές του Προεδρικού.  Δεν άκουσα πουθενά ότι αυτά τα νομοσχέδια που έχουμε 
μπροστά μας έχουν περάσει από νομοτεχνικό έλεγχο από την τρόικα!  Ούτε άκουσα εγώ ότι αντικαταστήσαμε 
τη Νομική Υπηρεσία ή τα υπουργεία μας με την τρόικα και το νομοτεχνικό έλεγχο των νομοσχεδίων τον κάμνει 
πλέον η τρόικα!  Τα κείμενα αυτά επιδέχονται αλλαγές, λογικές αλλαγές, αν θέλετε, όσοι θέλετε να είσαστε 
μνημονιακοί, στα πλαίσια του μνημονίου.  Και χαίρομαι που όλοι όσοι έχετε μιλήσει… Και οι δύο μου 
τροπολογίες είναι στα πλαίσια του μνημονίου.  Μάλιστα η μία από αυτές είναι και επιπλέον του μνημονίου, γιατί 
προσθέτει φορολογία, άρα δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να το αναβάλουμε.  Αντίθετα, στέλλουμε κι ένα 
μήνυμα προς τον κυπριακό λαό ότι έχουμε τη λογική, έχουμε την ελευθερία να αποφασίζουμε τζιαι έξω ’πού τα 
πλαίσια του μνημονίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, ευχαριστώ πολύ. 

 Θέτω σε ψηφοφορία την πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη, η οποία αφορά στην αύξηση της τιμής ή, εν 
πάση περιπτώσει, του τέλους του πούρου, όπως έχει κατατεθεί, για να διαμορφωθεί ανάλογα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 αυτού ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση στο σημείο 2 του πίνακα του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, κάτω από 
τη στήλη «Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης», του ποσού «€90» με το ποσό των «€150» και 

(β) με τη διαγραφή της δεύτερης επιφύλαξης από τη στήλη «Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης» 
του πίνακα του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, ώστε να μην παρέχεται η δυνατότητα στον 
Υπουργό Οικονομικών να αναθεωρεί τους συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης, με βάση τη 
διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή στα καπνικά προϊόντα, μέσω διατάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το πρώτο μέρος της 
τροπολογίας που έχει κατατεθεί από τον κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Πάμε στο δεύτερο μέρος της τροπολογίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δύο αποχές, το δεύτερο μέρος της τροπολογίας του 
κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά στην πρόταση διαγραφής από την προτεινόμενη νομοθεσία του 
δικαιώματος του αρμοδίου υπουργού να καθορίζει με διάταγμα την αύξηση των φόρων κατανάλωσης επί των 
αλκοολούχων πότων.  Έτσι είναι, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφορά, κύριε Πρόεδρε, όλα τα διατάγματα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, η συγκεκριμένη τροπολογία; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι η ευχέρεια αυτή παρέχεται σε όλους τους υπουργούς για την έκδοση 
διατάγματος για μια σειρά πολύ σοβαροτέρων ζητημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάμε για τη συγκεκριμένη τροπολογία της συγκεκριμένης νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τη δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 αυτού, με τη διαγραφή της επιφύλαξης από τη στήλη 
«Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης» του πίνακα του Δεύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου, 
ώστε να μην παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Οικονομικών να αναθεωρεί τους συντελεστές ειδικού 
φόρου κατανάλωσης, με βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή στα αλκοολούχα προϊόντα, μέσω 
διατάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και καμιά αποχή, και η δεύτερη τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Δεύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έρχομαι τώρα στο τρίτο νομοσχέδιο που εκηρύχθη ως επείγον.  Είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Άγγελος Βότσης Χάρης Γεωργιάδης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να αυξηθεί ο μειωμένος και ο κανονικός συντελεστής φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) για σκοπούς 
αύξησης των εσόδων του κράτους.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του κανονικού συντελεστή ΦΠΑ από δεκαεπτά τοις εκατόν (17%) σε δεκαοκτώ τοις εκατόν 
(18%) από την 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2013 και σε δεκαεννιά τοις εκατόν (19%) 
από την 1η Ιανουαρίου 2014. 

2. Αύξηση του μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ από οκτώ τοις εκατόν (8%) σε εννιά τοις εκατόν (9%) από την 
1η Ιανουαρίου 2014 για τις συναλλαγές που περιγράφονται στο Δωδέκατο Παράρτημα του βασικού 
νόμου και οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τις υπηρεσίες εστιατορίων και εστίασης και τη διαμονή σε 
ξενοδοχεία και παρόμοια καταλύματα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι 
η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για σκοπούς εξυγίανσης της οικονομίας και βελτίωσης των 
οικονομικών πόρων του κράτους.  Όπως ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος δήλωσε, από τις εν λόγω ρυθμίσεις 
αναμένονται πρόσθετα έσοδα ύψους €30 εκατομ. για το έτος 2013, €70 εκατομ. για το έτος 2014 και €90 
εκατομ. για κάθε έτος από το 2015 και μετά. 

 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος διευκρίνισε, τα πιο πάνω έσοδα υπολογίστηκαν σε συνεργασία με την τρόικα 
και είναι υποεκτιμημένα για σκοπούς διασφάλισης της είσπραξης των αναμενόμενων εσόδων.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος, την επιτροπή απασχόλησαν τα πρακτικά 
προβλήματα που πιθανόν να προκύψουν για τις επιχειρήσεις σε σχέση με την απαίτηση για προσαρμογή των 
λογιστικών τους συστημάτων και την καταγραφή των νέων τιμών από την 1η Ιανουαρίου 2013 και την 1η 
Ιανουαρίου 2014.  Για το λόγο αυτό ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών εισηγήθηκε όπως η 
έναρξη της ισχύος των πιο πάνω προτεινόμενων ρυθμίσεων τροποποιηθεί, ώστε να μετατεθεί στις 14 
Ιανουαρίου 2013 και 13 Ιανουαρίου 2014, αντίστοιχα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υποβάλλοντας κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο σύμφωνα με τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Παρακαλώ για τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έχουμε ολοκληρώσει τη συζήτηση και ψήφιση των κηρυχθέντων ως επειγόντων νομοσχεδίων. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη, δικαιολόγηση ψήφου. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να εκτιμηθεί ότι το θετικό της διαπραγμάτευσης σε ό,τι αφορά τις περικοπές των μισθών το είπα.  
Άρα, δικαιούμαι να πω και το αρνητικό.  Η τρόικα στο αρχικό της σχέδιο τον Ιούλιο δεν είχε πρόνοια για αύξηση 
του ΦΠΑ, του μεσαίου ΦΠΑ, αυτού που αφορά τα εστιατόρια και τα ξενοδοχεία, τα ξενοδοχεία και τα εστιατόρια 
που θέλουμε να τα βοηθήσουμε, κατά τα άλλα.  Τους φορτώνουμε ακόμα λίγο ΦΠΑ και το ψηφίζουμε με δική 
μας εισήγηση, όχι της τρόικας!  Επίσης η τρόικα δεν έκανε εισήγηση τον Ιούλιο να αυξήσουμε το ΦΠΑ από το 
17% στο 19% αλλά από το 17% στο 18%.  Μιλούμε για μια διαπιστωμένη αποτυχία της διαπραγμάτευσης 
αυτών που ανάλαβαν τη διαπραγμάτευση!  Εγώ αποτυχημένες ενέργειες δεν τις ψηφίζω! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εν ξέρω… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, διότι είναι δικαιολόγηση ψήφου που είχε ο κ. Περδίκης και κανονικά… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν έγινε δικαιολόγηση, να μην… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση. 

 Έρχομαι τώρα να ανταποκριθώ στην παράκληση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, τον οποίο δε βλέπω όμως 
εδώ… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να πάμε με τη σειρά καλό, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είμαστε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα της ημερήσιας διάταξης, το οποίο είναι εξ αναβολής 
και τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική 
έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 

Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δέκα συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 7ης Μαΐου 2012 και 5ης Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και 
της Ένωσης Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύπρου (ΕΤΥΚ).  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι: 

1. η ενοποίηση, αναθεώρηση και αντικατάσταση του περί Ταμείων Προνοίας Νόμου του 1981, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε μέχρι το 2005, και του περί της Ίδρυσης, Εγγραφής, Λειτουργίας και Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου του 2006, όπως αυτός τροποποιήθηκε το 
2007, προκειμένου να καταστεί αποτελεσματικότερη η διαχείριση των συστημάτων επαγγελματικής 
συνταξιοδότησης, και   

2. η εκ νέου μεταφορά της Οδηγίας 2003/41/ΕΚ, η οποία είχε μεταφερθεί στον υπό κατάργηση περί της 
Ίδρυσης, Εγγραφής, Λειτουργίας και Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμο, καθώς και η μεταφορά των τροποποιήσεων της εν λόγω Οδηγίας από το άρθρο 4 της 
Οδηγίας 2010/78/ΕΕ. 

 Σημειώνεται ότι ο υπό κατάργηση περί Ταμείων Προνοίας Νόμος του 1981 εφαρμόζεται σε ταμεία 
προνοίας που έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, ενώ ο υπό κατάργηση περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2006 εφαρμόζεται σε 
ταμεία προνοίας που έχουν περισσότερα από εκατό μέλη. 
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 Σύμφωνα με την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τον Έφορο Ταμείων Προνοίας και 
Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, με τον προτεινόμενο νόμο 
εκσυγχρονίζεται το νομικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία ταμείων συνταξιοδοτικών παροχών και 
ενοποιούνται σε μία νέα νομοθεσία οι δύο υφιστάμενες νομοθεσίες, των οποίων η εφαρμογή αποδείχτηκε 
δύσκολη, λόγω του ότι  οι δύο νομοθεσίες παρουσιάζουν κενά και συγκρούονται μεταξύ τους.  Επίσης, οι ίδιοι 
επισήμαναν ότι με τον προτεινόμενο νόμο προστατεύονται με κανόνες επενδυτικής πολιτικής και τα μικρά 
ταμεία που έχουν λιγότερα από 100 μέλη και ενισχύεται περαιτέρω η εποπτεία τους.    

 Περαιτέρω, η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόνισε την ανάγκη άμεσης ψήφισης του 
νομοσχεδίου από τη Βουλή, δεδομένου ότι με αυτό εναρμονίζεται η εθνική μας νομοθεσία με το άρθρο 4 της 
Οδηγίας 2010/78/ΕΕ, που προβλέπει την υποχρέωση των κρατών μελών να ενημερώνουν την Ευρωπαϊκή 
Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων για την τήρηση του μητρώου των ταμείων που ασκούν 
διασυνοριακή δραστηριότητα.  Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να συμμορφωθεί με την 
προαναφερόμενη Οδηγία μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2011, αλλά το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 5 Απριλίου 2012.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή την 
ανάγκη άμεσης ψήφισης του νομοσχεδίου, δεδομένου ότι απεστάλη ήδη στη Δημοκρατία προειδοποιητική 
επιστολή για τη μη συμμόρφωσή της με την τροποποιητική Οδηγία 2010/78/ΕΕ. 

 Το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Εφόρου Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, ο οποίος δέχεται αιτήσεις για εγγραφή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών και, αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις του προτεινόμενου 
νόμου, εγγράφει ταμεία στο σχετικό μητρώο και αρχείο ταμείων και εκδίδει πιστοποιητικά εγγραφής. 

2. Κάθε ταμείο με την εγγραφή του αποκτά νομική προσωπικότητα ξεχωριστή από τη χρηματοδοτούσα 
επιχείρηση και διέπεται από τους κανόνες λειτουργίας του, οι οποίοι καθορίζουν, μεταξύ άλλων, την 
επωνυμία και την έδρα του ταμείου, τους όρους της εισδοχής των μελών και τις συνθήκες υπό τις οποίες 
παύουν να είναι μέλη, τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των μελών, τη σύνθεση της διαχειριστικής 
επιτροπής του ταμείου και τους όρους της εκλογής ή του διορισμού ή της παύσης των μελών της, τις 
αρμοδιότητες και τα καθήκοντά της, καθώς και τους όρους λειτουργίας της, το ποσό ή ποσοστό 
εισφορών των μελών ή/και της χρηματοδοτούσας επιχείρησης, την τήρηση και τον έλεγχο των 
λογαριασμών του ταμείου και τις συνθήκες και τους όρους διάλυσης του ταμείου. 

3. Καθορίζει το πλαίσιο λειτουργίας και εποπτείας των ταμείων που εδρεύουν στη Δημοκρατία. 

4. Κάθε ταμείο υποχρεούται να καταρτίζει και επανεξετάζει, τουλάχιστον ανά τριετία, γραπτή δήλωση των 
αρχών της επενδυτικής πολιτικής του.  Σημειώνεται ότι από την υποχρέωση αυτή εξαιρούνται τα 
ακόλουθα: 

α. Ταμεία προνοίας που: 

  i. έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, 

 ii. έχουν συνολικό ενεργητικό χαμηλότερο των €4.000.000, το ύψος του οποίου αναθεωρείται 
από τον έφορο κάθε τρία χρόνια, λαμβανομένων υπόψη των γενικών αυξήσεων των 
μισθών,  

 iii. δεν παρέχουν καθορισμένου ύψους παροχές. 

 β. Ταμεία συντάξεων ή ταμεία προνοίας που: 

i. παρέχουν καθορισμένου ύψους παροχές, 

ii. έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, 

iii. έχουν τεχνικά αποθεματικά χαμηλότερα των €4.000.000, το ύψος των οποίων 
αναθεωρείται από τον έφορο κάθε τρία χρόνια, λαμβανομένων υπόψη των γενικών 
αυξήσεων των μισθών.  

Τα προαναφερόμενα ταμεία εξαιρούνται και από την υποχρέωση που επιβάλλει το άρθρο 18 του 
νομοσχεδίου στα μέλη των διαχειριστικών επιτροπών να διαθέτουν τα ίδια τα κατάλληλα επαγγελματικά 
προσόντα και την εμπειρία.  

5. Το έκτο μέρος του νομοσχεδίου περιλαμβάνει λεπτομερείς πρόνοιες σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Την υποχρέωση κάθε ταμείου να τηρεί επαρκή τεχνικά αποθεματικά. 
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β. Την εξουσία του εφόρου να ζητά τον καταρτισμό σχεδίου ανάκαμψης, σε περίπτωση που ταμείο 
δεν έχει επαρκή περιουσιακά στοιχεία για κάλυψη των τεχνικών αποθεματικών. 

γ. Την υποχρέωση κάθε ταμείου να επενδύει σύμφωνα με συγκεκριμένους επενδυτικούς κανόνες, 
που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο και σύμφωνα με τις επιταγές της συνετής διαχείρισης. 

δ. Την υποχρέωση τήρησης συγκεκριμένων κανόνων επενδυτικής πολιτικής, σε περίπτωση 
διασυνοριακής δραστηριότητας ταμείου. 

ε. Το δικαίωμα κάθε ταμείου να ορίζει για τη διαχείριση του επενδυτικού του χαρτοφυλακίου 
διαχειριστές επενδύσεων εγκατεστημένους σε άλλο κράτος μέλος οι οποίοι έχουν την αντίστοιχη 
άδεια διαχειριστή επενδύσεων βάσει νομοθεσίας κράτους μέλους καταγωγής.  Επιπλέον, για την 
προστασία των στοιχείων του ενεργητικού του, κάθε ταμείο επιτρέπεται να διορίζει 
θεματοφύλακες που εδρεύουν σε άλλο κράτος μέλος και που έχουν λάβει σχετική άδεια 
θεματοφύλακα από το εν λόγω κράτος μέλος καταγωγής τους.  Σημειώνεται ότι ο έφορος μπορεί 
να επιβάλλει στο ταμείο, όταν κρίνει αναγκαία την προστασία των στοιχείων του ενεργητικού του, 
τον υποχρεωτικό διορισμό θεματοφύλακα. 

6. Το άρθρο 39 του προτεινόμενου νόμου ρυθμίζει τις διασυνοριακές δραστηριότητες και θέτει τους όρους 
υπό τους οποίους επιχειρήσεις στη Δημοκρατία επιτρέπεται να χρηματοδοτούν ταμείο κράτους μέλους 
και τους όρους υπό τους οποίους ταμείο στη Δημοκρατία δικαιούται να δεχθεί χρηματοδότηση από 
επιχείρηση άλλου κράτους μέλους. 

7. Τις εξουσίες του εφόρου για επιβολή διοικητικών προστίμων και για τον περιορισμό ή την απαγόρευση 
της ελεύθερης διάθεσης στοιχείων του ενεργητικού ταμείου.  Ο έφορος έχει εξουσία να διεξάγει έρευνα 
επί των υποθέσεων οποιουδήποτε ταμείου και κάθε πρόσωπο που παρεμποδίζει τον έφορο ή 
επιθεωρητή στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του διαπράττει ποινικό αδίκημα, που τιμωρείται με ποινή 
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια ή χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις €5.500 ή με 
αμφότερες τις ποινές. 

8. Τη σύνθεση και τις εξουσίες του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών. 

9. Τη διατήρηση σε ισχύ των Οδηγιών που εκδόθηκαν από την αρμόδια αρχή δυνάμει των περί της 
Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμων του 2006 και 2007, οι οποίες είναι η Οδηγία 1/2010 αναφορικά με την Εντιμότητα, τα 
Προσόντα και Εμπειρία των μελών της Διαχειριστικής Επιτροπής των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών (ΚΔΠ 22/2010) και η Οδηγία 2/2010 αναφορικά με το επενδυτικό πλαίσιο 
συνετής διαχείρισης των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών (ΚΔΠ 23/2010). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου 
εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να μην ολοκληρώσει τη 
συζήτηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου και να μην το προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση, 
προτού αποφασιστεί ο τρόπος ρύθμισης της εμπλοκής των ασφαλιστικών εταιρειών στον τομέα των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, θέμα για το οποίο διεξάγονται διαβουλεύσεις στα πλαίσια ειδικής 
επιτροπής στην οποία συμμετέχει ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωποι των κοινωνικών εταίρων.  Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο, όπως 
αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, υιοθετεί τη μια από τις δύο επιλογές που δίνει η Οδηγία, την 
επιλογή opt-in, για προαιρετική εφαρμογή, σύμφωνα με την οποία οι ασφαλιστικές εταιρείες θα μπορούν, 
εφόσον πληρούν όλες τις προϋποθέσεις του προτεινόμενου νόμου, να ιδρύουν και να διαχειρίζονται 
συνταξιοδοτικά ταμεία.   

 Στη συνέχεια της συζήτησης η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και 
οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, στα 
πλαίσια της προαναφερόμενης ειδικής επιτροπής που συστάθηκε για τη συζήτηση του τρόπου εμπλοκής των 
ασφαλιστικών εταιρειών στην ίδρυση και λειτουργία ταμείων προνοίας, συμφωνήθηκε όπως το εν λόγω θέμα 
ρυθμιστεί στα πλαίσια του περί Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου.  
Περαιτέρω, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών ενημέρωσε την επιτροπή ότι το θέμα είναι πολύπλοκο, θα μελετηθούν καλές πρακτικές άλλων 
χωρών, συγκεκριμένα το νομικό πλαίσιο της Ελλάδας και του Ηνωμένου Βασιλείου, που έχουν ήδη επιλέξει την 
επιλογή opt-out, και δήλωσε ότι θα συνεχιστεί εντατικά ο διάλογος με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου, με στόχο να ρυθμιστεί η εμπλοκή τους στον περί Άσκησης Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων Νόμο το συντομότερο δυνατό.  Ο ίδιος δεσμεύτηκε να ενημερώσει την επιτροπή εντός 
τριών μηνών για την πρόοδο των εργασιών της ειδικής επιτροπής στα πλαίσια της οποίας συζητείται το θέμα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΕΤΥΚ ενημέρωσε την επιτροπή για τις αλλαγές που η συντεχνία του συμφώνησε με 
τη διοίκηση της Τράπεζας Κύπρου σε σχέση με τη διαχείριση των ταμείων προνοίας.  Ο ίδιος ανέφερε ότι, με 
βάση την τελευταία συμφωνία που συνομολογήθηκε ανάμεσα στη συντεχνία και την τράπεζα, άλλαξε ριζικά ο 
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τρόπος καταβολής των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, καταργήθηκε το εγγυημένο ωφέλημα των ογδόντα 
μηνιαίων μισθών και συμφωνήθηκε η διοίκηση της τράπεζας να μην έχει λόγο στη διαχείριση των ταμείων 
προνοίας.  Ταυτόχρονα, ο ίδιος επισήμανε ότι, με βάση το άρθρο 18 του προτεινόμενου νόμου, η διαχειριστική 
επιτροπή ταμείου προνοίας απαρτίζεται τουλάχιστον κατά το ένα τρίτο από εκπροσώπους της 
χρηματοδοτούσας επιχείρησης, πρόνοια που θα εμποδίζει την εφαρμογή της προαναφερόμενης συμφωνίας, 
και ζήτησε όπως η επιτροπή τροποποιήσει την προαναφερόμενη πρόνοια, ώστε, σε περιπτώσεις που 
συμφωνία μεταξύ χρηματοδοτούσας επιχείρησης και εκπροσώπων των μελών του ταμείου προβλέπει 
ευνοϊκότερες ρυθμίσεις για τα μέλη του ταμείου, να ισχύει η συμφωνία αυτή. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της ΕΤΥΚ ανέφερε ότι η οργάνωσή του θεωρεί ότι, λόγω του μεγέθους του 
ταμείου προνοίας που διαχειρίζεται, θα πρέπει ένας εκπρόσωπος της οργάνωσης να συμμετέχει στο 
Συμβούλιο Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών και γι’ αυτό εισηγήθηκε τη σχετική 
τροποποίηση του άρθρου 46 του προτεινόμενου νόμου. 

 Τοποθετούμενος στο αρχικό στάδιο της συζήτησης στα πιο πάνω αιτήματα της ΕΤΥΚ ο Έφορος 
Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών δήλωσε ότι ο ίδιος 
έθεσε τα αιτήματα της ΕΤΥΚ ενώπιον του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
στις 7 Μαΐου 2012, και ενημέρωσε την επιτροπή και ότι τα μέλη του συμβουλίου εξέφρασαν την άποψη ότι το 
συμβούλιο, με την υφιστάμενη σύνθεσή του, που είναι η ίδια με αυτήν που προτείνεται και στο νομοσχέδιο, 
είναι αρκετά ευέλικτο και είναι σε θέση να προασπίσει τα δικαιώματα όλων ανεξαιρέτως των ταμείων και των 
μελών τους.  Ο ίδιος ανέφερε ότι, σε σχέση με το δεύτερο αίτημα της ΕΤΥΚ για μη συμμετοχή του εργοδότη στη 
διαχείριση ταμείων, αν αυτό έχει συμφωνηθεί με τον ίδιο τον εργοδότη, το συμβούλιο εξέφρασε την άποψη ότι 
στη διαχειριστική επιτροπή των ταμείων θα πρέπει να εκπροσωπείται και η εργοδοτική πλευρά. 

 Στη συνέχεια ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων πρότειναν την υιοθέτηση μιας συμβιβαστικής λύσης που ικανοποιεί εν μέρει τα αιτήματα της 
ΕΤΥΚ, τα οποία κρίθηκαν ως δικαιολογημένα, και εισηγήθηκαν την τροποποίηση των προτεινόμενων άρθρων 
18 και 46 του νομοσχεδίου, έτσι ώστε: 

1. να επιτρέπεται, με συλλογική σύμβαση, η εκχώρηση του δικαιώματος εκπροσώπησης της 
χρηματοδοτούσας επιχείρησης στη διαχειριστική επιτροπή στους εκπροσώπους των μελών του ταμείου 
και, 

2. σε περίπτωση που το συμβούλιο συζητά θέμα το οποίο επηρεάζει σημαντικό αριθμό προσώπων, τα 
οποία: 

α. είναι μέλη ταμείων και δεν εκπροσωπούνται στο συμβούλιο από εκπρόσωπο της συνδικαλιστικής 
οργάνωσής τους ή 

β. συνιστούν χρηματοδοτούσες επιχειρήσεις, είναι μέλη εργοδοτικών οργανώσεων και δεν 
εκπροσωπούνται στο συμβούλιο από εκπρόσωπο της οργάνωσής τους, 

το συμβούλιο να οφείλει να καλεί σε συνεδρία του τους εκπροσώπους των εν λόγω προσώπων και να 
τους ακούει επί του θέματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής, με τις οποίες συμφώνησε το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ετοιμάστηκε 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, αναφέροντας ότι το νομοσχέδιο ενισχύει την εποπτεία των μικρών 
ταμείων σε σχέση με την άσκηση επενδυτικής πολιτικής και γενικά βελτιώνει το νομικό πλαίσιο που διέπει την 
ίδρυση και λειτουργία ταμείων προνοίας.   

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΔΕΟΚ εξέφρασε την κατ’ αρχήν συμφωνία της 
οργάνωσής του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ταυτόχρονα όμως κατάθεσε και γραπτώς 
εισηγήσεις/παρατηρήσεις για βελτίωση του προτεινόμενου νόμου.  Ειδικότερα, η οργάνωση πρότεινε την 
εισαγωγή πρόνοιας που να ρυθμίζει την περίπτωση μετάταξης μέλους από ένα ταμείο προνοίας σε άλλο και τη 
διασφάλιση και μεταφορά των συνταξιοδοτικών του δικαιωμάτων, καθώς και την επέκταση του προτεινόμενου 
άρθρου 10 του νομοσχεδίου, έτσι ώστε η απαγόρευση διακρίσεων στους κανόνες λειτουργίας ταμείου να 
καλύπτει, πέρα από τις διακρίσεις λόγω φύλου, και κάθε άλλη διάκριση, όπως για παράδειγμα διάκριση λόγω 
φυλής, θρησκείας, σεξουαλικού προσανατολισμού κ.ά. 

 Οι εκπρόσωποι του CIPA εισηγήθηκαν ορισμένες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο, προκειμένου να 
υιοθετηθεί ένα πιο γρήγορο και πιο ευέλικτο καθεστώς, που θα καθιστά την Κύπρο πιο ελκυστικό προορισμό 
για προσέλκυση ξένων διασυνοριακών ταμείων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, όχι μόνο 
ευρωπαϊκών, αλλά και τρίτων χωρών.  Οι θέσεις του οργανισμού στάλθηκαν και γραπτώς με σχετικές 
επιστολές του οργανισμού,  ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2012 και 10 Σεπτεμβρίου 2012. 



669 

 

 Τοποθετούμενος επί των πιο πάνω εισηγήσεων του CIPA, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας, που είναι 
ταυτόχρονα και η Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, δήλωσε ότι τόσο με το 
υφιστάμενο νομικό πλαίσιο όσο και με το προτεινόμενο νομοσχέδιο είναι δυνατή η εγγραφή και λειτουργία 
ταμείων με διασυνοριακές δραστηριότητες και ότι μέχρι σήμερα δεν υπήρξε καμία καθυστέρηση στο χειρισμό 
οποιασδήποτε αίτησης ταμείου για άσκηση διασυνοριακής δραστηριότητας. 

 Ο ίδιος ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι πραγματοποιήθηκε ήδη συνάντηση με εκπροσώπους 
του CIPA και δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής ότι θα συνεχιστεί ο διάλογος με τον CIPA για περαιτέρω 
συζήτηση και επεξεργασία των εισηγήσεών του, οι οποίες θα τεθούν και ενώπιον του Συμβουλίου Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, καθώς και ότι σε επόμενο στάδιο θα προωθηθούν ενώπιον της 
Βουλής με σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο όσες εισηγήσεις κριθούν σκόπιμο να υιοθετηθούν. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί του νομοσχεδίου, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. 
Χρήστος Στυλιανίδης τόνισε μεταξύ άλλων την ανάγκη άμεσης εισαγωγής κινήτρων που θα συμβάλουν στην 
ενοποίηση των μικρών ταμείων προνοίας, έτσι ώστε να υπάρχει καλύτερη διαχείριση και μεγαλύτερη απόδοση 
των επενδύσεών τους. 

 Τοποθετούμενος επί της πιο πάνω εισήγησης του βουλευτή, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας επισήμανε 
προφορικά, καθώς και με σχετική επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, ότι το 
θέμα αυτό απασχολεί το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ότι έχει επίσης πρόσφατα 
εγερθεί στα πλαίσια συνεδρίας του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, στην 
οποία αποφασίστηκε ότι το συμβούλιο θα εξετάσει τρόπους που θα συμβάλουν στην ενοποίηση των μικρών 
ταμείων προνοίας. 

 Τέλος, τις θέσεις τους επί του νομοσχεδίου κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής και εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, οι οποίοι επισήμαναν μεταξύ άλλων την ανάγκη διασφάλισης της μεταφοράς 
των δικαιωμάτων μέλους από ένα Ταμείο Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών σε άλλο, στην 
περίπτωση που το μέλος αλλάζει εργοδότη ή τομέα επαγγελματικής δραστηριότητας. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι ανέφεραν ότι, παρά το ότι το αρμόδιο υπουργείο και η Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών έχουν ήδη θεσπίσει τις ορθές αρχές ενός κατάλληλου θεσμικού 
πλαισίου, έχει παρατηρηθεί σε πολλές περιπτώσεις ότι διαχειριστικές επιτροπές ταμείων, τα οποία έχουν 
διορισμένο σύμβουλο ειδικής φύσεως, παραλείπουν να συμβουλεύονται τον εν λόγω σύμβουλο για διάφορα 
επενδυτικά προϊόντα που αγοράζουν είτε από πρωτοβουλία της διαχειριστικής επιτροπής είτε μετά από 
παρακίνηση τρίτων.   

 Σημειώνεται ότι, με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό εξέταση νομοσχεδίου, ο Έφορος Ταμείων 
Προνοίας, που αποτελεί και την Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
ενημέρωσε την επιτροπή με αριθμητικά στοιχεία για μικρά ταμεία προνοίας με λιγότερα από εκατό μέλη που 
είχαν ιδιαίτερα υψηλή έκθεση σε αξιόγραφα πιστωτικών ιδρυμάτων και που ως εκ τούτου αντιμετωπίζουν 
σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Ο ίδιος εξήγησε σχετικά ότι λόγω αδυναμίας της υφιστάμενης νομοθεσίας 
δεν μπορούσε να ασκηθεί η κατάλληλη εποπτεία και να εφαρμοστούν ποσοτικοί περιορισμοί σε σχέση με την 
άσκηση της επενδυτικής τους πολιτικής.  Ταυτόχρονα, διευκρίνισε ότι με τον προτεινόμενο νόμο θα 
καλύπτονται με κανόνες επενδυτικής πολιτικής και τα μικρά ταμεία προνοίας, προκειμένου να αποφευχθούν 
στο μέλλον παρόμοιες καταστάσεις.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, περιλαμβανομένων και των 
δεσμεύσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για συνέχιση και ολοκλήρωση το 
συντομότερο δυνατό του διαλόγου με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και τον CIPA, 
διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης σε νόμο του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, στη 
βάση των πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για λήψη 
τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 

Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012» 
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Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης  

 Χρήστος Στυλιανίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο κυκλοφόρησε έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στην ολομέλεια της Βουλής στις 6 Νοεμβρίου 2012.  Ωστόσο, η 
συζήτηση του νομοσχεδίου αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 8, 15 και 22 Νοεμβρίου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επανεξέτασε το νομοσχέδιο αυτό 
σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών συνοδευόμενος από εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Έφορος Ασφαλίσεων συνοδευόμενη από εκπροσώπους της Υπηρεσίας Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών και του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.   

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της η επιτροπή μελέτησε σχετικές τροπολογίες που κατέθεσε η 
κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και σχετική τροπολογία που κατέθεσε η 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

 Οι τροπολογίες του Δημοκρατικού Συναγερμού αφορούν τον τρόπο εμπλοκής των ασφαλιστικών 
εταιρειών στη διαχείριση ταμείων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών και εισηγούνται την τροποποίηση 
του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Ο προτεινόμενος νόμος να μην εφαρμόζεται στις εργασίες παροχής επαγγελματικών συντάξεων των 
ασφαλιστικών επιχειρήσεων που ασκούν τον κλάδο ζωής και που διέπονται από τον περί της Ασκήσεως 
Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο.  

2. Κάθε ταμείο να μπορεί να συνάπτει σύμβαση με ασφαλιστική επιχείρηση για την παροχή σχεδίου 
επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, όπως 
προνοείται από τον περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο. 

 Η τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα εισηγείται την τροποποίηση του άρθρου 10 του νομοσχεδίου, έτσι 
ώστε πέρα από την απαγόρευση διάκρισης λόγω φύλου στους κανόνες λειτουργίας ταμείου να απαγορεύεται 
και κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φυλής, θρησκείας, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού και 
συνδικαλιστικής οργάνωσης και τοποθέτησης. 

 Ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
τοποθετούμενος στις πιο πάνω τροπολογίες, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Η εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου, έτσι ώστε ταμείο να μπορεί να συνάπτει σύμβαση με 
ασφαλιστική επιχείρηση για την παροχή σχεδίου επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών προς τα 
μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, δεν είναι επιτρεπτή με βάση την Οδηγία 2003/41/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 3ης Ιουνίου 2003 για τις δραστηριότητες και την 
εποπτεία των ιδρυμάτων που προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών.  
Περαιτέρω, δεν είναι επιτρεπτή ούτε η μεταφορά της κυριότητας των περιουσιακών στοιχείων του 
ταμείου στην ασφαλιστική εταιρεία ούτε η μετατόπιση της ευθύνης για τη διαχείριση των περιουσιακών 
στοιχείων του ταμείου από τη διαχειριστική επιτροπή προς την ασφαλιστική εταιρεία.  Ο ίδιος εξήγησε 
ότι τα ταμεία έχουν ξεχωριστή νομική προσωπικότητα και έχουν διαχειριστική επιτροπή η οποία έχει την 
αποκλειστική νομική ευθύνη για τη διοίκηση και διαχείρισή τους σημειώνοντας ταυτόχρονα ότι η 
διαχειριστική επιτροπή μπορεί να αναθέτει σε τρίτους την εκτέλεση κάποιων αρμοδιοτήτων για 
λογαριασμό της (outsourcing). 

2. Από τα είκοσι επτά κράτη μέλη μόνο σε εννέα κράτη μέλη οι ασφαλιστικές εταιρείες μπορούν να 
διαχειρίζονται τα περιουσιακά στοιχεία επαγγελματικών συνταξιοδοτικών σχεδίων μέσω σύναψης 
σύμβασης με βάση τις πρόνοιες της ασφαλιστικής οδηγίας “Life Directive” 2002/83/EC.  Αυτό γίνεται 
στην περίπτωση που τα εν λόγω συνταξιοδοτικά σχέδια δεν έχουν τα ίδια νομική προσωπικότητα, η 
ανάθεση της διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων συνταξιοδοτικού σχεδίου προς την ασφαλιστική 
εταιρεία γίνεται απευθείας από τον εργοδότη/εργοδοτουμένους και τα περιουσιακά στοιχεία των εν λόγω 
συνταξιοδοτικών σχεδίων ανήκουν στην ασφαλιστική εταιρεία. 
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3. Σύμφωνα με σχετική απάντηση που δόθηκε πρόσφατα από το αρμόδιο τμήμα της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, δεν επιτρέπεται με βάση την Οδηγία 2004/39/ΕΚ (MIFID) η σύναψη σύμβασης με 
ασφαλιστική εταιρεία έναντι κάποιας αμοιβής/χρέωσης για παροχή σχεδίου συνταξιοδοτικών παροχών 
προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, και η πιο πάνω ανάθεση θα γίνει μέσω υπεργολαβίας 
(outsourcing), το οποίο θα περιλαμβάνει την παροχή επενδυτικής υπηρεσίας διαχείρισης χαρτοφυλακίου 
των επενδύσεων του ταμείου. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι είναι μεν επιτρεπτή από τη σχετική οδηγία η 
επιλογή opt-out, δηλαδή η μη υπαγωγή στον προτεινόμενο νόμο των εργασιών παροχής επαγγελματικών 
συντάξεων των ασφαλιστικών επιχειρήσεων που ασκούν τον κλάδο ζωής, όμως η προτεινόμενη εισήγηση για 
σύναψη σύμβασης από ταμείο με ασφαλιστική επιχείρηση για παροχή σχεδίου επαγγελματικών 
συνταξιοδοτικών παροχών προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση δεν είναι νομικά επιτρεπτή.  
Τοποθετούμενος επί της τροπολογίας της κ. Μαυρονικόλα ο ίδιος δήλωσε ότι η τροπολογία είναι νομικά 
επιτρεπτή, επομένως είναι θέμα πολιτικής απόφασης η υιοθέτησή της. 

 Η Έφορος Ασφαλίσεων και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διευκρίνισαν ότι η επίμαχη 
τροπολογία που επιτρέπει τη διαχείριση ταμείων από ασφαλιστικές εταιρείες δεν είναι νομικά αποδεκτή 
αναφέροντας ταυτόχρονα ως εναλλακτική επιλογή την ίδρυση από τις ασφαλιστικές εταιρείες θυγατρικών 
εταιρειών ΕΠΕΥ, οι οποίες σύμφωνα με το νόμο για τις ΕΠΕΥ θα μπορούσαν να διαχειρίζονται επαγγελματικά 
ταμεία. 

 Η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου επανέλαβε τις θέσεις του 
συνδέσμου όπως αυτές διατυπώνονται σε σχετική επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 28 
Νοεμβρίου 2012, που δόθηκε στα μέλη της επιτροπής και βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής στη διάθεση των 
μελών της. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη διαφωνία των 
οργανώσεών τους τόσο με τις τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού όσο 
και με την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΔΕΟΚ εξέφρασε τη διαφωνία της οργάνωσής του με τις 
τροπολογίες του ΔΗΣΥ και υποστήριξε την ορθότητα της τροπολογίας της κ. Μαυρονικόλα. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ ανέφεραν ότι πρέπει να εξευρεθεί ο 
νομικά ορθός τρόπος, έτσι ώστε να είναι δυνατή η παροχή σχεδίων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών 
παροχών από ασφαλιστικές επιχειρήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει τη συμπληρωματική έκθεσή της στην ολομέλεια για 
τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει μία τροπολογία από την ΕΔΕΚ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της βουλευτού του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα 

 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του προτεινόμενου άρθρου 10 του νομοσχεδίου από το 
ακόλουθο νέο άρθρο: 

 
 
 
 
 

133(Ι) του 2002 

40(Ι) του 2009. 

42(Ι) του 2004. 

«10.-(1)  Απαγορεύεται κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φύλου, φυλής, 
θρησκείας, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού, συνδικαλιστικής οργάνωσης 
και τοποθέτησης και κάθε διάταξη των κανόνων λειτουργίας οποιουδήποτε Ταμείου η 
οποία περιέχει τέτοια διάκριση είναι άκυρη.  

 (2)  Για σκοπούς του παρόντος άρθρου τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του 
περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια 
Κοινωνικής Ασφάλισης Νόμου και οι διατάξεις του περί Καταπολέμησης των 
Φυλετικών και Ορισμένων Άλλων Διακρίσεων (Επίτροπος) Νόμου.».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παρά το βαρύ κλίμα με τις ψηφοφορίες που είχαμε προηγουμένως, εντούτοις θα πρέπει να 
συνεχίσουμε.  Η τροποποίησή μου έχει υποβληθεί στην επιτροπή Εργασίας και έχει συζητηθεί σε δύο 
συνεδριάσεις.  Στην προηγούμενη συνεδρίαση ελέχθη από τον Έφορο Ταμείων Πρόνοιας ότι η τροποποίηση 
είναι πλεονασμός, διότι δεν υπάρχουν ούτε ταμεία προνοίας ούτε διαχειριστικά ταμεία που απαγορεύουν σε 
συντεχνίες να συμμετέχουν στα εν λόγω ταμεία.   

 Είχα δεσμευτεί στην επιτροπή ότι θα προσκόμιζα κάποια στοιχεία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κανονικά θα έπρεπε να είχαμε ζητήσει αναβολή του θέματος, να πάμε πίσω στην επιτροπή, για να 
δώσουμε τα στοιχεία τα οποία χρειάζονταν.  Όμως, σεβόμενοι τα χρονικά περιθώρια τα οποία υπάρχουν για 
ψήφιση, αλλά και γιατί αυτή η πατρίδα δεν αντέχει άλλα πρόστιμα ή καθυστερήσεις, δε ζητήσαμε αναβολή και 
καταθέτουμε τα στοιχεία στην ολομέλεια.  Έχω μαζί μου τα καταστατικά των ταμείων προνοίας των 
εργατοϋπαλλήλων της οικοδομικής βιομηχανίας και των τακτικών κυβερνητικών ωρομίσθιων, καθώς και 
πρακτικά της γενικής συνέλευσης των ξενοδοχοϋπαλλήλων, τα οποία μιλούν ρητά για δικαίωμα συμμετοχής 
στα εν λόγω ταμεία μόνο δύο συγκεκριμένων συντεχνιών και μιας τουρκοκυπριακής όσον αφορά το ταμείο των 
ωρομίσθιων δημοσίων υπαλλήλων. 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, η δημοκρατία ορίζει, όπως εμείς το αντιλαμβανόμαστε, ότι όλοι δικαιούνται να 
ψηφίζουν και να ψηφίζονται, να συμμετέχουν στις εκλογικές διαδικασίες και τα μέλη να προκρίνουν κατά 
πλειοψηφία ασφαλώς τους καλύτερους, η τροποποίηση που έχουμε καταθέσει ως  ΕΔΕΚ ενισχύει τη 
δημοκρατία και την αρχή της ισότητας.  Δε νοείται, κύριε Πρόεδρε, σε νέες νομοθεσίες να διαιωνίζονται οι 
διακρίσεις.  Δε νοείται να ανεχόμαστε πρακτικά γενικών συνελεύσεων των ξενοδοχοϋπαλλήλων σε μια 
ευρωπαϊκή Κύπρο που σε ερώτηση μέλους γιατί η συντεχνία της ΔΕΟΚ δεν έχει το δικό της μέλος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 …στη διαχειριστική επιτροπή του ταμείου η απάντηση από την πρόεδρο της συνέλευσης ήταν επί λέξει 
και το διαβάζω αυτούσιο από τα πρακτικά: «Με βάση το καταστατικό του ταμείου προνοίας, η ΔΕΟΚ δε 
δικαιούται να έχει μέλος στη διαχειριστική επιτροπή».  Τα σχόλια και η ψήφος δικά σας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να επιβεβαιώσω ότι έγινε η συζήτηση στην επιτροπή Εργασίας και, ενώ υπήρχε 
η διάψευση -και από τους υπηρεσιακούς δυστυχώς- ότι δεν υπάρχει αυτό το φαινόμενο της διάκρισης εις 
βάρος της συντεχνίας της ΔΕΟΚ, τα στοιχεία που έχουμε ενώπιόν μας αποδεικνύουν ότι όντως υπάρχει 
διάκριση και ότι υπάρχει προτίμηση των άλλων δύο συντεχνιών.  Θεωρούμε ότι είναι δίκαιο και σωστό να 
υποστηρίξουμε την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα και θα την υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεδομένων όλων αυτών που ακούμε -και είναι μάλιστα απόψεις της τελευταίας στιγμής- 
φαίνεται ότι υπάρχει μια συγκεχυμένη κατάσταση, γι’ αυτό θα ζητήσουμε αναβολή για μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτηθείσα αναβολή; 



673 

 

 Δεν υπάρχει.  Αναβάλλεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άρχισε η συζήτηση του νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι μία μεγάλη κοινοβουλευτική ομάδα ζητά να τοποθετηθεί, αφού πάρει κάποιες 
πληροφορίες.  Δεν πρόκειται να γίνει νέα συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Ποιος ζήτησε το λόγο;  Ο κ. Συλλούρης;   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε ζήτησε, ωραία.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα αναβάλλεται και προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα, που είναι εξ 
αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Νόμος του 2012» και «Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Κανονισμοί του 2012».  Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» και «Οι περί 

της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012» 
Παρόντες ׃ 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός  Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους πιο πάνω κανονισμούς σε επτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου, 8, 15, 
25 και 29 Οκτωβρίου και στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών είναι η ρύθμιση της ίδρυσης και της λειτουργίας 
επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η προστασία των προσωρινά 
απασχολουμένων και η βελτίωση της ποιότητας της προσωρινής απασχόλησης, μέσω της εφαρμογής της 
αρχής της ίσης μεταχείρισης και της αναγνώρισης των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης ως 
εργοδοτών.  Επίσης, με την προτεινόμενη νομοθεσία, σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2008/104/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης Νοεμβρίου 2008 περί της 
εργασίας μέσω εταιρείας προσωρινής απασχόλησης με την οποία τα κράτη μέλη όφειλαν να εναρμονιστούν 
μέχρι τις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
υπό αναφορά κανονισμούς στις 13 Σεπτεμβρίου 2012 και έχει αποσταλεί αιτιολογημένη γνώμη εναντίον της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εργασίας, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, για τη μεταφορά των διατάξεων της προαναφερόμενης 
Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ετοίμασε το 2008 σχετικό προσχέδιο νόμου και κανονισμών με τη βοήθεια εμπειρογνωμόνων, το οποίο στην 
πορεία τροποποιήθηκε με βάση τις απόψεις άλλων αρμόδιων υπηρεσιών, καθώς και τα συμπεράσματα ad hoc 
επιτροπής που συστάθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να βοηθήσει τα κράτη μέλη στην προσπάθειά 
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τους για μεταφορά της Οδηγίας στο εθνικό τους δίκαιο.  Στη συνέχεια, σύμφωνα με τους ιδίους, το προσχέδιο 
του νόμου και των κανονισμών συζητήθηκε στα πλαίσια τριμερούς Τεχνικής Επιτροπής υπό την προεδρία του 
Τμήματος Εργασίας, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι των κοινωνικών εταίρων, μέλη του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Όπως οι ίδιοι επισήμαναν περαιτέρω, δεδομένου ότι η παροχή εργασίας μέσω επιχειρήσεων 
προσωρινής απασχόλησης αποτελεί νεοσύστατο θεσμό για την κυπριακή αγορά εργασίας, κατά τις εργασίες 
της Τεχνικής Επιτροπής υπήρξαν έντονες διαφωνίες μεταξύ των κοινωνικών εταίρων, γεγονός που 
καθυστέρησε την ολοκλήρωση των εργασιών της Τεχνικής Επιτροπής. 

 Το κείμενο του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, προβλέπει μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την ερμηνεία του όρου “επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης”, που σημαίνει φυσικό ή νομικό 
πρόσωπο, το οποίο συνάπτει συμβάσεις εργασίας ή σχέσεις εξαρτημένης εργασίας με προσωρινά 
απασχολουμένους, με σκοπό να τους τοποθετεί σε έμμεσους εργοδότες, για να εργασθούν προσωρινά 
υπό την επίβλεψη και τη διεύθυνσή τους, καθώς και την ερμηνεία του όρου “έμμεσος εργοδότης”, που 
σημαίνει το φυσικό ή νομικό πρόσωπο για το οποίο και υπό την επίβλεψη και τη διεύθυνση του οποίου 
εργάζεται ο προσωρινά απασχολούμενος. 

2. Τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία για την εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης, καθώς και τους όρους και τη διαδικασία για την εξασφάλιση έγκρισης λειτουργίας 
υποκαταστήματος. 

3. Τα προσόντα του υπευθύνου λειτουργίας της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του 
υποκαταστήματος. 

Συγκεκριμένα, ο υπεύθυνος λειτουργίας πρέπει να είναι κάτοχος: 

α. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου στη διοίκηση επιχειρήσεων, στα 
νομικά, στα οικονομικά, στην κοινωνιολογία, στην ψυχολογία, στη διοίκηση ανθρώπινου 
δυναμικού, στις πολιτικές επιστήμες, στις εργασιακές σχέσεις, στις δημόσιες σχέσεις, στην αγορά 
εργασίας και στις πολιτικές απασχόλησης και επαγγελματικού προσανατολισμού ή σε κλάδο των 
επιστημών αυτών που είναι σχετικός με τα θέματα του τομέα εργασίας. ή 

β. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε αντικείμενο άλλο από τα 
αναφερόμενα στην πιο πάνω παράγραφο και μεταπτυχιακού τίτλου σε θέματα επαγγελματικού 
προσανατολισμού ή αγοράς εργασίας ή διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού. ή 

γ. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε οποιοδήποτε αντικείμενο, 
εφόσον διαθέτει διετή τουλάχιστον επαγγελματική πείρα σε θέματα επαγγελματικού 
προσανατολισμού ή αγοράς εργασίας ή διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού, η οποία να έχει 
αποκτηθεί μετά τη λήψη του πτυχίου. 

4. Κάθε άδεια λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης έχει αόριστη ισχύ και δεν είναι 
μεταβιβάσιμη. 

5. Για την παροχή εργασίας με τη μορφή της προσωρινής απασχόλησης απαιτείται η προηγούμενη 
σύναψη έγγραφης σύμβασης εργασίας μεταξύ της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του 
εργοδοτουμένου, με την οποία ρυθμίζονται μεταξύ άλλων η διάρκεια της σύμβασης, το ύψος των 
αποδοχών του εργοδοτουμένου κατά την τοποθέτησή του σε έμμεσο εργοδότη και κατά την περίοδο 
μεταξύ των δύο τοποθετήσεων, οι όροι παροχής της εργασίας στον έμμεσο εργοδότη ή στους έμμεσους 
εργοδότες και οι όροι αμοιβής και ασφάλισης του εργοδοτουμένου. 

6. Η περίοδος παραχώρησης του εργοδοτουμένου στον έμμεσο εργοδότη δεν μπορεί να ξεπερνά τους έξι 
μήνες.  Ταυτόχρονα όμως επιτρέπεται η έγγραφη ανανέωση για τον ίδιο έμμεσο εργοδότη για 
συγκεκριμένο διάστημα, εφόσον, αν αυτό προστεθεί στο χρονικό διάστημα της αρχικής παραχώρησης, 
δε θα προκύπτει συνολική διάρκεια παραχώρησης μεγαλύτερη των δεκαοκτώ μηνών. 

 Σημειώνεται ότι μετά τη λήξη της περιόδου παραχώρησης του προσωρινά απασχολουμένου, δεν 
επιτρέπεται η εκ νέου απασχόληση άλλου εργοδοτουμένου με σχέση προσωρινής απασχόλησης στην 
ίδια θέση εργασίας.  Απαγορεύεται επίσης ο προσωρινά απασχολούμενος να απασχοληθεί στον ίδιο 
έμμεσο εργοδότη και στην ίδια θέση εργασίας μέσω παραχώρησης από άλλη επιχείρηση προσωρινής 
απασχόλησης. 

7. Την αλληλέγγυα και εις ολόκληρον ευθύνη της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του έμμεσου 
εργοδότη έναντι του προσωρινά απασχολούμενου εργοδοτουμένου για την ικανοποίηση των 
μισθολογικών δικαιωμάτων του. 
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8. Την απαγόρευση της απασχόλησης εργοδοτουμένου σε έμμεσο εργοδότη με σύμβαση προσωρινής 
απασχόλησης, αν με αυτή πρόκειται να αντικατασταθούν εργοδοτούμενοι που ασκούν το δικαίωμα της 
απεργίας ή αν ο έμμεσος εργοδότης κατά τους προηγούμενους οκτώ μήνες είχε πραγματοποιήσει 
απολύσεις λόγω πλεονασμού στις ίδιες ειδικότητες, εκτός αν πρόκειται να αντικατασταθεί ασθενής 
εργοδοτούμενος ή εργοδοτούμενος του οποίου η σύμβαση έχει ανασταλεί ή εργοδοτούμενος ο οποίος 
έχει απολυθεί λόγω πλεονασμού και δεν επιθυμεί να εργαστεί ξανά στην επιχείρηση. 

9. Την υποχρέωση τήρησης από τον έμμεσο εργοδότη της αρχής της ίσης μεταχείρισης των προσωρινά 
απασχολουμένων ως προς τους βασικούς όρους εργασίας και τις διευκολύνσεις με τους λοιπούς 
εργοδοτουμένους σε αυτόν. 

10. Την υποχρέωση επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταθέτει τραπεζική εγγυητική επιστολή, 
προκειμένου να λαμβάνει άδεια.  Η εγγυητική επιστολή διασφαλίζει τις αποδοχές και τις αποζημιώσεις 
των προσωρινά απασχολούμενων εργοδοτουμένων. 

11. Τους μηχανισμούς ελέγχου και παρακολούθησης της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου και των 
κανονισμών.  Ρυθμίζονται οι εξουσίες και τα καθήκοντα των επιθεωρητών και η δυνατότητα επιβολής 
διοικητικών κυρώσεων. 

12. Δημιουργούνται ποινικά αδικήματα για τη λειτουργία επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης χωρίς την 
εξασφάλιση της σχετικής άδειας και για την παραβίαση συγκεκριμένων διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Το κείμενο των κανονισμών, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, ρυθμίζει τις 
λεπτομέρειες ως προς τα ακόλουθα θέματα: 

1. Τις προδιαγραφές κτιριακής υποδομής και τεχνικού εξοπλισμού για τη χορήγηση άδειας. 

2. Τον τύπο της αίτησης και τα απαιτούμενα δικαιολογητικά και έγγραφα για την εξασφάλιση άδειας. 

3. Τη διαδικασία πιστοποίησης από Τριμερή Επιτροπή Ελέγχου. 

4. Την υποχρέωση του Τμήματος Εργασίας να τηρεί Μητρώο Επιχειρήσεων Προσωρινής Απασχόλησης. 

5. Το ύψος της εγγύησης, το οποίο ανέρχεται στις €200.000, καθώς και τις διαδικασίες κατάθεσης, 
κατάπτωσης και επιστροφής της εγγύησης. 

6. Την καταβολή τέλους ύψους €300 για τη χορήγηση της άδειας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ εξέφρασαν καταρχάς τη 
συμφωνία των οργανώσεών τους με το υπό εξέταση νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, αναφέροντας ότι η 
προτεινόμενη νομοθεσία είναι αποτέλεσμα μακροχρόνιου διαλόγου και συμβιβασμών μεταξύ των κοινωνικών 
εταίρων.  Περαιτέρω, τόνισαν ότι αυτός ο καινούριος για τα κυπριακά δεδομένα τρόπος εξεύρεσης εργασίας 
πρέπει να διέπεται από αυστηρούς νομικούς κανόνες, προκειμένου να μην υπάρχει εκμετάλλευση των 
προσωρινά εργοδοτουμένων. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη διαφωνία τους με αρκετές 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών και εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την απάλειψη της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου και των κανονισμών που απαιτεί την 
πιστοποίηση της τήρησης των προδιαγραφών κτιριακής υποδομής της επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης. 

2. Την απάλειψη της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής ως προϋπόθεσης για την εξασφάλιση 
άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

3. Τη μη καταβολή τέλους για την εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

4. Την αύξηση της περιόδου παραχώρησης εργοδοτούμενου από επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης 
σε έμμεσο εργοδότη.   

5. Την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να επιτρέπεται η παραχώρηση 
προσωρινά απασχολουμένου σε έμμεσο εργοδότη, σε περίπτωση που διεξάγεται απεργία στην 
επιχείρηση του έμμεσου εργοδότη. 

6. Τη μείωση των προβλεπόμενων στο νομοσχέδιο ποινών φυλάκισης και των προστίμων.  Σύμφωνα με 
τους εκπροσώπους των εργοδοτικών οργανώσεων, οι προτεινόμενες ποινές είναι εξοντωτικές και θα 
οδηγήσουν στο κλείσιμο επιχειρήσεων, γεγονός το οποίο θα έχει ως αποτέλεσμα την απώλεια της 
εργασίας των εργοδοτουμένων σ’ αυτές. 

 Στην πορεία εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών και υπό το φως των πιο πάνω 
τοποθετήσεων των εργοδοτικών οργανώσεων, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ απέστειλαν 
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γραπτά σημειώματα διατυπώνοντας τις παρατηρήσεις και τις εισηγήσεις τους επί της προτεινόμενης 
νομοθεσίας.  Μεταξύ άλλων, οι δύο συνδικαλιστικές οργανώσεις σημείωσαν τα εξής: 

1. Την ανάγκη μείωσης της περιόδου παραχώρησης του εργοδοτουμένου στον έμμεσο εργοδότη, καθώς 
υπάρχει ο κίνδυνος κατάχρησης από τους εργοδότες του θεσμού αυτού για την κάλυψη μόνιμων 
αναγκών. 

2. Την ανάγκη η άδεια λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να έχει ορισμένη ισχύ και όχι 
αόριστη ισχύ όπως προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

3. Την ανάγκη εξαίρεσης συγκεκριμένων τομέων οικονομικής δραστηριότητας από το πεδίο εφαρμογής της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, όπως είναι ο τουρισμός και οι κατασκευές. 

4. Την ανάγκη διατήρησης της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου που απαγορεύει την απασχόληση 
εργοδοτουμένου σε έμμεσο εργοδότη με σύμβαση προσωρινής απασχόλησης, όταν με αυτή πρόκειται 
να αντικατασταθούν εργοδοτούμενοι που ασκούν το δικαίωμα της απεργίας.  Σύμφωνα με τις 
οργανώσεις, αντίθετη ρύθμιση θα προσέκρουε στο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε πρόνοιες 
του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη και στο άρθρο 11 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση 
των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων και των Θεμελιωδών Ελευθεριών. 

5. Την ανάγκη διατήρησης της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής ως προϋπόθεσης για την 
εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής, αφού έλαβαν υπόψη τις 
θέσεις των συνδικαλιστικών και των εργοδοτικών οργανώσεων, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας, 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση ορισμένων από τις διατάξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής ετοιμάστηκε αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών που τροποποιεί το αρχικό κείμενο.  Οι κυριότερες αλλαγές αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Διαγράφονται οι πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών που θεσπίζουν διαδικασία 
παραχώρησης έγκρισης για τη λειτουργία υποκαταστήματος και εισάγεται νέα πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία η αδειούχα επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης ενημερώνει γραπτώς την αρμόδια αρχή για τη 
λειτουργία υποκαταστήματός της παρέχοντας στοιχεία για τη διεύθυνση της έδρας του 
υποκαταστήματος και τον υπεύθυνο λειτουργίας του. 

2. Τροποποιούνται σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών, έτσι ώστε η άδεια για τη 
λειτουργία επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μην έχει αόριστη ισχύ, αλλά να ανανεώνεται κάθε 
τρία χρόνια. 

3. Τροποποιείται σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να απαγορεύεται σε επιχείρηση 
προσωρινής απασχόλησης να λαμβάνει οποιοδήποτε τέλος εγγραφής από τους εργοδοτουμένους ως 
αντάλλαγμα για την παραχώρησή τους σε έμμεσο εργοδότη. 

4. Αυξάνεται η περίοδος κατά τη διάρκεια της οποίας απαγορεύεται η απασχόληση εργοδοτουμένου σε 
έμμεσο εργοδότη από οκτώ μήνες σε δώδεκα μήνες, αν σε αυτήν την περίοδο πραγματοποιήθηκαν 
απολύσεις λόγω πλεονασμού στις ίδιες ειδικότητες, εκτός εάν πρόκειται να αντικατασταθεί ασθενής 
εργοδοτούμενος ή εργοδοτούμενος του οποίου η σύμβαση έχει ανασταλεί κ.λπ. 

5. Μειώνονται οι ποινές, αφού τα μέλη της επιτροπής έκριναν τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο ποινές 
ως ιδιαίτερα υψηλές και μη αναλογικές και τις τροποποίησαν, έτσι ώστε να συνάδουν και με τις ποινές 
που πρόσφατα θεσπίστηκαν στη νομοθεσία για την ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων 
εξεύρεσης εργασίας. 

6. Τροποποιούνται τα πληρωτέα στους προτεινόμενους κανονισμούς τέλη ως ακολούθως: 

α. Για την υποβολή αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης 
να καταβάλλεται τέλος ύψους διακοσίων ευρώ (€200).  Σημειώνεται ότι στο αρχικό κείμενο δεν 
προβλεπόταν οποιοδήποτε τέλος για την υποβολή της αίτησης. 

β. Για την έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται τέλος 
ύψους πεντακοσίων ευρώ (€500) αντί τρακοσίων ευρώ (€300) όπως προέβλεπε το αρχικό 
κείμενο. 

γ. Για την ανανέωση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται 
τέλος ύψους πεντακοσίων ευρώ (€500). 

δ. Για κάθε αντίγραφο άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται 
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τέλος ύψους εκατό ευρώ (€100). 

7. Τα μέλη της επιτροπής έκριναν ότι, προκειμένου να διαφυλαχθεί η εύρυθμη λειτουργία της αγοράς 
εργασίας στη δύσκολη αυτή περίοδο που διανύει η χώρα, πρέπει να εξαιρεθούν ορισμένοι ευαίσθητοι 
τομείς της κυπριακής οικονομίας από τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου.  Ως εκ τούτου, 
αποφασίστηκε η τροποποίηση σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε ο προτεινόμενος νόμος 
να μην εφαρμόζεται για την παραχώρηση προσωρινά απασχολουμένων στη Δημοκρατία στους τομείς 
των κατασκευών και του τουρισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης σε νόμο του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου και της έγκρισης του 
αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών, αντίστοιχα, στη βάση των πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» 

και τους κανονισμούς «Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες ׃ 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς έχει ήδη 
κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2012. 

 Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών από την 
ολομέλεια της Βουλής στις 22 Νοεμβρίου 2012, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων επανεξέτασε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 3 Δεκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου και των κανονισμών, καθώς και οι απόψεις των 
ενδιαφερομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους 
περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της, η επιτροπή επανεξέτασε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών σε συνάρτηση με σειρά τροπολογιών που κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και σε σχέση με τροπολογία που κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Κόμματος.  Οι εν λόγω τροπολογίες κυκλοφόρησαν στην ολομέλεια του σώματος στις 29 Νοεμβρίου 2012. 

 Ειδικότερα, οι τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνταν τα 
ακόλουθα: 

1. Την κατάργηση της πρόνοιας, που η επιτροπή με απόφασή της είχε προσθέσει στο αρχικό κείμενο του 
νομοσχεδίου, με την οποία εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας οι 
τομείς των κατασκευών και του τουρισμού. 

2. Την κατάργηση της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής για την εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 
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3. Τη μείωση της προθεσμίας μέσα στην οποία η αρμόδια αρχή οφείλει να απαντήσει σε αίτηση για έκδοση 
άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης από τρεις μήνες σε σαράντα πέντε ημέρες 
και την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας, έτσι ώστε, σε περίπτωση μη απάντησης εντός της 
προθεσμίας των σαράντα πέντε ημερών, η άδεια να θεωρείται χορηγηθείσα. 

4. Την υποχρέωση αποστολής βεβαίωσης παραλαβής της αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας 
επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης εντός είκοσι μίας ημερών και όχι το ταχύτερο, όπως προβλέπει 
το κείμενο του νομοσχεδίου. 

5. Την ουσιαστική μείωση των προτεινόμενων στους κανονισμούς τελών, έτσι ώστε: 

α. το τέλος υποβολής της άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μειωθεί 
από €200 σε €100, 

β. το τέλος έκδοσης της άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μειωθεί από 
€500 σε €100, 

γ. το τέλος ανανέωσης της άδειας να μειωθεί από €500 σε €100 και 

δ. το τέλος για εξασφάλιση αντιγράφου της άδειας να μειωθεί από €100 σε €10. 

 Η τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνταν μείωση του 
ύψους του ποσού της εγγύησης από €200.000, που προνοούσε το κυβερνητικό νομοσχέδιο, σε €50.000.  
Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος διαφοροποίησαν την εισήγησή τους, έτσι 
ώστε το ύψος του ποσού της εγγύησης να μειωθεί από €200.000 σε €100.000. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία των 
οργανώσεών τους με τις τροπολογίες που πρότεινε η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Αντίθετα, οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ εξέφρασαν τη 
διαφωνία των οργανώσεών τους με τις υπό συζήτηση τροπολογίες του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
αναφέροντας ότι σκοπός της Οδηγίας περί της εργασίας μέσω επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης είναι 
πρωτίστως η προστασία των προσωρινά απασχολουμένων και γι’ αυτό το λόγο επιβάλλεται η διατήρηση των 
προνοιών εκείνων που διασφαλίζουν ένα αυστηρό πλαίσιο ελέγχου της λειτουργίας του νέου αυτού θεσμού 
των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας επανέλαβε τις θέσεις που είχε εκφράσει και στο αρχικό στάδιο 
της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών και πρόσθεσε τα ακόλουθα: 

1. Η πρόνοια για εξαίρεση των τομέων του τουρισμού και των κατασκευών κρίνεται σκόπιμο να παραμείνει 
στο νομοσχέδιο.  Όπως ο ίδιος εξήγησε, ο θεσμός των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης είναι 
καινούργιος για την κυπριακή αγορά εργασίας και δεν είναι δυνατό να προβλεφθούν με ασφάλεια οι 
επιπτώσεις του, επομένως θα ήταν καλό να εξαιρεθούν αυτοί οι δύο σημαντικοί κλάδοι της κυπριακής 
οικονομίας. 

2. Η υποχρέωση κατάθεσης εγγυητικής επιστολής προτείνεται στα κράτη μέλη ως επιλογή από την ίδια την 
Οδηγία περί της εργασίας μέσω επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και αρκετά κράτη μέλη έχουν 
υιοθετήσει στην εθνική τους νομοθεσία την απαίτηση κατάθεσης εγγύησης για εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης, προκειμένου να διασφαλίζονται οι αποδοχές των 
προσωρινά απασχολουμένων. 

3. Η προτεινόμενη από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού μείωση της τρίμηνης 
προθεσμίας εντός της οποίας η αρμόδια αρχή οφείλει να απαντήσει σε αίτηση για εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης σε σαράντα πέντε ημέρες δεν μπορεί να γίνει 
αποδεκτή, καθώς για την εξέταση της αίτησης γίνονται επιτόπιες έρευνες και ελέγχονται σωρεία 
εγγράφων και πιστοποιητικών.  Επίσης, ο ίδιος ανέφερε ότι η τρίμηνη προθεσμία ισχύει σε πλείστες 
νομοθεσίες, αλλά και στη νομοθεσία που πρόσφατα ψήφισε η Βουλή για την ίδρυση και τη λειτουργία 
των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας. 

4. Τα προτεινόμενα στις τροπολογίες τέλη είναι εξαιρετικά χαμηλά και δεν καλύπτουν το διοικητικό κόστος.  
Περαιτέρω, ο ίδιος εισηγήθηκε την υιοθέτηση των τελών που προβλέπονται στη νομοθεσία για την 
ίδρυση και τη λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, τα μέλη της επιτροπής, με τη σύμφωνη γνώμη των 
εκπροσώπων του Τμήματος Εργασίας και της Νομικής Υπηρεσίας, εισηγήθηκαν την τροποποίηση ορισμένων 
διατάξεων του νομοσχεδίου και των κανονισμών.  Στη βάση αυτών των εισηγήσεων ετοιμάστηκαν 
αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών, στα οποία ενσωματώθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Διατηρείται η τρίμηνη προθεσμία εντός της οποίας οφείλει να απαντήσει η αρμόδια αρχή σε αίτηση για 



679 

 

έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης, μειώνεται όμως ο χρόνος 
παράτασης της αρχικής προθεσμίας από σαράντα πέντε ημέρες σε δεκαπέντε ημέρες. 

2. Γίνεται αποδεκτή η εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για 
υποχρέωση αποστολής βεβαίωσης παραλαβής στον αιτητή εντός είκοσι μίας ημερών και όχι το 
ταχύτερο, όπως προβλέπει το αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου. 

3. Τροποποιούνται τα τέλη, έτσι ώστε: 

α. για την υποβολή της αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης να καταβάλλεται τέλος ύψους €100, 

β. για την έκδοση της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €300, 

γ. για την ανανέωση της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €300 και 

δ. για κάθε αντίγραφο της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €100. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσαν ότι η πρόνοια που η ίδια η επιτροπή αποφάσισε να 
συμπεριλάβει στο νομοσχέδιο για εξαίρεση των τομέων του τουρισμού και των κατασκευών από το πεδίο 
εφαρμογής της υπό εξέταση νομοθεσίας θα πρέπει να παραμείνει στο κείμενο του νομοσχεδίου και τάχθηκαν 
εναντίον της σχετικής εισήγησης της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν ότι θα ξαναμελετήσουν το όλο θέμα και θα τοποθετηθούν ανάλογα στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ΔΗΚΟ για το υπ’ αριθμόν 4 θέμα.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος  
 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του κειμένου των πιο πάνω κανονισμών με την αντικατάσταση 
από την υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (2) του Κανονισμού 15 των λέξεων και του αριθμού «διακοσίων 
χιλιάδων ευρώ (€200.000)» από τις λέξεις και τον αριθμό «εκατό χιλιάδων ευρώ (€100.000)». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς η τροπολογία μας είναι, για να καθορίσει το ποσό της εγγύησης από τα €200.000 
στα €100.000.  Είναι ένας τρόπος να μειώσουμε μεν την εγγύηση αυτών των γραφείων τα οποία θα μπορούν 
να έχουν στην υπηρεσία τους αυτούς τους εργαζόμενους.  Κρίναμε ότι το ποσό των €100.000 δεν είναι 
απαγορευτικό και από την άλλη δημιουργείται μία ασφαλιστική δικλίδα, ότι δε θα μπορεί οποιοσδήποτε πλέον 
να μπει σε μια διαδικασία…  Να γίνουν οι μισοί Κύπριοι ατζέντηδες, για να φέρνουν ξένους, οι οποίοι να 
κάμνουν, ξέρω εγώ, αυτά τα συμβόλαια τα τρίμηνα κ.λπ.  Νομίζω ότι θα είναι λάθος να επιτρέψουμε το μηδέν, 
που είναι μια εισήγηση…  Νομίζω έχει απορριφθεί, δεν ξέρω αν θα επιμείνει ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  
Πιστεύουμε ότι τα €100.000 είναι μια καλή λύση για το θέμα, όπως έχει προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, γιατί και η τοποθέτηση του κ. Βότση ήταν και ως επί θέματος αρχής, αλλά 
και για να παρουσιάσει την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα θέσουμε την τροπολογία προς ψήφιση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μετά, πριν από την έγκριση των κανονισμών. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Σύσταση επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 5. 

 Υποχρέωση εξασφάλισης άδειας.  Άρθρο 6. 

 Προϋποθέσεις χορήγησης άδειας.  Άρθρο 7. 

 Προσόντα υπεύθυνου λειτουργίας.  Άρθρο 8. 

 Τέλη.  Άρθρο 9. 

 Τύπος και χαρακτηριστικά άδειας.  Άρθρο 10.  

 Αλλαγή των πληροφοριών που παρασχέθηκαν για σκοπούς άδειας.  Άρθρο 11. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 12. 

 Υποχρεώσεις και δικαιώματα επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 13. 

 Σύμβαση εργασίας προσωρινά απασχολούμενου με ΕΠΑ.  Άρθρο 14. 

 Περίοδος παραχώρησης.  Άρθρο 15. 

 Ευθύνη ΕΠΑ και έμμεσου εργοδότη.  Άρθρο 16. 

 Τρόπος διατύπωσης και γνωστοποίηση συμβάσεων προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 17. 

 Αρχή της ίσης μεταχείρισης.  Άρθρο 18. 

 Πρόσβαση σε θέση εργασίας.  Άρθρο 19. 

 Εκπροσώπηση των προσωρινώς απασχολούμενων.  Άρθρο 20. 

 Τραπεζική εγγυητική επιστολή.  Άρθρο 21. 

 Έλεγχος της τήρησης των προϋποθέσεων του Νόμου.  Άρθρο 22. 

 Διορισμός και καθήκοντα επιθεωρητών.  Άρθρο 23. 

 Εξουσίες επιθεώρησης και ελέγχου επιθεωρητών και αστυνομικών.  Άρθρο 24. 

 Επιβολή διοικητικών κυρώσεων.  Άρθρο 25. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 26. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 27. 

 Διάταγμα αναστολής παράνομης δραστηριότητας.  Άρθρο 28. 

 Ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων.  Άρθρο 29. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 30. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 31. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση σε νόμο αυτού του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, για το οποίο υπάρχει τροπολογία του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Γιάννος Λαμάρης Αβέρωφ Νεοφύτου 

  Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Περδίκης 

 Κώστας Κώστα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Νοεμβρίου και στις 4 Δεκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, καθώς και η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, η Γενική Ελεγκτής της Δημοκρατίας και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και 
Ζαχαρία Ζαχαρίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για την αναζήτηση, έρευνα 
και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων με την προσθήκη νέων εδαφίων με αριθμούς (7) έως (15) στο άρθρο 16 
αυτού, έτσι ώστε να ρυθμιστούν διάφορα θέματα τα οποία αφορούν την ανάθεση της διαχείρισης των 
υδρογονανθράκων σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου. 

 Ειδικότερα, με την εν λόγω πρόταση νόμου όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί γίνονταν οι ακόλουθες 
εισηγήσεις: 

1. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (7) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ρυθμίζει την περίπτωση που το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφασίζει ότι η διαχείριση της συμμετοχής της Δημοκρατίας στις δραστηριότητες 
αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων θα γίνει από νομικό πρόσωπο ιδιωτικού 
δικαίου που θα συσταθεί ως εταιρεία δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου. Σε αυτή την περίπτωση, 
εφόσον το ζητούμενο είναι η διαχείριση της συμμετοχής της Δημοκρατίας στις εν λόγω δραστηριότητες, 
πρέπει να είναι σαφές ότι μόνος μέτοχος της εταιρείας αυτής θα είναι η Δημοκρατία, η οποία ως μέτοχος 
θα ασκεί τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις της μέσω του Υπουργικού Συμβουλίου κατ’ 
αποκλειστικότητα.  Πρέπει να σημειωθεί ότι η προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, ώστε να είναι 
δυνατή η συμμετοχή της Δημοκρατίας σε ιδιωτική εταιρεία, κάτι το οποίο με βάση το υφιστάμενο 
νομοθετικό πλαίσιο, δηλαδή τον περί Εταιρειών Νόμο σε συνάρτηση με τον περί Ερμηνείας Νόμο, Κεφ. 
1, ενδεχομένως να μην είναι επιτρεπτό. 

2. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (8) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου θέτει κάποιες ελάχιστες απαιτήσεις 
που πρέπει να περιλαμβάνονται στο ιδρυτικό έγγραφο της εταιρείας.  Βασικότερη απαίτηση είναι η 
εταιρεία να έχει ως αποκλειστικό και μόνο σκοπό και δραστηριότητα τη διαχείριση της συμμετοχής της 
Δημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 16.  Οποιοιδήποτε άλλοι σκοποί και δραστηριότητες θα είναι 
επιτρεπτά μόνο για την επίτευξη του πιο πάνω σκοπού και δραστηριότητας. 

3. Τα προτεινόμενα νέα εδάφια (9) έως (11) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου θέτουν κάποιες ελάχιστες 
απαιτήσεις που πρέπει να περιλαμβάνονται στο καταστατικό της εταιρείας. Οι απαιτήσεις αυτές είναι 
αναγκαίες, ώστε να διασφαλιστεί ότι η διοίκηση της εταιρείας θα είναι αποτελεσματική και ότι η επιλογή 
των διοικητικών συμβούλων και ειδικά του προέδρου, που θα είναι το μόνο εκτελεστικό της μέλος, θα 
γίνεται με διαφάνεια και αντικειμενικότητα. Καθορίζεται επίσης ότι ο πρόεδρος της εταιρείας, που 
προφανώς θα διαδραματίζει εξαιρετικά σημαντικό ρόλο και ενδεχομένως να διαχειρίζεται 
δισεκατομμύρια ευρώ, θα είναι υπόλογος των πράξεών του και, αν αποδειχθεί μη αντάξιος των υψηλών 
καθηκόντων του, μπορεί να αντικαθίσταται με ευελιξία.  Κρίνεται επίσης αναγκαίο όπως στο διοικητικό 
συμβούλιο της εταιρείας συμμετέχουν ex officio ο Γενικός Λογιστής της Δημοκρατίας και ο καθ’ ύλην 
αρμόδιος Διευθυντής Ενέργειας.  Εκ των ων ουκ άνευ για τον αποτελεσματικό έλεγχο της εταιρείας 
κρίνεται η ανάθεση του ελέγχου της εταιρείας από τη Γενική Ελεγκτή της Δημοκρατίας.  Σημειώνεται ότι 
ανάλογες νομοθετικές πρόνοιες, με τις οποίες ρυθμίζονται διά νόμου όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας 
εταιρειών, υιοθετήθηκαν πρόσφατα στον περί Δικηγόρων Νόμο, όπου για πρώτη φορά επετράπη υπό 
κάποιες προϋποθέσεις σε δικηγόρους να ιδρύουν Δικηγορική Εταιρεία Περιορισμένης Ευθύνης (ΔΕΠΕ) 
υπό όρους και προϋποθέσεις, όπως για παράδειγμα οι διοικητικοί σύμβουλοι να είναι δικηγόροι και 
μέτοχοι.  

4. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (12) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ρυθμίζει τη δυνατότητα 
συμμετοχής υφιστάμενων νομικών προσώπων δυνάμει του άρθρου 16.  Η σύσταση οποιουδήποτε 
τέτοιου νομικού προσώπου έχει προηγηθεί της ψήφισης του προτεινόμενου νόμου δεν επηρεάζεται, 
ώστε να μην υπάρχει επέμβαση στην απόφαση της εκτελεστικής εξουσίας για τη σύσταση του νομικού 
προσώπου, κάτι που ενδεχομένως να κρινόταν ότι θα συνιστούσε παραβίαση της αρχής της διάκρισης 
των εξουσιών.  Νοείται φυσικά ότι η συμμετοχή τέτοιας υφιστάμενης εταιρείας στις δραστηριότητες 
αναζήτησης, έρευνας ή και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων, στο πλαίσιο διαχείρισης της συμμετοχής 
της Δημοκρατίας, προϋποθέτει ότι αυτή θα συμμορφούται με τις πρόνοιες του άρθρου 16.  Με την 
προτεινόμενη πρόνοια το θέμα ρυθμίζεται κατά τρόπο συμβατό προς το σύνταγμα. 

5. Με το προτεινόμενο νέο εδάφιο (13) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ο προϋπολογισμός της 
εταιρείας θα εγκρίνεται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων με τον ίδιο τρόπο που εγκρίνεται ο 
προϋπολογισμός των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, δυνάμει του περί Νομικών Προσώπων 
Δημόσιου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) Νόμου του 1987, όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται.  Κρίνεται ότι θα συνιστούσε αντίφαση από τη μία να ρυθμίζεται νομοθετικά ο 
κοινοβουλευτικός έλεγχος του προϋπολογισμού πολύ μικρών ημικρατικών οργανισμών ή κοινοτήτων και 
από την άλλη να παραμένει χωρίς τον αναγκαίο κοινοβουλευτικό έλεγχο ο προϋπολογισμός μίας 
εταιρείας που, εφόσον της ανατεθεί η διαχείριση της κρατικής συμμετοχής σε δραστηριότητες 
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αναζήτησης, έρευνας και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων σε αριθμό οικοπέδων της κυπριακής 
αποκλειστικής οικονομικής ζώνης (ΑΟΖ), θα έχει ως έσοδα ορισμένα δισεκατομμύρια ευρώ ετησίως. 

6. Με το προτεινόμενο νέο εδάφιο (14) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου διευκρινίζεται ότι η 
ενεργοποίηση του υπό αναφορά άρθρου 16 του βασικού νόμου δε θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
καταστρατήγηση των προνοιών του νόμου ως προς τον τρόπο και τη διαδικασία χορήγησης αδειών για 
την αναζήτηση, έρευνα και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων.  

7. Τέλος, γίνεται εισήγηση οι προτεινόμενες ρυθμίσεις να τεθούν σε ισχύ από την 1η Νοεμβρίου 2012. 

 Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τοποθετούμενος επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου, δήλωσε ότι οποιαδήποτε καθυστέρηση στη λειτουργία της κρατικής εταιρείας υδρογονανθράκων 
πιθανόν να επιφέρει κόστος.  Δήλωσε επιπρόσθετα ότι η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων έπρεπε, όπως 
ανέφερε χαρακτηριστικά, να είχε λειτουργήσει χθες, έστω και με την ελάχιστη στελέχωση.  Συγκεκριμένα, 
δήλωσε ότι η πιο πάνω κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων πρέπει να προχωρήσει στις διαδικασίες 
εκδήλωσης ενδιαφέροντος, καθώς και στις υποδομές και κυρίως στη δημιουργία του τερματικού σταθμού, 
προκειμένου να αξιοποιηθούν τα κοιτάσματα των υδρογονανθράκων.  Ο ίδιος δήλωσε ότι θεωρεί αυτονόητο ότι 
η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων πρέπει να ελέγχεται από τη Γενική Ελεγκτή της Δημοκρατίας, καθώς και 
ότι ο προϋπολογισμός της αναφερόμενης πιο πάνω κρατικής εταιρείας πρέπει να κατατίθεται για ενημέρωση 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ο ίδιος υπουργός, αναφερόμενος στη στελέχωση της κρατικής εταιρείας υδρογονανθράκων, δήλωσε ότι 
η διαδικασία ήταν πλήρως διαφανής και σε αυτή συμμετείχε τόσο ο Διευθυντής Ενέργειας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού όσο και το Γενικό Λογιστήριο. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα μελών της επιτροπής, 
δήλωσε ότι υπάρχει δυνατότητα να υπάρχει εταιρεία με ένα μόνο μέτοχο, ο οποίος μπορεί να είναι είτε φυσικό 
είτε νομικό πρόσωπο.  Δηλαδή, στη συγκεκριμένη περίπτωση μπορεί να υπάρχει εταιρεία η οποία να 
λειτουργεί με βάση τους κανόνες του ιδιωτικού δικαίου και να έχει ως ένα και μόνο μέτοχο την κυβέρνηση.  Ο 
ίδιος επίσης δήλωσε ότι δεν αποκλείεται μία εταιρεία ιδιωτικού δικαίου να έχει ορισμένους περιορισμούς ή 
προϋποθέσεις πέρα από εκείνες που μπορεί να έχει μία άλλη εταιρεία.  Ως σχετικό παράδειγμα ανέφερε τις 
εταιρείες δικηγόρων, ΔΕΠΕ, στις οποίες μέτοχος μπορεί να είναι μόνο δικηγόρος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού άκουσε τα όσα αναφέρθηκαν στην 
πρώτη της συνεδρία, συνέχισε την εξέταση της πρότασης νόμου σε νέα συνεδρία της, αφού εν τω μεταξύ οι 
εισηγητές της πρότασης νόμου διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενό της.   

 Ειδικότερα, στο διαμορφωμένο κείμενο γίνεται εισήγηση για τα ακόλουθα: 

1. Προσθήκη νέου εδαφίου (1Α) στο άρθρο 16 του βασικού νόμου, το οποίο προνοεί, σε περίπτωση που η 
διαχείριση της συμμετοχής της Δημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και 
εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων αναλαμβάνεται από νομικό πρόσωπο, το πρόσωπο αυτό διοικείται 
από επταμελές διοικητικό συμβούλιο, το οποίο απαρτίζεται από ένα εκτελεστικό μέλος και έξι μη 
εκτελεστικά μέλη.  Τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού μέλους καθορίζονται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με κανονισμούς οι οποίοι κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση. 

2. Με την προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο η οποία αναφέρει ότι οι λογαριασμοί που τηρεί το νομικό 
πρόσωπο ελέγχονται από τη Γενική Ελεγκτή και ότι ο ετήσιος προϋπολογισμός αυτού, σε σχέση με κάθε 
οικονομικό έτος, καθώς και οποιοσδήποτε άλλος συμπληρωματικός προϋπολογισμός κατατίθενται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας για ενημέρωση. 

3. Με την προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο η οποία αναφέρει ότι οποιοδήποτε νομικό πρόσωπο 
παραβαίνει τις πιο πάνω διατάξεις δε δύναται να αναλάβει δραστηριότητα και/ή να προβεί σε 
οποιαδήποτε πράξη ή ενέργεια η οποία καθορίζεται στο νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας διαμόρφωσε τις πιο 
κάτω απόψεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, έτσι ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πιο πάνω πρότασης νόμου σε νόμο. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ θεωρούμε ότι το φυσικό αέριο είναι 
ένας φυσικός πλούτος, δεν μπορεί να υπάρχει διαμάχη μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας.   Είναι 
πολύ καλά γνωστά τα γεγονότα του πώς φθάσαμε σήμερα να έχουμε ενώπιόν μας τη συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου, γι’ αυτό το λόγο εμείς ως κίνημα θα τηρήσουμε αποχή στην ψήφιση της συγκεκριμένης πρότασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Υπάρχει άλλος που θα ήθελε να ομιλήσει επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στη σημασία που έχουν η όλη συζήτηση και οι ενέργειες που έχουν γίνει, 
απλά εμείς βεβαίως δε θα είχαμε ένσταση σε μια πρόνοια της πρότασης νόμου, δηλαδή να κατατίθεται ο 
προϋπολογισμός στη Βουλή, για να είναι ενήμερη η Βουλή, για να το υποστηρίξουμε.  Μέχρι εδώ.  Μια από τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου εμάς μας βρίσκει σύμφωνους.  Αυτή που λέει η εταιρεία να καταθέτει στη Βουλή 
τον προϋπολογισμό της τον ετήσιο, όχι για να εγκρίνεται, αλλά για να ενημερώνεται η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δε σκόπευα να μιλήσω, αλλά ως ένας εκ των εισηγητών της πρότασης, εφόσον ο κ. Αβέρωφ 
απουσιάζει, εφόσον τοποθετήθηκαν κάποιοι φίλοι, απλώς να πω πολύ πολύ σύντομα ότι εκείνο που 
επιτυγχάνομε με αυτή την πρόταση νόμου είναι ακριβώς να δημιουργήσουμε μια σύνδεση, αν θέλετε, αυτής της 
τόσο σημαντικής εταιρείας με το κοινοβούλιο.  Τρία στοιχεία απλώς, οι λογαριασμοί θα ελέγχονται από τη 
Γενική Ελέγκτρια, θα κατατίθεται ο προϋπολογισμός στη Βουλή των Αντιπροσώπων -δε μιλούμε για έγκριση, 
μιλούμε για κατάθεση και ενημέρωση στην ουσία- και τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού 
μέλους αυτής της εταιρείας θα εγκρίνονται από τη Βουλή.  Όχι ο διορισμός αυτός καθαυτόν, τα κριτήρια τα 
οποία θα περιλαμβάνονται.  Αυτές είναι οι αλλαγές οι οποίες έχουν προκύψει ως μια τελευταία συναίνεση, γιατί 
είχαμε και άλλες τροποποιήσεις, τις οποίες έχουμε αποσύρει, για να υπάρξει μια ευρύτερη καλή συναίνεση.  Δε 
θεωρούμε ότι είναι το τέλος του κόσμου, εάν ψηφιστεί και από τους φίλους του ΑΚΕΛ η πρόταση όπως έχει 
καταλήξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, μετά ο κ. Συλλούρης και ο κ. Βαρνάβα για δευτερολογία, αν δεν υπάρχει άλλος που ζητά 
να πρωτολογήσει. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ως εισηγητής και εγώ, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να υποστηρίξω αυτή την πρόταση νόμου, η οποία πρέπει 
να πω, έτσι, για να διορθώσω κάτι που ακούστηκε πριν, δε μεταφέρει στην ολομέλεια το συγκρουσιακό κλίμα 
που είχε στην πορεία αυτή η πρόταση νόμου.  Ό,τι έγινε έγινε.  Καλώς ή κακώς -κατά την άποψή μου κακώς- 
έγιναν οι διορισμοί αυτοί των εκτελεστικών στελεχών.  Δεν αφορούν όμως το θέμα αυτό, αυτό είναι ξεχωριστό, 
το έχουμε ξεχωρίσει και μάλιστα στην παρουσία του υπουργού και του Γενικού Εισαγγελέα.   

 Έγινε ένα σουλούπωμα, ένας καλλωπισμός, θα έλεγα, του νομοσχεδίου τζιαι είναι ένα νομοσχέδιο το 
οποίο δεν έχει τίποτα το οποίο βκάλλει μάτι.  Είναι ορθολογιστικά τοποθετημένο και δίνει τη δυνατότητα στη 
Βουλή να έχει το σωστό κατά το σύνταγμα έλεγχο.  Όχι έλεγχο, εποπτεία…  Γνώση, γνώση περισσότερο!  Ούτε 
εποπτεία έχει, ενημέρωση έχει.  Δεν έχει τίποτα το αντισυνταγματικό, σύμφωνα με την άποψη του Γενικού 
Εισαγγελέα, δεν έχει τίποτα το οποίο να μεταφέρει αυτήν που αναφέρθηκε πριν, τη συγκρουσιακή κατάσταση.  
Είναι μάλλον το απαύγασμα μιας διαδικασίας, το οποίο νομίζω είναι προχώρημα για τη δημοκρατία, βάζει και 
τον έλεγχο της Γενικής Ελέγκτριας, γι’ αυτό θεωρώ ότι, για να διευκρινίσω κάτι που ακούστηκε και πριν, δεν 
είναι θέμα σύγκρουσης και δε νομίζω να υπάρχει πρόβλημα ούτε αναπομπής ούτε οτιδήποτε άλλο.  Είναι 
συνταγματικά σωστό και πιο προχωρημένο απ’ ό,τι ήταν στην αρχή το νομοσχέδιο.   
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Eίναι ο κ. Συλλούρης και μετά εσείς, παρακαλώ.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Δε θα υπήρχε κάτι το οποίο θα με ενοχλούσε.  Τα δύο πρώτα σημεία είναι πολύ εντάξει να 
υποστηριχθούν, αλλά το να εγκρίνονται από τη Βουλή έτσι, με αυτή την αόριστη φράση, και ιδιαίτερα αυτή την 
περίοδο…  Eγώ λέω να εγκρίνονται από τη Βουλή και να κάνουμε και κανονισμούς, αλλά, αν παραδείγματος 
χάριν μετά από δεκαπέντε μέρες μας φέρουν κανονισμούς προς έγκριση, τι θα κάνουμε;  Θα συνεδριάσουμε ή 
θα τους πούμε να περιμένουν το Μάρτη;  Αν υπήρχε μία πρόταση η οποία έλεγε ότι θα κατατίθενται στη Βουλή 
και αν η Βουλή εντός μιας βδομάδας δεν έχει ένσταση ή ότι εντός μιας βδομάδας υποχρεούται να τοποθετηθεί, 
θα ψήφιζα την πρόταση.  Αλλά δεν μπορεί να αιωρείται ότι μπορεί να καθυστερήσουν όλες οι διαδικασίες, γιατί 
παραδείγματος χάριν τώρα έχουμε προεδρικές εκλογές και θα πάμε το Μάρτιο να αποφασίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ορίστε, o κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, η όλη προσπάθεια ήταν να φύγουμε από τη σύγκρουση που δημιουργήθηκε όσον 
αφορά το φυσικό αέριο, κατανοώντας ότι ο μόνος τρόπος τα μελλοντικά χρόνια να βγούμε από τα αδιέξοδα στα 
οποία ο τόπος έχει μπει είναι αυτό το αγαθό που η φύση μας έχει δώσει.  

 Η αρχική πρόταση νόμου ήταν διαφοροποιημένη.  Έγινε τεράστια προσπάθεια εκ μέρους των εισηγητών 
να βρεθούν κοινοί παρονομαστές, με μια φιλοσοφία ότι αυτός ο εθνικός πλούτος πρέπει να είναι συνδιαχείριση 
των πάντων, δίχως να πηγαίνουμε ενάντια στο σύνταγμα φυσικά.  Αυτή είναι η φιλοσοφία.  Οι κυβερνήσεις 
έρχονται, φεύγουν, οι βουλευτές έρχονται και φεύγουν.  Όμως πρέπει να δημιουργήσουμε εκείνο το νομικό 
πλαίσιο, να υπάρχει ο έλεγχος ’πού τη Γενική Ελέγκτρια, να είναι υποχρεωμένη η εταιρεία να ακολουθεί τους 
νόμους όσον αφορά τες προκηρύξεις, να μεν εκχωρήσουμε ουσιαστικά το φυσικό πλούτο της Κύπρου σε μια 
εταιρεία συνηθισμένη, η οποία δε θα ελέγχεται από το κράτος. 

 Λέμε όλοι να παίρνουμε παραδείγματα από  το εξωτερικό.   Φαίνεται ότι τα παραδείγματα που 
παίρνουμε είναι κομμάτι κομμάτι και ό,τι μας βολεύει.  Αν πάρουμε τη διαχείριση της Νορβηγίας στο σύνολό 
της, θα δείτε ότι η Βουλή έχει πρωταρχικό ρόλο σε αυτή τη συνδιαχείριση, έχει έλεγχο, γιατί θεωρείται ότι αυτός 
ο φυσικός πλούτος πρέπει να ελέγχεται από τους πάντες, να υπάρχει διαφάνεια και ξεκάθαρα πράγματα. 

 Εδώ ζητείται με τη νομοθεσία ακόμα και των εκτελεστικών να προκηρύσσεται η θέση, να παίρνουμε τους 
καλύτερους, να μην είναι προϊόν ουσιαστικά συνδιαλλαγής.  Είναι λύσεις που δίνει η πρόταση νόμου, που τις 
έχει ανάγκη ο τόπος μας και ειδικότερα αυτή τη στιγμή, της οικονομικής κρίσης, και τις έχει ανάγκη και η 
κοινωνία, για να εκτιμήσει επιτέλους και τους πολιτικούς και την πολιτική.  Με τη διαφάνεια που προβλέπεται 
στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο πιστεύουμε ότι κάνουμε ένα βήμα προς τα μπρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα δευτερολογεί.  Πολύ σύντομα, διότι εξηντλήθη η συζήτηση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητό ότι υπήρξαν σε αυτή την περίπτωση από πλευράς της κυβέρνησης 
βεβιασμένες πράξεις.  Ο λόγος για τον οποίο εμείς τηρούμε αποχή είναι ο εξής:  Aυτή τη στιγμή ήδη ο 
υπουργός έχει διορίσει τρία εκτελεστικά μέλη.  Άρα, εμείς θεωρούμε ότι, βάσει αυτού που πάει να περάσει 
τώρα, θα υπάρξει μια αναστάτωση, ένα αλαλούμ σε σχέση με τους συμβούλους, οι οποίοι θα πρέπει να μπουν 
σε αυτή την εταιρεία.  Όσον αφορά τις δύο άλλες πτυχές, το να κατατίθενται ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων οι προϋπολογισμοί, όπως επίσης και ο έλεγχος να γίνεται από τη Γενική Ελέγκτρια, αυτά τα 
υιοθετούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Eυχαριστώ πολύ και προχωρώ να θέσω ενώπιον του σώματος… 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Kύριε Πρόεδρε, απλά να διευκρινίσω τη θέση μας με μισή κουβέντα.  Κι εμείς ακριβώς υιοθετούμε την 
πρόταση νόμου, εκτός από το άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Πλην του άρθρου 4, κύριε γραμματέα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα σημειωθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Γράψε το τζιαι μεν το ξεχάσεις! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mάλιστα, κύριε Κατσουρίδη! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυστηρά ομιλούντες, θα έπρεπε να μπει δίκην τροπολογίας ότι το άρθρο 4 δεν το 
δεχόμαστε. Τώρα δεν ξέρω πώς θα το κάνετε.  Εν πάση περιπτώσει, σημειώστε ότι διαφωνώ και εγώ με το 
άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Oυδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και πέντε αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και πέντε αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι εκείνο το οποίο ψηφίσαμε προηγουμένως. 

 Συνεπώς, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών: Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας: 
Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

Γεώργιος Γεωργίου Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Άριστος Δαμιανού Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Γιώργος Λουκαΐδης Κώστας Κώστα 

Νίκος Νικολαΐδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 
29 Νοεμβρίου 2012. Στην πρώτη από τις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των 
επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Εφόρου 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και του ΚΕΒΕ.  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο 
που κλήθηκε στη συνεδρία, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί, διαμήνυσε όμως γραπτώς στις δύο 
επιτροπές ότι συμφωνεί με το εν λόγω νομοσχέδιο, που απορρέει από το Διορθωτικό της Οδηγίας 2008/48/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τις Συμβάσεις Καταναλωτικής Πίστης και την κατάργηση 
της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ.  Η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πιο πάνω συνεδρία.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης Νόμου του 2010 [Νόμος αρ. 106(1) του 2010], ο οποίος ενσωμάτωσε την Οδηγία 2008/48/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2008 για τις συμβάσεις καταναλωτικής 
πίστης και την κατάργηση της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ, ώστε να είναι συμβατός με το διορθωτικό της εν λόγω 
Οδηγίας, που δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 10 Σεπτεμβρίου 2011.  
Σε συνάφεια με το εν λόγω διορθωτικό, το νομοσχέδιο αντικαθιστά το Μέρος ΙΙΙ του Παραρτήματος ΙΙ του πιο 
πάνω νόμου. 
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 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση περιλαμβάνει επιμέρους φραστικές αλλαγές και στην ουσία 
αφορά την εφαρμογή του άρθρου 5 του πιο πάνω νόμου, με βάση το οποίο υποχρεώνονται οι πιστωτικοί 
φορείς και οι μεσίτες πιστώσεων να παρέχουν στον καταναλωτή, πριν από τη σύναψη σύμβασης πίστωσης, τις 
πληροφορίες που παρατίθενται στο υπό τροποποίηση παράρτημα, ώστε το περιεχόμενο των πληροφοριών 
αυτών που αφορά το κόστος της πίστωσης να γίνει πιο κατανοητό για τους καταναλωτές, με σκοπό να τους 
βοηθήσει στη σύγκριση των διάφορων προσφορών πίστωσης και στη λήψη της πλέον συμφέρουσας 
απόφασης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, δεν υπάρχουν γενικότερες οικονομικές, 
κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του νομοσχεδίου και δεν αναμένεται να υπάρξει 
οποιοδήποτε μακροχρόνιο επιπρόσθετο οικονομικό κόστος, εκτός από το κόστος που θα προκύψει από την 
εκτύπωση νέων πληροφοριακών εντύπων από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Συναφώς, επισημάνθηκε ότι οι 
πιστωτικοί φορείς και οι επιχειρήσεις που δε θα αντικαταστήσουν τα εν λόγω έντυπα θα υπόκεινται σε 
διοικητικό πρόστιμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προθεσμία που έχει τεθεί για την ενσωμάτωση της εν λόγω Οδηγίας στο 
εθνικό δίκαιο είναι η 31η Δεκεμβρίου 2012, με ημερομηνία έναρξης ισχύος την 1η Ιανουαρίου 2013. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τέθηκε το ζήτημα κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με τις 
διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό, ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών Κύπρου ανέλαβε να ενημερώσει γραπτώς τις επιτροπές. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία των προέδρων και των μελών τους βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του 
μέλους τους βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής Δημοκρατίας και 

του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 
 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Δημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 23 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Άμυνας και του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 2/2009, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2009, και υπογράφτηκε στις 9 Ιανουαρίου 2012, κατόπιν 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 72.258, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2011.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την πιο πάνω απόφαση με αριθμό 
2/2009 εγκρίθηκε διαπραγμάτευση με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την ανταλλαγή και την 
αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών με συγκεκριμένα κράτη, καθώς και με οποιοδήποτε άλλο 
κράτος κριθεί σκόπιμη η σύναψη τέτοιας συμφωνίας στο μέλλον.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση που πραγματοποιήθηκε επί του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η εν λόγω σύμβαση δεν περιορίζεται στη στρατιωτική συνεργασία, αλλά καλύπτει ευρύ φάσμα 
πληροφοριών, συμπεριλαμβανομένων των τομέων του εξοπλισμού και της βιομηχανίας, καθώς και 
οποιωνδήποτε άλλων τομέων εντός των οποίων υπάρχει πιθανότητα να παραχθούν διαβαθμισμένες 
πληροφορίες.  

2. Το κείμενο της συμφωνίας αυτής διαμορφώθηκε με βάση το κείμενο που χρησιμοποιεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση κατά τη διαπραγμάτευση τέτοιων συμφωνιών με τρίτες χώρες. 

3. Η Δημοκρατία έχει ήδη υπογράψει διμερείς συμφωνίες παρόμοιας φύσεως με άλλες χώρες και 
βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις με αριθμό άλλων χωρών, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας 
ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών για 
συνομολόγηση σχετικής σύμβασης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι 
συμφωνίες αυτές ρυθμίζουν τον τρόπο με τον οποίο διενεργείται η ανταλλαγή διαβαθμισμένων πληροφοριών, 
χωρίς όμως να επηρεάζουν τον τρόπο με τον οποίο καθορίζεται οποιαδήποτε πληροφορία ως διαβαθμισμένη. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν… 

 Ορίστε, κυρία Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, όταν θα έρθει η ώρα, να το κάνετε! 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και 
Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και Πυρηνικών 

Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  
Παρόντες: 
 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Δημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 23 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 νομοθετική κύρωση της 
Τροποποίησης της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία του Πυρηνικού Υλικού, η οποία υιοθετήθηκε και άνοιξε 
για υπογραφή στις 8 Ιουλίου 2005 στη Βιέννη και την οποία η Κύπρος υπέγραψε στις 8 Ιουλίου 2005.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα θέματα που καλύπτονται από τη 
σύμβαση ρυθμίζονται στην Κύπρο από τον Περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες Νόμο και τους 
σχετικούς κανονισμούς που έχουν εκδοθεί δυνάμει του νόμου αυτού, καθώς και τους σχετικούς κανονισμούς 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία είναι ήδη συμβαλλόμενο μέρος στη σύμβαση.  

 Σύμφωνα πάντα με τα πιο πάνω στοιχεία, η προσχώρηση της Κύπρου στην τροποποίηση της 
σύμβασης θα της δώσει την ευκαιρία να συμμετάσχει στις συνελεύσεις και συζητήσεις στο πλαίσιο της 
σύμβασης, θα ενισχύσει την εικόνα της διεθνώς και θα βελτιώσει το νομικό και γενικότερο πλαίσιο για φυσική 
προστασία των πυρηνικών υλικών, ώστε να διασφαλίζεται ότι δε θα χρησιμοποιούνται τέτοια υλικά για 
τρομοκρατικούς σκοπούς ή για άλλες κακόβουλες ενέργειες. 

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση που πραγματοποιήθηκε επί του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την 
επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η Δημοκρατία ήδη δεσμεύεται από τις πρόνοιες της τροποποίησης της σύμβασης μέσω του κοινοτικού 
κεκτημένου, με το οποίο έχει ήδη εναρμονιστεί. 

2.  Όλα τα ραδιενεργά υλικά που χρησιμοποιούνται στην Κύπρο εισάγονται από το εξωτερικό για χρήση 
στους τομείς της ιατρικής, της βιομηχανίας, των κατασκευών και της έρευνας. 

3. Ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των προνοιών του νομοσχεδίου ορίζεται ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω της Υπηρεσίας Ελέγχου και Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι μόνο τρία κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχουν κυρώσει ακόμα τη σύμβαση, καθώς και ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά 
επιτακτικά την κύρωσή της. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 
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 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
τροποποίησης της σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.    

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση των άρθρων 8 και 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων Μερών ΙΙΙ και ΙV.  Άρθρο 
6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού 
και Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 
 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Δημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
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2/2009 και ημερομηνία 20 Μαΐου 2009 και υπογράφηκε στις 14 Μαρτίου 2012, κατόπιν απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 7/2011 και ημερομηνία 20 Μαΐου 2011.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω απόφαση με αριθμό 2/2009 
ενέκρινε τη διαπραγμάτευση, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία 
προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών με συγκεκριμένα κράτη, καθώς και με οποιοδήποτε άλλο κράτος 
κριθεί σκόπιμη η σύναψη τέτοιας συμφωνίας στο μέλλον.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί του νομοσχεδίου που πραγματοποιήθηκε στην επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η εν λόγω σύμβαση δεν περιορίζεται στη στρατιωτική συνεργασία, αλλά καλύπτει ευρύ φάσμα 
πληροφοριών, συμπεριλαμβανομένων των τομέων του εξοπλισμού και της βιομηχανίας, καθώς και 
οποιωνδήποτε άλλων τομέων εντός των οποίων υπάρχει πιθανότητα να παραχθούν διαβαθμισμένες 
πληροφορίες.  

2. Το κείμενο της συμφωνίας αυτής διαμορφώθηκε με βάση το κείμενο που χρησιμοποιεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση κατά τη διαπραγμάτευση τέτοιων συμφωνιών με τρίτες χώρες. 

3. Η Δημοκρατία έχει ήδη υπογράψει διμερείς συμφωνίες παρόμοιας φύσεως με άλλες χώρες και 
βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις με αριθμό άλλων χωρών, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας 
ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών για 
συνομολόγηση σχετικής σύμβασης. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Aποχή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τηρήσει αποχή το ΑΚΕΛ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤEAΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε 
Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 
νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Δημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε μαζί τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
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συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας και του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας, η 
οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 70.986 και 
ημερομηνία 27 Σεπτεμβρίου 2010 και υπογράφηκε στις 12 Απριλίου 2011 κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 71.962 και ημερομηνία 7 Απριλίου 2011.  

 Σκοπός του δεύτερου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της 
Άμυνας, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 55.422 
και ημερομηνία 11 Απριλίου 2002 και υπογράφηκε στις 4 Ιουλίου 2011 κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 72.258 και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2011.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί των δύο νομοσχεδίων που πραγματοποιήθηκε στην επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή ότι κάθε χρόνο η Δημοκρατία προχωρεί με 
συνομολόγηση συμφωνιών συνεργασίας, ανάλογα με τις ανάγκες του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς, σε 
ένα πλαίσιο συνεργασίας, το οποίο προσβλέπει σε συνεργασία στον αμυντικό και στρατιωτικό τομέα, έτσι ώστε 
να αυξηθούν οι δυνατότητες των μερών της κάθε συμφωνίας στους τομείς αυτούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των δύο 
συμφωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 13 και 14 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Το επόμενο θέμα είναι το υπ’ αριθμόν 1 στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη και τιτλοφορείται «Ο 
περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Κουτσού  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 2012. Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χαρτοσήμων Νόμου, ώστε να 
απαλλαγούν οι επιχειρήσεις, κυρίως οι μικρές επιχειρήσεις, από τη χαρτοσήμανση μικρών σε ποσό 
συμβολαίων και να μετατοπισθεί το βάρος στις μεγάλες επιχειρήσεις αυξάνοντας το μέγιστο ποσό 
χαρτοσήμανσης. 

 Επιπρόσθετα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η μετατροπή σε ευρώ των ποσών που 
αναγράφονται στο βασικό νόμο σε λίρες Κύπρου, καθώς και η στρογγυλοποίηση ποσών για διευκόλυνση των 
επιχειρήσεων, στα πλαίσια του έργου μείωσης του διοικητικού φόρτου για τη βελτίωση του ρυθμιστικού 
πλαισίου, με εφαρμογή από την 1η Δεκεμβρίου του 2013. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω ρυθμίσεις εμπίπτουν στα πλαίσια των στόχων που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση και αποτελούν δέσμευση της Κυπριακής Δημοκρατίας από το 2008 για μείωση του διοικητικού φόρτου 
των επιχειρήσεων κατά 20% μέχρι το τέλος του 2012.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα:  

1. Η μείωση του διοικητικού φόρτου στον τομέα της άμεσης φορολογίας, μέσω της απαλλαγής των 
επιχειρήσεων από τη χαρτοσήμανση συμβολαίων για ποσά μέχρι €5.000 και η αύξηση του μέγιστου 
ορίου χαρτοσήμανσης από £10.000 (€17.086,01) σε €20.000. Με τον τρόπο αυτό δίνεται έμφαση στη 
διευκόλυνση των μικρών επιχειρήσεων (με την αφαίρεση της υποχρέωσης χαρτοσήμανσης μικρών σε 
ποσό συμβολαίων) και τη μετατόπιση του βάρους στις μεγάλες επιχειρήσεις. 

2. Η αντικατάσταση των διατυπωμένων στην υφιστάμενη νομοθεσία ποσών από λίρες Κύπρου σε ευρώ 
και η στρογγυλοποίηση των ποσών για διευκόλυνση των επιχειρήσεων.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων (ΤΕΠ) ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο προτεινόμενος νόμος ετοιμάστηκε με βάση τη μελέτη που 
διενεργήθηκε από την εταιρεία KPMG Ltd για τη μείωση του διοικητικού φόρτου στην Κυπριακή Δημοκρατία.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι το ΤΕΠ θεωρεί ότι η χρηματική επιβάρυνση από τη 
στρογγυλοποίηση είναι ανεπαίσθητη για τις επιχειρήσεις, ενώ για το κράτος υπολογίζεται να υπάρξει μικρή 
αύξηση εσόδων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, κατά τη 
συζήτηση επί του θέματος, εισηγήθηκαν όπως αυξηθεί το ποσό των συμβολαίων που απαλλάσσονται από την 
υποχρέωση χαρτοσήμανσης από τις €5.000, σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, στις €10.000 και να 
μειωθεί το μέγιστο ποσό χαρτοσήμου από €20.000 στις €18.000, ώστε να μην επηρεαστεί η πραγματοποίηση 
επενδύσεων. 

 Επιπρόσθετα, ο Σύνδεσμος Τραπεζών ανέφερε ότι πρέπει να δοθεί μεγαλύτερο χρονικό περιθώριο για 
την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, ώστε να ρυθμιστούν τεχνικά ζητήματα που αφορούν το λογισμικό και 
τις εγκυκλίους των πιστωτικών ιδρυμάτων.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του ΤΕΠ, συμφωνώντας με την πιο πάνω θέση, δήλωσε ότι η έναρξη της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου μπορεί να μετατεθεί για την 1η Μαρτίου 2013. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΑΕΚ και της ΠΟΒΕΚ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τελικά κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15.  

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6)  του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 
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 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία νέου άρθρου στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2012 με τίτλο «Χορηγία στο Ίδρυμα Διαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών 
Προγραμμάτων» και η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας 
συμβολικής πρόνοιας ύψους €10 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η μεταφορά ποσού ύψους €6.830.000 από ήδη 
εγκεκριμένες πιστώσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, και πιο συγκεκριμένα από τα άρθρα που 
αφορούν τα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης (ΚΙΕ), τις νυκτερινές τάξεις τεχνικών και επαγγελματικών 
σχολών, το ολοήμερο σχολείο και τα  επιμορφωτικά κέντρα, στη διοίκηση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Με τη μεταφορά αυτή σκοπείται η παραχώρηση των απαιτούμενων πιστώσεων στο Ίδρυμα 
Διαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων (ΙΔΑΒΕΠ), για σκοπούς κάλυψης 
του κόστους εργοδότησης των ατόμων που εργάζονται στο εν λόγω ίδρυμα.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στα πλαίσια της ρύθμισης της απασχόλησης 
των ατόμων που απασχολούνται στα ΚΙΕ, στα επιμορφωτικά κέντρα, στα ολοήμερα σχολεία, στα απογευματινά 
και βραδινά τμήματα τεχνικών σχολών, καθώς και στα μουσικά και αθλητικά σχολεία, πραγματοποιήθηκε 
συνάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με τις συντεχνίες ΣΕΚ και ΠΕΟ, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2012, 
κατά την οποία συμφωνήθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Η σύσταση φορέα ιδιωτικού δικαίου ο οποίος θα είναι αρμόδιος για την εργοδότηση των 
απασχολουμένων στα ΚΙΕ. 

2. H καταβολή συνεισφορών εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τον εν λόγω φορέα. 

3. H επιλογή ατόμων για απασχόλησή τους κατά τη σχολική χρονιά 2012-2013 στη βάση διάφανων και 
αντικειμενικών κριτηριών. 

4. H περαιτέρω συζήτηση μεταξύ του υπουργού και των συντεχνιών ΠΕΟ και ΣΕΚ της διαδικασίας 
μοριοδότησης των εν λόγω ατόμων. 

5. H κάλυψη και άλλων προγραμμάτων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τα οποία διεξάγονται 
εκτός του κανονικού σχολικού προγράμματος και ωραρίου.    

 Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι νέες διευθετήσεις αποφασίστηκε όπως βασιστούν στις 
ακόλουθες παραμέτρους: 

1. Τα ΚΙΕ και τα άλλα προγράμματα θα διατηρήσουν τον κοινωφελή μη κερδοσκοπικό τους χαρακτήρα. 

2. Tα θέματα πολιτικής που διέπουν τα εν λόγω προγράμματα παραμένουν αυστηρά στη δικαιοδοσία της 
κυβέρνησης. 

3. Tο ΙΔΑΒΕΠ, το οποίο θα συσταθεί με βάση τον περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο και στο 
καταστατικό του οποίου θα κατοχυρώνονται οι πιο πάνω παράμετροι, θα αναλάβει την εργοδότηση των 
ατόμων που θα απασχολούνται στα προγράμματα.  

4. O προγραμματισμός και η οργάνωση των προγραμμάτων θα συνεχίσει να πραγματοποιείται από τις 
υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή λειτουργία των 
προγραμμάτων, ενώ, σε μεταγενέστερο στάδιο, θα μελετηθεί η δυνατότητα ανάληψης επιπρόσθετων 
λειτουργιών από το ίδρυμα, στα πλαίσια της πολιτικής που θα καθορίζει η κυβέρνηση μέσω του 
υπουργείου. 

5. Tο κόστος λειτουργίας του ιδρύματος θα καλύπτεται από κρατική χορηγία. 

6. Tα κριτήρια μοριοδότησης για την επιλογή των ατόμων που θα εργοδοτούνται από το ίδρυμα για τη 
λειτουργία των προγραμμάτων θα διαμορφωθούν με τέτοιο τρόπο, ώστε να δίνεται προτεραιότητα σε 
αδιόριστους εκπαιδευτικούς, ανέργους ή υποαπασχολουμένους που πληρούν τα απαιτούμενα κριτήρια 
επιλογής.    

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, ημερομηνίας 6 
Ιουνίου 2012, αποφάσισε: 



700 

 

1. Να εγκρίνει τη σύσταση του ΙΔΑΒΕΠ με βάση τον περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο, το οποίο θα 
αναλάβει την εργοδότηση των απασχολούμενων στα ΚΙΕ, στα επιμορφωτικά προγράμματα, καθώς και 
σε άλλα προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Nα εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να επεξεργαστεί το καταστατικό και την 
ιδρυτική πράξη του ιδρύματος, τα οποία θα υποβάλει με νέα πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση. 

3. Nα αναθέσει στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε συνεργασία με το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης 
και Προσωπικού, τη συνέχιση της διαβούλευσης με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις για οριστικοποίηση 
των όρων και προϋποθέσεων απασχόλησης στα ΚΙΕ μέχρι την πλήρη λειτουργία του ΙΔΑΒΕΠ, στη βάση 
της πρότασης του υπουργείου, όσον αφορά τις αμοιβές. 

4. Nα εγκρίνει τη συνέχιση των μαθημάτων προετοιμασίας για τις Παγκύπριες Εξετάσεις για τις επόμενες 
δύο σχολικές χρονιές 2012-2013 και 2013-2014.       

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με τις πιο πάνω διευθετήσεις 
καλύπτεται ένα δομικό κενό του εκπαιδευτικού συστήματος, το οποίο θα αποκτήσει συγκεκριμένη δομή για τη 
διαχείριση των τομέων της διά βίου μάθησης, επιμόρφωσης και κατάρτισης, κατοχυρώνονται επίσης τα 
δικαιώματα των απασχολουμένων στα εν λόγω προγράμματα και ταυτόχρονα δημιουργούνται συνθήκες 
ανάπτυξης και βελτίωσης των εν λόγω προγραμμάτων, ώστε να αναβαθμιστούν ποιοτικά.       

 Συναφώς, η ίδια σημείωσε ότι με βάση τα πιο πάνω κρίνεται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης 
νομοθετικής ρύθμισης, ώστε να καταστεί εφικτή η καταβολή του κόστους εργοδότησης 3.000 ατόμων που 
εργάζονται στα επιμορφωτικά κέντρα, στα ΚΙΕ, στις νυκτερινές τάξεις τεχνικών σχολών, στα ολοήμερα σχολεία, 
καθώς και στα αθλητικά και μουσικά σχολεία για τις υπηρεσίες τους για τους μήνες Σεπτέμβριο μέχρι 
Δεκέμβριο του 2012. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε ότι οι απαραίτητες 
πιστώσεις για κάλυψη της χορηγίας προς το ΙΔΑΒΕΠ  θα προκύψουν από εξοικονομήσεις σε άλλα άρθρα του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και τόνισε την ανάγκη άμεσης προώθησης του 
θέματος, ώστε να καταστεί δυνατή η πληρωμή των εν λόγω ατόμων πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους €10 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 
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 Κεφάλαιο Τρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.337, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεταξύ άλλων τα αιτήματα του δήμου Αγίου Δομετίου αφορούν την καταβολή 
ποσού αποζημίωσης από το κράτος για τη λειτουργία, στα δημοτικά όρια του δήμου, του οδοφράγματος λόγω 
και παροχής διάφορων υπηρεσιών και ύπαρξης κάποιας μορφής οχληρίας.  Παράλληλα, ο δήμος Αγίου 
Δομετίου ζητά την κάλυψη της δαπάνης του ετήσιου καθαρισμού της Νεκρής Ζώνης, όπως γινόταν κατά σειρά 
ετών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει τα πιο πάνω αιτήματα του δήμου Αγίου Δομετίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.338, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 26 Μαρτίου 2012 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκρατίας ο 
προϋπολογισμός του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου. Το ποσό που εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ανερχόταν στα €6.596.920.  Από το ποσό αυτό κονδύλι ύψους €1.426.642 (άρθρο 04372) 
αφορούσε τις “Πρωτοβουλίες Νέων”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  για το ποσό που 
δαπανήθηκε από το συγκεκριμένο άρθρο, καθώς και αν χρειάστηκε να αντληθούν κονδύλια από άλλα 
προγράμματα του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για τις “Πρωτοβουλίες Νέων”.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτική κατάσταση των αποδεκτών του 
συγκεκριμένου κονδυλίου σε συνάρτηση με τις δραστηριότητες για τις οποίες χορηγήθηκαν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.339, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.02.077 πληροφορήθηκα ότι δεν επιτρέπεται η μεταφορά προϊόντων διαμέσου της 
Πράσινης Γραμμής τα οποία δεν καλλιεργούνται στην κατεχόμενη περιοχή.  Στις περιπτώσεις που γίνεται 
μεταφορά προϊόντων για τα οποία υπάρχει υποψία ότι μπορεί να μην καλλιεργούνται στις κατεχόμενες 
περιοχές το Τμήμα Γεωργίας, βάσει του Άρθρου 2 σημείου (4) του Κανονισμού 1480/2004/ΕΚ, ενημερώνει την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δεσμεύει τα προϊόντα μέχρις ότου αποφασιστούν περαιτέρω μέτρα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν, βάσει του Άρθρου 
2 σημείου (4) του Κανονισμού 1480/2004/ΕΚ, το Τμήμα Γεωργίας έχει ενημερώσει ποτέ την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και, αν έχει δεσμεύσει προϊόντα μέχρις ότου αποφασιστούν περαιτέρω μέτρα, σε ποιες περιπτώσεις 
το έχει πράξει.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.340, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την ύπαρξη ευρωπαϊκής Οδηγίας που αφορά τη διάθεση τροφίμων 
περασμένης χρονολογίας, ελάχιστης διατηρησιμότητας, με την προϋπόθεση ότι αυτά θα πωλούνται σαφώς 
διαχωρισμένα από τα άλλα τρόφιμα και με πινακίδα που θα αναρτάται σε αυτά και στην οποία θα αναγράφεται 
με κεφαλαία γράμματα η φράση “Τρόφιμα περασμένης διατηρησιμότητας”.  Όπως πληροφορήθηκα, τα 
προϊόντα αυτά θα πωλούνται σε χαμηλές τιμές.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εφαρμοστεί 
η πιο πάνω Οδηγία που αφορά τη διάθεση τροφίμων περασμένης χρονολογίας, σε ποιες χώρες έχει 
εφαρμοστεί, ποια είναι τα αποτελέσματα της εφαρμογής της και αν έχουν γίνει εργαστηριακές εξετάσεις πριν 
την εφαρμογή της εν λόγω Οδηγίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.341, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το σοβαρότατο πρόβλημα που καλείται να αντιμετωπίσει ο δήμος Αγίου 
Δομετίου με τη διαδικασία υλοποίησης του έργου ανέγερσης της Δημοτικής Αίθουσας Αθλοπαιδιών.  
Συγκεκριμένα, το κόστος του έργου ανέρχεται στα €4.987.000 συν φόρο προστιθέμενης αξίας με αρχικό 
χρονοδιάγραμμα αποπεράτωσης το τέλος του 2012.  Η εγκριθείσα επιχορήγηση από το κράτος είναι 
€3.312.000 και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού €2.000.000.  Μέχρι σήμερα καταβλήθηκαν από το 
κράτος €1.300.000 και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού €813.000.  Το έργο παρουσίασε διάφορες 
καθυστερήσεις λόγω τεχνικών προβλημάτων, τα οποία συνήθως παρουσιάζονται σε τέτοιας φύσης έργα και 
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ιδιαίτερα λόγω της οικονομικής κατάστασης με την έλλειψη ρευστότητας, οπότε επαναπρογραμματίστηκε να 
ολοκληρωθεί εντός του 2013. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει μεταφερθεί το 
υπόλοιπο ποσό της επιχορήγησης από το κράτος και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού στον 
προϋπολογισμό του 2013, για να ολοκληρωθεί το έργο και να μη μείνει ο δήμος Αγίου Δομετίου εκτεθειμένος 
βάσει των συμβατικών του υποχρεώσεων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.342, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.01.759, αναφορικά με τις επιπτώσεις στη δημόσια υγεία από τις υπερβάσεις στο όζον και τα 
αιωρούμενα σωματίδια, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
καταρτίσει, σε συνεργασία με άλλα υπουργεία, συμπεριλαμβανομένου και του Υπουργείου Υγείας, υπηρεσίες 
και οργανισμούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, ένα σχέδιο δράσης για τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εφαρμοστεί το 
σχέδιο δράσης για τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα και ποια τα αποτελέσματα της εφαρμογής του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.343, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
οικιστικών μονάδων για τις οποίες έχει παραχωρηθεί τίτλος ιδιοκτησίας στα πλαίσια της προσφυγικής 
στεγαστικής πολιτικής του κράτους και οι οποίες τώρα έχουν μεταπωληθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.344, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χάρη Γεωργιάδη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι απόρρητη. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.345, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μαθητές σε δημοτικό σχολείο της Κύπρου εισέρχονταν στην αίθουσα 
διδασκαλίας σχεδόν κάθε πρωί, προτού ξεκινήσει το μάθημα, έθεταν σε λειτουργία τους ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές και επισκέπτονταν σελίδες ακατάλληλου περιεχομένου.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λάβει τα 
απαραίτητα μέτρα, έτσι που να εγκατασταθεί σε όλους τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές όλων των σχολείων 
δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης  λογισμικό φιλτραρίσματος πληροφοριών. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να καταθέσει νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων που να αφορά την υποχρεωτική εγκατάσταση λογισμικού φιλτραρίσματος πληροφοριών σε 
όλους τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές που βρίσκονται σε σχολεία, αλλά και δημόσιους χώρους, έτσι που 
κανένα παιδί κάτω των δεκαοκτώ ετών να μην μπορεί να έχει πρόσβαση σε σελίδες ακατάλληλου 
περιεχομένου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.346, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συνταξιούχοι τεχνικοί της Cyta ασχολούνταν με τη μελέτη, εγκατάσταση και 
συντήρηση τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών, εκμεταλλευόμενοι την προηγούμενη θέση τους και 
δημιουργώντας αθέμιτο ανταγωνισμό με τους ιδιώτες τεχνικούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι πρόνοιες των 
περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Κανονισμών επιτρέπουν την έκδοση πιστοποιητικών ικανότητας για μελέτη, 
εγκατάσταση και συντήρηση τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών και σε συνταξιούχους υπαλλήλους της 
Cyta.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.347, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Greenpeace της Ελλάδας  ξεκίνησε την καλλιέργεια κτηνοτροφικών κουκιών, 
για να χρησιμοποιηθούν ως ζωοτροφή. Σκοπός της Greenpeace στην Ελλάδα είναι να εγκαταλείψουν οι 
εταιρείες ζωικών προϊόντων τη χρήση της μεταλλαγμένης σόγιας στις ζωοτροφές και να στραφούν στη χρήση 
ντόπιων κτηνοτροφικών φυτών, που θα την αντικαταστήσουν. Σύμφωνα με τη Greenpeace, τα κουκιά, τα 
ρεβίθια, τα μπιζέλια και τα λούπινα δεν είναι μεταλλαγμένα και μπορούν να αντικαταστήσουν επάξια τη σόγια 
(εισαγόμενη και μη) στις ζωοτροφές.  
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
έρευνες και έχει διαπιστωθεί ότι στο έδαφος και στις κλιματολογικές συνθήκες της Κύπρου μπορούν να 
καλλιεργηθούν τα κουκιά, τα ρεβίθια, τα μπιζέλια και τα λούπινα, για να χρησιμοποιηθούν στις ζωοτροφές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.348, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή για τον αριθμό των ατόμων/οικογενειών 
που έτυχαν βοήθειας από τα εξής: 

1. Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο. 

2. Το Στεγαστικό Σχέδιο του Κυπριακού Οργανισμού Ανάπτυξης Γης. 

3. Τα σχέδια διαχωρισμού οικοπέδων σε κρατική γη και διάθεσή τους σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα 
και νεαρά ζευγάρια. 

4. Τα στεγαστικά δάνεια από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

5. Το σχέδιο χορηγίας για βελτίωση συνθηκών στέγασης ληπτών δημόσιου βοηθήματος. 

6. Το σχέδιο χορηγιών για βελτίωση κατοικίας για στέγαση και φροντίδα φιλοξενούμενων και ανάπηρων 
ληπτών δημόσιου βοηθήματος. 

Η πιο πάνω κατάσταση να παρουσιάζεται ανά έτος από το 2000.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.349, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη στήριξη που 
παρέχεται στα οροθετικά άτομα και από ιατροφαρμακευτικής πλευράς, αλλά και γενικότερα για τη βελτίωση της 
ποιότητας της ζωής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.350, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή για τον αριθμό των επιχειρήσεων που 
οδηγούνται σε πτώχευση τα τελευταία 5 χρόνια. 

 Πιο αναλυτικά, να ενημερώσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες επιχειρήσεις έχουν οδηγηθεί σε πτώχευση τα τελευταία χρόνια; 

2. Πόσες από τις υπό πτώχευση εταιρείες έχουν διευθυντικά στελέχη γυναίκες; 

3. Πόσες από τις υπό πτώχευση εταιρείες είχαν τύχει βοήθειας από προγράμματα νεανικής ή γυναικείας 
επιχειρηματικότητας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.001.009.01.065, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2006, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής Διευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή 
Προγράμματα Νόμο του 2005 [Ν.102(Ι)/2005], ένα Σχέδιο και/ή Πρόγραμμα για να εμπίπτει στις 
πρόνοιες του Νόμου αυτού, θα πρέπει να πληροί τον ορισμό, δηλαδή να: 

(α) εκπονείται και/ή εγκρίνεται από αρμόδια αρχή σε εθνικό, περιφερειακό ή τοπικό επίπεδο ή 
εκπονείται από αρμόδια αρχή, προκειμένου να εγκριθεί μέσω νομοθετικής διαδικασίας και 

(β) απαιτείται, σύμφωνα με τις διατάξεις οποιασδήποτε νομοθεσίας, περιλαμβανομένης της 
περιβαλλοντικής νομοθεσίας ή οποιασδήποτε κοινοτικής νομοθεσίας, περιλαμβανομένης της 
κοινοτικής περιβαλλοντικής νομοθεσίας. 

2. Με βάση το σημείο 1, η επιλογή για χρήση φυσικού αεριού στην ηλεκτροπαραγωγή δεν εμπίπτει στον 
ορισμό του σχεδίου και/ή προγράμματος και συνεπώς ούτε στις πρόνοιες του Νόμου Ν.102(Ι)/2005. 
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3. Για τις Μονάδες Αεριοστροβίλων Συνδυασμένου Κύκλου (ΜΑΣΚ) της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
έχουν πραγματοποιηθεί μελέτες εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων με βάση το άρθρο 13 του 
Νόμου 140(Ι)/2005 περί Εκτιμήσεις των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από ορισμένα Έργα.  Οι 
περιβαλλοντικές γνωματεύσεις ημερομηνίας 21/04/2008 και 17/6/2011 με Αρ. Φακ. 74/89 αναφέρουν ότι 
τα έργα τόσο από άποψη τεχνικής αρτιότητας όσο και από χωροθετική άποψη θα μπορούσαν να 
υλοποιηθούν και να λειτουργήσουν στην περιοχή με περιβαλλοντικά αποδεκτό τρόπο με την 
προϋπόθεση της τήρησης των αναφερόμενων στις ΜΕΕΠ και των ορών που περιλαμβάνονται στα 
παράρτημα των γνωματεύσεων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.711, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.711 και ημερ. 6/4/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 19/4/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Οι αγροτικοί δρόμοι στις περιοχές «Κοκκινούι», «Μαζερή» και «Κρεμμός» στην Κοινότητα Νατά 
υπέστησαν καθιζήσεις και ρηγματώσεις λόγω της πολυομβρίας του προηγούμενου χειμώνα. 

(β)  Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου θα προβούν σε εργασίες επιδιόρθωσης των 
αγροτικών δρόμων στις υπό αναφορά περιοχές εντός του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.719, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.719 και ημερ. 6/4/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 19/4/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο αγροτικός δρόμος ο οποίος υπέστη μεγάλης έκτασης ζημιές από την κακοκαιρία είναι εγγεγραμμένος 
και βρίσκεται στην περιοχή «Βακλάς» στην Κοινότητα Τσάδας. 

(β) Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου έχουν ήδη αποπερατώσει τις εργασίες 
επιδιόρθωσης των κατολισθήσεων που προκλήθηκαν στον υπό αναφορά αγροτικό δρόμο έναντι 
δαπάνης €49.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.758, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Τα μέτρα που έλαβε η Κυβέρνηση για ενθάρρυνση της αγοράς ηλεκτρικών αυτοκινήτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.758, ημερ. 20 Απριλίου 2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο φόρος εγγραφής και τα ετήσια τέλη κυκλοφορίας των μηχανοκινήτων οχημάτων καθώς επίσης και οι 
διάφορες εκπτώσεις, ή επιβαρύνσεις των οποίων τυγχάνουν, προσδιορίζονται με βάση τους Πίνακες του 
Μέρους Ι, του Παραρτήματος Ι, του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 
1972 όπως αυτός τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται. 

Σημειώνεται ότι, η πιο πάνω Νομοθεσία προβλέπει τη βαθμιαία διαφοροποίηση του φόρου εγγραφής και 
ετήσιου τέλους κυκλοφορίας ανάλογα με τη μάζα εκπεμπόμενου διοξειδίου του Άνθρακα (CO2) σε 
γραμμάρια ανά χιλιόμετρα (gr/Km). 

2. Επιπλέον, η ίδια Νομοθεσία προβλέπει ότι, 

(α) οχήματα διπλής προώσεως καταβάλλουν ως φόρο εγγραφής και ετήσιο τέλος κυκλοφορίας το 
50% του ποσού που αντιστοιχεί σε όχημα βενζινοκίνητο ή πετρελαιοκίνητο του ίδιου κυβισμού και 

(β) μηχανοκίνητα οχήματα άλλα από βενζινοκίνητα ή πετρελαιοκίνητα ή διπλής προώσεως (π.χ. 
ηλεκτροκίνητα) καταβάλλουν ως τέλος εγγραφής το ποσό των €85.43 και ως ετήσιο τέλος 
κυκλοφορίας το ποσό των €17.09. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στο Αρχείο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, τα 
εγγεγραμμένα οχήματα διπλής προώσεως ανέρχονται σε 1.688 ενώ αντίστοιχα τα ηλεκτροκίνητα οχήματα σε 
81.» 



705 

 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.846,   ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 1/06/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κάτω Αμιάντου θα εξεταστεί από το Διοικητικό Συμβούλιου του Οργανισμού νοουμένου ότι η κοινότητα τηρήσει 
τις διαδικασίες του ΚΟΑ, οι οποίες επισυνάπτονται για εύκολη αναφορά. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.923, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.923 ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά 
με ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, για μείωση της στρατιωτικής θητείας παιδιών 
πολύτεκνων οικογενειών με τέσσερα παιδιά ανεξαρτήτως του αριθμού αρρένων τέκνων και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο μας με τις κατά καιρούς διαβουλεύσεις που είχε με την Παγκύπρια Οργάνωση 
Πενταμελούς Οικογένειας (Π.Ο.Π.Ο) και την Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων (Π.Ο.Π) και έχοντας 
υπόψη την πάγια πολιτική των εκάστοτε κυβερνήσεων για στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας, καθώς 
και τη λήψη μέτρων που θα συμβάλουν στη μείωση της υπογεννητικότητας, προώθησε το 2007 
προτάσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο και λήφθηκαν αποφάσεις για σύντμηση της θητείας παιδιών 
πολύτεκνων οικογενειών και οικογενειών τρίτεκνων αρρενογονικών.  Οι πρόνοιες των σχετικών 
αποφάσεων έχουν ενσωματωθεί στον πρόσφατα ψηφισθέντα Νόμο Περί Εθνικής Φρουράς του 2011. 

(β) Υπό τις παρούσες συνθήκες, είναι αδύνατη η χορήγηση περαιτέρω ευεργετημάτων στο θέμα της θητείας 
στην Ε.Φ. στα μέλη των αναφερόμενων οργανώσεων, δεδομένων των ήδη υφιστάμενων ελλείψεων της 
Εθνικής Φρουράς σε στρατεύσιμο προσωπικό οι οποίες σε σχέση με τις αυξημένες επιχειρησιακές 
ανάγκες της Δύναμης θα επιφέρουν σοβαρότατο πλήγμα στην μαχητική ικανότητα της Εθνικής 
Φρουράς. 

2. Σημειώνεται, ότι για την πιο πάνω θέση τόσο του Υπουργείου Άμυνας όσο και του ΓΕΕΦ η Παγκύπρια 
Οργάνωση Πολυτέκνων ενημερώθηκε κατά τη συνάντηση που είχε πρόσφατα με τον Υπουργό Άμυνας αλλά 
και κατά την πρόσφατη συζήτηση σχετικού θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

3. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.926, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 18/6/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Οι διάφορες επέτειοι που τιμώνται ή γιορτάζονται στα δημόσια σχολεία Δημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης καθορίζονται στους σχετικούς Κανονισμούς Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 
Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης, καθώς και στους σχετικούς Κανονισμούς 
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης.  Η 19η Μαΐου η οποία όπως αναφέρετε 
στην επιστολή σας τιμάται από τον ποντιακό ελληνισμό ως ημέρα μνήμης της γενοκτονίας των Ποντίων 
δεν συμπεριλαμβάνεται στους πιο πάνω Κανονισμούς. 

2. Μέσα από διάφορες, όμως, εκδηλώσεις όπως στις 14 Σεπτεμβρίου στα πλαίσια της ημέρας Μνήμης και 
Τιμής για τον Ελληνισμό της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή γίνεται ανάγνωση 
μηνυμάτων και φυλλαδίων και συζητείται το θέμα της γενοκτονίας γενικά του Μικρασιατικού Ελληνισμού, 
συμπεριλαμβανομένων και των Ποντίων. 

3. Αναφορές στην ιστορία των Ποντίων γίνονται, επίσης, μέσα στα πλαίσια των διαφόρων μαθημάτων της 
Δημοτικής Εκπαίδευσης όπως Ιστορία, Γεωγραφία και Γλώσσα-Πολιτισμός. Ειδικότερα στο μάθημα της 
Ιστορίας, σύμφωνα με τα νέα Αναλυτικά Προγράμματα, επισημαίνεται ότι βασικός σκοπός είναι η 
εκτίμηση των θρησκευτικών, πολιτιστικών και εθνικών κοινοτήτων της Κύπρου και διαφορετικών 
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πολιτισμών.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, στο σχεδιασμό της εισαγωγικής ενότητας για την Γ΄ τάξη 
Δημοτικού «Η ιστορία μου, οι ιστορίες μου, η ιστορία μας, οι ιστορίες μας» γίνεται μελέτη, διερεύνηση και 
γνωριμία του κάθε μαθητή με την προσωπική του ιστορία, της οικογένειας, του τμήματος, του σχολείου 
και της κοινότητας του. Παρέχεται έτσι η δυνατότητα για ιδιαίτερη ενασχόληση με το εν λόγω θέμα. 

4. Όσον αφορά τη Μέση Εκπαίδευση στο επίσημο διδακτικό υλικό που διατίθεται στις σχολικές μονάδες 
υπάρχουν ενότητες οι οποίες αναφέρονται στον Ποντιακό Ελληνισμό και την ιστορική του διαδρομή. 
Ειδικότερα: 

4.1.  Στο βιβλίο του μαθητή Νεότερη και Σύγχρονη Ιστορία, Γ΄ Γυμνασίου, ΟΕΔΒ, Αθήνα, 2008, 
διδάσκεται η ενότητα με θέμα Ο ελληνισμός της δυτικής Μικράς Ασίας και του Πόντου στην οποία 
γίνεται αναφορά στις μαζικές εξοντώσεις ποντιακών πληθυσμών από τους Νεότουρκους (σελ. 
102-103). Σχετικό υλικό υπάρχει και στο αντίστοιχο βιβλίο του Εκπαιδευτικού. 

4.2. Στο βιβλίο του μαθητή Ιστορία του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου, Γ΄ Λυκείου, ΟΕΔΒ, Αθήνα, 
2007, στην ενότητα Μικρασιατικός Πόλεμος γίνεται επίσης αναφορά στον Ποντιακό Ελληνισμό 
(σελ. 89-90).  Πρόσθετο υλικό για το θέμα υπάρχει και στο αντίστοιχο βιβλίο του Εκπαιδευτικού. 

4.3. Στο βιβλίο Θέματα Νεοελληνικής Ιστορίας, Γ΄ τάξη Γενικού Λυκείου, ΟΕΔΒ, Αθήνα, 2008, υπάρχει 
ενότητα με θέμα Παρευξείνιος Ελληνισμός (πενήντα περίπου σελίδων) στην οποία καταγράφεται 
η ιστορική διαδρομή των Ποντίων από τις αρχαίες ελληνικές αποικίες μέχρι τη σύγχρονη εποχή 
και τη γενοκτονία τους.  Το βιβλίο αυτό βρίσκεται στις ειδικές αίθουσες ιστορίας καθώς και στις 
βιβλιοθήκες των σχολείων με την οδηγία να αξιοποιείται ως συμπληρωματικό εκπαιδευτικό υλικό 
για σκοπούς μαθήματος, projects κ.λπ. 

4.4. Επίσης στα πλαίσια της διδασκαλίας και των άλλων φιλολογικών μαθημάτων όπως της 
Λογοτεχνίας, γίνονται αναφορές πάνω στο θέμα της γενοκτονίας των Ποντίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.939, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
«Επίσπευση διαδικασιών για το δρόμο Λεμεσού-Αγρού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Βελτιωτικές εργασίες στο τμήμα Χ.Δ. 18+880-22+800, πριν το Καλό Χωριό 
Το έργο συμπληρώθηκε τον Ιανουάριο του 2007 έναντι ποσού συμβολαίου €647.218 + Φ.Π.Α. 

3. Κατασκευή παρακαμπτήριου Καλού Χωριού και Ζωοπηγής μήκους 4 χλμ. 
 Το έργο συμπληρώθηκε τον Ιούνιο του 2011 έναντι ποσού συμβολαίου €6.676.218 + Φ.Π.Α. Με την 
κατασκευή του τμήματος αυτού η διαδρομή Λεμεσού-Αγρού έχει συντμηθεί κατά 4,0 χλμ. περίπου. 

4. Βελτίωση/παράκαμψη του τμήματος Κάτω Μύλου-Αγρού μήκους 3,2 χλμ. 
 Για το τμήμα αυτό εκπονούνται τα κατασκευαστικά σχέδια από ιδιώτες μελετητές τα οποία βρίσκονται σε 
τελική φάση. Η διαδικασία απαλλοτρίωσης βρίσκεται επίσης σε προχωρημένο στάδιο αλλά η δημοσίευση των 
απαλλοτριώσεων θα μπορεί να γίνει με την έγκριση πιστώσεων για κατασκευή του έργου όταν το επιτρέψουν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες. Το κόστος του υπολογίζεται στα €4,5 εκ. 

5. Τμήμα Καλού Χωριού-Λεμεσού 
 Η αναβάθμιση του τμήματος του δρόμου Παλώδιας-Καλού Χωριού αποτελεί μέρος της αρτηρίας 
Λεμεσού-Αγρού και εξετάστηκε στα πλαίσια περιβαλλοντικής μελέτης για την οποία εκδόθηκε γνωμάτευση στις 
5 Οκτωβρίου 2012. 

 Οι προτεινόμενες βελτιώσεις προνοούν για το τμήμα Γεράσας-Καλού Χωριού, μήκους 2χλμ., κατασκευή 
ανηφορικής λωρίδας ενώ για το τμήμα Παραμύθας-Γεράσας, μήκους 5,2 χλμ., μικρής κλίμακας βελτιώσεις που 
αφορούν ουσιαστικά βελτίωση στροφών, κατασκευή προστατευτικών τοίχων και αυλακιών και διαπλάτυνση 
ερεισμάτων. 

 Επιπλέον προτείνεται η κατασκευή συνδετικού δρόμου στο ύψος της Παραμύθας με το δρόμο Λεμεσού-
Σαΐττα για παράκαμψη του τμήματος Αγίας Φύλας-Παλώδιας- Παραμύθας. 

 Τα βελτιωτικά έργα στο τμήμα Γεράσας-Παραμύθας θα γίνουν με αυτεπιστασία και μικρές προσφορές 
από τον Επαρχιακό Μηχανικό Λεμεσού με πιστώσεις ύψους €150.000-€200.000 περίπου, που προτείνονται 
κάτω από σχετικό άρθρο του Προϋπολογισμού κάθε χρόνο. Για το 2013 αναμένεται ότι θα εγκριθεί η σχετική 
προταθείσα πρόνοια. 



707 

 

 Για την ανηφορική λωρίδα και το συνδετικό δρόμο θα ολοκληρωθούν πρώτα οι μελέτες και 
απαλλοτριώσεις και τα έργα θα κατασκευαστούν από ιδιώτες εργολάβους με προσφορές όταν εγκριθούν οι 
αναγκαίες πιστώσεις σε επόμενους Προϋπολογισμούς, ανάλογα με τη δημοσιονομική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.991, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
«Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων σε σημείο του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου στην περιοχή της κοινότητας 

Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων άρχισε μέσα στο 2008 την εφαρμογή μέτρων για προστασία από την 
ηχορρύπανση που προκαλούν οι αυτοκινητόδρομοι στα πλαίσια της εφαρμογής της πολιτικής για μείωση των 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τα έργα υποδομής.  Κατά προτεραιότητα τοποθετήθηκαν ηχοπετάσματα σε 
κάποια τμήματα των λεωφόρων Αρχαγγέλου και Ανθουπόλεως, του Παρακαμπτηρίου Λεμεσού και του 
αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού.  Το πρόγραμμα διακόπηκε το 2011 με την επιδείνωση των 
δημοσιονομικών συνθηκών και αναμένεται να επαναρχίσει όταν βελτιωθούν τα δημόσια οικονομικά. 

3. Όσον αφορά την τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή στην οποία αναφέρεστε, το αίτημα θα 
μελετηθεί σε μελλοντικό στάδιο όταν θα το επιτρέψουν τα δημόσια οικονομικά.  Ως εκ τούτου, δεν μπορεί να 
καθοριστεί χρονοδιάγραμμα επί του παρόντος για την κατασκευή ηχοπετασμάτων στην πιο πάνω περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.997,   ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ.15/10/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι ο Οργανισμός δε θα καταβάλει ΦΠΑ 
για το συγκεκριμένο έργο. Επιπρόσθετα ο ΚΟΑ αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να ζητηθεί έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών όπως το έργο ενταχθεί στα υπό αναφορά για 
δανειοδότηση έργα.  Το δάνειο που θα απαιτηθεί θα είναι το ποσό που αποτελεί υποχρέωση του 
Οργανισμού, δηλαδή μέχρι ποσό €1.700.000,00. Αυτό να εξασφαλιστεί από τον Οργανισμό αφού γίνουν 
οι αναγκαίες διαβουλεύσεις με την ΣΠΕ Κυπερούντας. 

2. Νοείται ότι οι τόκοι μέχρι 6% θα καταβληθούν από τον Οργανισμό. 

 Σε ό,τι αφορά στην αναφορά του έντιμου Βουλευτή κατά πόσον ο ΚΟΑ είναι διατεθειμένος να βοηθήσει 
στην πληρωμή πρόσθετων εργασιών σας πληροφορούμε πως τόσον ο ΚΟΑ ως Ημικρατικός Οργανισμός όσον 
και το Κοινοτικό Συμβούλιο Κυπερούντας ως Οργανισμός Δημοσίου Δικαίου έχουν υποχρέωση να τηρήσουν 
τις υποδείξεις του Γενικού Λογιστηρίου και Ελεγκτικής Υπηρεσίας οι οποίες είναι αυστηρές και σε καμία 
περίπτωση δεν επιτρέπουν μεγάλη αύξηση πρόσθετων εργασιών.  Συγκεκριμένα μία κύμανση των εργασιών 
αυτών σε 10% του αρχικού ποσού του συμβολαίου πιθανώς να θεωρηθεί ως λογική, αφού όμως οι Σύμβουλοι 
και ο Διευθυντής του έργου αιτιολογήσουν κατάλληλα τους λόγους αύξησης.  Ο ΚΟΑ είναι της άποψης ότι οι 
Σύμβουλοι Μελετητές του Έργου έχουν μελετήσει το έργο για μεγάλο χρονικό διάστημα και πως καμία 
επιπρόσθετη εργασία δεν θα είναι εύκολο να αιτιολογηθεί. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1063, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1063 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 16.7.2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών, αφού έλαβε υπόψη τις υποδείξεις του 
Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ότι σε ορισμένες περιπτώσεις παραχωρεί παράνομες κρατικές 
ενισχύσεις υπό τη μορφή επιδότησης ενοικίου στους κτηνοτρόφους που μισθώνουν Τ/Κ γη είτε σε 
κτηνοτροφικές περιοχές που έχουν δημιουργηθεί σε Τ/Κ γη είτε σε μεμονωμένα κτηνοτροφικά τεμάχια, 
αποφάσισε την υπογραφή νέων αναθεωρημένων Συμβάσεων Μίσθωσης από 1.1.2012, με όλους του 
δικαιούχους πρόσφυγες κτηνοτρόφους που κατέχουν κτηνοτροφικά οικόπεδα τα οποία δημιουργήθηκαν σε Τ/Κ 
γη, με διάρκεια 5 ετών και την επιβολή αγοραίου ενοικίου όπως αυτό έχει καθοριστεί από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ώστε να τερματιστεί η παραχώρηση προς αυτούς οποιασδήποτε παράνομης 
κρατικής ενίσχυσης και παράλληλα να εφαρμοστούν δίκαια και ομοιόμορφα επίπεδα ενοικίου σε όλους τους 
εκτοπισθέντες κτηνοτρόφους κατόχους Τ/Κ γης. 
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2. Το ενοίκιο στις Συμβάσεις Μίσθωσης θα αναθεωρείται ανά πενταετία με βάση την αγοραία αξία της γης, 
όπως αυτό θα επανεκτιμάται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Αναθεωρημένες Συμβάσεις 
Μίσθωσης από το 1.1.2012 θα υπογραφούν και με όλους τους δικαιούχους εκτοπισθέντες κτηνοτρόφους που 
κατέχουν μεμονωμένα κτηνοτροφικά τεμάχια και το αγοραίο ενοίκιο σε κάθε περίπτωση θα καθοριστεί με βάση 
τα αγοραία ενοίκια οργανωμένων Κτηνοτροφικών Περιοχών που γειτνιάζουν με τα οικόπεδα αυτά. 

3. Με την υπογραφή νέων μισθώσεων θα επιτευχθούν τα ακόλουθα: 

(α)  Θα εκλείψει η μεγάλη ανομοιομορφία που παρατηρείται ως προς τα ενοίκια των υφιστάμενων 
μισθώσεων σε διάφορες Επαρχίες. 

(β)  Θα διαπιστωθεί και αρθεί οποιαδήποτε ενδεχόμενη παράνομη χρήση Τ/Κ κτηνοτροφικών 
οικοπέδων, ή τεμαχίων είτε από εκτοπισθέντες, είτε από μη εκτοπισθέντες, που πιθανόν να 
υπενοικιάζουν τα οικόπεδα αυτά ή να τα χρησιμοποιούν για οποιοδήποτε άλλο σκοπό. 

(γ)  Θα μπορούν να παραχωρηθούν κτηνοτροφικά οικόπεδα σε νέους δικαιούχους εκτοπισθέντες 
κτηνοτρόφους. 

(δ)  Θα αυξηθούν τα έσοδα του Ταμείου Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και σταδιακά θα αποσβεστεί το 
ποσό των €1.375.000, που διατέθηκε για τη κατασκευή των έργων υποδομής σε οργανωμένες 
Κτηνοτροφικές Περιοχές που δημιουργήθηκαν σε τ/κ γη. 

4. Σημειώνεται ότι στις 40 οργανωμένες Κτηνοτροφικές Περιοχές που δημιουργήθηκαν σε κρατική γη και 
τις οποίες διαχειρίζεται το Τμήμα Γεωργίας, όπου οι μισθωτές είναι είτε εκτοπισμένοι είτε μη εκτοπισμένοι, 
υπάρχει πλήρης συμμόρφωση και στις Συμβάσεις Μίσθωσης οι οποίες συνομολογήθηκαν μετά τις 30.4.2007 
έχει ορισθεί το αγοραίο ενοίκιο, όπως έχει εκτιμηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

5. Στις περιπτώσεις μεμονωμένων κτηνοτροφικών υποστατικών τα οποία έχουν ανεγερθεί σε γεωργικούς 
κλήρους μεγάλου εμβαδού θα προωθηθεί η υπογραφή δύο μισθώσεων: α) η μία μίσθωση θα αφορά το τμήμα 
της ιδιοκτησίας που καταλαμβάνεται από τα κτηνοτροφικά υποστατικά και θα προνοεί αγοραίο ενοίκιο, όπως 
αυτό θα καθορισθεί από Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε οργανωμένη Κτηνοτροφική Περιοχή που 
γειτνιάζει με τον κλήρο, και β) δεύτερη μίσθωση θα αφορά το υπόλοιπο τμήμα του τεμαχίου και η σύμβαση θα 
προνοεί ως ενοίκιο, το είδος καλλιέργειας του κλήρου, όπως αυτό καθορίζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας. 

6. Οι Επαρχιακές Διοικήσεις, Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου έχουν ήδη ενημερώσει τους 
επηρεαζόμενους κτηνοτρόφους και από 1.1.2012 προχωρούν στην υπογραφή νέων αναθεωρημένων 
Συμβάσεων Μίσθωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1084, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
«Βελτίωση και ευθυγράμμιση του δρόμου Αμαργέτης-Παναγιάς 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η βελτίωση του οδικού άξονα, που συνδέει την Αμαργέτη με την Παναγιά, έχει ουσιαστικά ολοκληρωθεί 
με την αναβάθμιση και του τελευταίου τμήματος του δρόμου μεταξύ Στατού και Χρυσορογιάτισσας που 
ολοκληρώθηκε το 2006.  Στη φάση αυτή προωθούνται βελτιωτικά έργα σε τμήματα του δρόμου που έχουν 
επηρεαστεί από κατολισθήσεις, καθ’ ότι ο δρόμος διέρχεται από περιοχές με προβληματικά εδάφη.  Πρόσθετη 
ριζική βελτίωση του δρόμου δεν προβλέπεται στο εγγύς μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.1097, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας  κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 31.7.2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τις ισχύουσες Διαταγές του ΓΕΕΦ, καθ’ όλη τη διάρκεια παραμονής των Νεοσύλλεκτων 
(Ν/Σ) οπλιτών στα KEN (εβδομάδα κατάταξης και Αρχική Εκπαίδευση), δεν επιτρέπονται επισκέψεις 
συγγενών των Ν/Σ, πλην εκτάκτων και σοβαρών περιστατικών, ούτε και οι οποιεσδήποτε δοσοληψίες 
ρουχισμού, εδεσμάτων ή άλλων αντικειμένων. 

(β) Στο πλαίσιο της ανθρωποκεντρικής Διοίκησης, για λόγους ασφαλείας και προκειμένου να αποφευχθούν 
ανεξέλεγκτες-ανεπιθύμητες καταστάσεις, το ΓΕΕΦ έδωσε περαιτέρω οδηγίες όπως, σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις που γονείς προσεγγίσουν τα KEN για δοσοληψίες ρουχισμού, τούτο να γίνεται μόνο από 
την Κεντρική Πύλη και ελεγχόμενα, για κάθε ενδιαφερόμενο Ν/Σ και για πολύ περιορισμένο χρόνο. 
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2. Δεν υπήρξε διαφορετική αντιμετώπιση του θέματος κατά KEN.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1108, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26 
Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Ο Ποταμός Χρυσοχούς εμπίπτει στο Δίκτυο NATURA 2000 και η προστασία της περιοχής διέπεται από 
τις πρόνοιες του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου Αρ. 153(Ι)/2003, 
καθώς και τα διαχειριστικά μέτρα και δράσεις του Διαχειριστικού Σχεδίου το οποίο εκπονήθηκε για την περιοχή. 

 Το ποτάμιο οικοσύστημα αποτελεί σημαντικό βιότοπο για αρκετά είδη χλωρίδας και πανίδας, κυρίως του 
είδους Mauremys rivulata (χελώνα) που απαντάται στην περιοχή και αποτελεί είδος του Παραρτήματος II της 
Οδηγίας των οικοτόπων. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό του κονδύλι για την προώθηση έργων 
και δράσεων ανάδειξης και προστασίας τόσο των οικοτόπων, όσο και των ειδών στις περιοχές του Δικτύου 
NATURA 2000. 

 Όσον αφορά το αίτημα του Δήμου Πόλεως Χρυσοχούς, λειτουργοί του Τμήματος Περιβάλλοντος 
βρίσκονται σε επαφή με το Συμβούλιο για περαιτέρω συζήτηση του θέματος και αναμένεται ότι ο σχεδιασμός 
του έργου θα ολοκληρωθεί σύντομα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.082, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ερ. 23.06.010.02.082, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας διαβιβάζω συνημμένα αντίγραφο της επιστολής της Αστυνομίας με 
αρ. φακ. 05.22.003.001, ημερομηνίας 10/10/2012, καθώς επίσης και επιστολή του Τμήματος Δασών με αρ. 
φακ. 2.17.006, ημερομηνίας 2/11/2012. Στις επιστολές αυτές παρατίθενται στατιστικά στοιχεία που αφορούν 
τον αριθμό των πυρκαγιών σε κρατικά δάση/αγροτικές περιοχές, τα πιθανά αίτια τους, την καμένη έκταση γης 
και τις καταδίκες ατόμων για άναμμα φωτιάς/πρόκληση πυρκαγιάς. 

2. Όσον αφορά το κόστος κατάσβεσης των πυρκαγιών πληροφοριακά αναφέρω ότι δεν υπάρχουν 
στατιστικά στοιχεία ή/και μελέτη για τις συνέπειες τους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.02.111 και ημερομηνία 20 
Σεπτεμβρίου, 2012 σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111 της έντιμης Βουλευτού της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας διαβιβάζω τις πληροφορίες που ζητήσατε με 
βάση τα στοιχεία που αποστάληκαν από την Αρχιπρωτοκολλητή: 

α) Συγκεντρωτική κατάσταση στην οποία φαίνονται τα ποσά νομικής αρωγής ανά δικαστήριο, ο αριθμός 
υποθέσεων καθώς και το ολικό ποσό που πληρώθηκε για νομική αρωγή για το έτος 2011:  

ΕΞΟΔΑ ΝΟΜΙΚΩΝ ΑΡΩΓΩΝ ΠΟΥ ΠΛΗΡΩΘΗΚΑΝ ΤΟ ΕΤΟΣ 2011 

Α/Α Δικαστήριο Έξοδα Νομικών 
Αρωγών 

€ 

Αριθμός 
Υποθέσεων 

1. Ανώτατο Δικαστήριο 6.532,00 11 

2. Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας 182.255,85 231 

3. Επαρχιακό Δικαστήριο Αμμοχώστου 32.023,73 35 

4. Επαρχιακό Δικαστήριο Λάρνακας 162.872,72 206 
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5. Επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού 458.629,25 592 

6. Επαρχιακό Δικαστήριο Πάφου 223.292,61 262 

7. Οικογενειακό Δικαστήριο 198.886,15 165 

  1.264.492,31 1502 

β) Κατάσταση στην οποία φαίνεται ο αριθμός των δικηγόρων/δικηγορικών γραφείων που ανέλαβαν τις 
υποθέσεις νομικής αρωγής ανά δικαστήριο: 

ΕΞΟΔΑ ΝΟΜΙΚΩΝ ΑΡΩΓΩΝ ΠΟΥ ΠΛΗΡΩΘΗΚΑΝ ΤΟ ΕΤΟΣ 2012 

Α/Α Δικαστήριο Αριθμός 
Υποθέσεων  

 

Αριθμός 
Δικηγόρων/Δικηγορικών 

Γραφείων 

1. Ανώτατο Δικαστήριο 11 9 

2. Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας 231 56 

3. Επαρχιακό Δικαστήριο Αμμοχώστου 35 20 

4. Επαρχιακό Δικαστήριο Λάρνακας 206 61 

5. Επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού 592 97 

6. Επαρχιακό Δικαστήριο Πάφου 262 46 

7. Οικογενειακό Δικαστήριο Λευκωσίας 165 42 

  1502 331  

.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.121, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Οδηγός Εξυπηρέτησης Ατόμων με Αναπηρία (ΑμεΑ) και Ατόμων με Μειωμένη Κινητικότητα (ΑΜΚ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. 
Ερ. 23.06.010.02.121 και ημερομηνία 21/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα, που έλαβα μετά από ενημέρωσή μου από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού: 

1. Σχετικά με το πρώτο σκέλος του ερωτήματος, πληροφορείστε ότι ο Οδηγός Εξυπηρέτησης ατόμων με 
αναπηρία (ΑμεΑ) και ατόμων με μειωμένη κινητικότητα (ΑΜΚ), εκδόθηκε σε 4 χιλιάδες αντίτυπα και έχει 
διατεθεί μέσω της Υπηρεσίας Λειτουργών Επιθεώρησης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού σε 
σχεδόν 4 χιλιάδες τουριστικές επιχειρήσεις (Ξενοδοχειακές μονάδες και Κέντρα Αναψυχής). 

2. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος του ερωτήματος, πληροφορείστε ότι σχετικά στοιχεία σχετικά με τις 
αφίξεις ατόμων που καταλήγουν σε τουριστικά καταλύματα δεν συλλέγονται από την Στατιστική 
Υπηρεσία, όμως γνωρίζουμε για τις 46 ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που παρέχουν διευκολύνσεις για 
φιλοξενία ΑμεΑ, δεν υποβλήθηκε κάποιο συγκεκριμένο παράπονο αυτής της φύσης, ώστε να 
διερευνηθεί από την αρμόδια Υπηρεσία του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

3. Για περαιτέρω ενημέρωσή σας, πληροφορείστε ότι η έκδοση του πιο πάνω οδηγού εντάσσεται στα 
πλαίσια των δράσεων που έχει αναλάβει ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού για βελτίωση των 
παρεχόμενων από τις τουριστικές επιχειρήσεις υπηρεσιών προς όλους τους συνανθρώπους μας και 
ειδικότερα των εμποδιζόμενων ατόμων, σε μια προσπάθεια προσφοράς υπηρεσιών απρόσκοπτου και 
ανεμπόδιστου παραθερισμού. Μεταξύ αριθμού άλλων δράσεων που έχει προβεί ο Κυπριακός 
Οργανισμός Τουρισμού, για επίτευξη των πιο πάνω, είναι ότι, στο πλαίσιο της προκήρυξης της δεύτερης 
φάσης του Σχεδίου Κινήτρων για επενδύσεις αειφόρου εμπλουτισμού και αναβάθμισης του τουριστικού 
προϊόντος, έχει περιλάβει στις υποχρεωτικές κατηγορίες επενδύσεων, έργα σε ξενοδοχειακές 
επιχειρήσεις που αποσκοπούν εκτός των άλλων και στην δημιουργία κατάλληλων υποδομών για 
εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες. 

Επιπρόσθετα, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού έχει δεσμευτεί να επιχορηγήσει μέρος σχετικής 
πρότασης που υποβλήθηκε από την Ομοσπονδία Παραπληγικών Κύπρου στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού 
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Προγράμματος «Διασυνοριακή Συνεργασία Ελλάδα Κύπρος 2007- 2013», η οποία περιλαμβάνει την 
εγκατάσταση σε αριθμό παραλιών πρωτοποριακών μηχανισμών για μεταφορά εμποδιζόμενων ατόμων 
στη θάλασσα και μελέτη για κωδικοποίηση προσβάσιμων υποδομών και ετοιμασία σχετικών GPS. 

4. Επίσης, τονίζεται το ενδιαφέρον του Υπουργείου μας και του ΚΟΤ, ως φορείς προώθησης του 
τουρισμού, για τη δημιουργία «προσβάσιμου τουρισμού» στην Κύπρο και η συμβολή μας στην 
προσπάθεια ώστε η χώρα μας να καταστεί φιλική και προσβάσιμη για όλα τα εμποδιζόμενα άτομα. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.132, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κάθε άλλο παρά υποβαθμίζει τα Επιμορφωτικά Κέντρα.  Αντίθετα 
τα αναβαθμίζει και τα αναπτύσσει με διάφορους τρόπους όπως: 

• Χρήση των Τεχνολογιών Πληροφορίας και Επικοινωνίας, μηχανογράφηση των διαδικασιών, 
χρήση διαδικτύου, ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων, ηλεκτρονική επικοινωνία, ηλεκτρονικό 
διαχωρισμό ομάδων κ.λπ. που διασφαλίζουν σε μεγαλύτερο βαθμό τον έλεγχο. 

• Στη θέση του Υπεύθυνου ή Λειτουργού Επιμορφωτικών Κέντρων τοποθετούνται με απόσπαση 
Εκπαιδευτικοί Λειτουργοί με δυναμικό χαρακτήρα, τεχνολογικά καταρτισμένοι, με μεγάλες 
οργανωτικές και διοικητικές ικανότητές με νέες ιδέες και όρεξη για εργασία. 

• Τοποθέτηση Επιθεωρητή Γενικών Μαθημάτων με μεγάλη πείρα και κατάρτιση στην Εκπαιδευτική 
διοίκηση και οργάνωση προγραμμάτων.  Για να προαχθεί κάποιος στην θέση Επιθεωρητή 
Γενικών Μαθημάτων απαιτείται τουλάχιστον τριετής ευδόκιμη υπηρεσία στη θέση Διευθυντή 
Δημοτικών Σχολείων και λαμβάνεται πολύ σοβαρά υπόψη η επιμόρφωση και κατάρτιση του σε 
θέματα εκπαιδευτικής οργάνωσης και διοίκησης. 

3. Όσον αφορά τις εισηγήσεις της ΠΟΜΕΚ σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

• Η κατάργηση της θέσης του Ειδικού Επιθεωρητή Επιμορφωτικών Κέντρων όπως και άλλων 
θέσεων Επιθεωρητή Ειδικών Μαθημάτων (Επιστήμης, Οικιακής Οικονομίας) έγινε στα πλαίσια 
της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης και της εφαρμογής των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων με 
τη σύμφωνη γνώμη της Οργάνωσης Επιθεωρητών Δημοτικής Εκπαίδευσης (ΟΕΔΕ) και χωρίς να 
υπάρχει ένσταση από μέρους της ΠΟΕΔ.  Σκοπός ήταν να διορθωθούν στρεβλώσεις και αδικίες 
που παρατηρούνταν στα κριτήρια προαγωγής Επιθεωρητών Ειδικών Μαθημάτων και Γενικών 
Μαθημάτων.  Ο Επιθεωρητής Γενικών Μαθημάτων που ανέλαβε φέτος διαθέτει επταετή εμπειρία 
ως περιφερειακός συντονιστής των Επιμορφωτικών Κέντρων και παράλληλα Εκπαιδευτής. Είναι 
κάτοχος ΜΑ στην Εκπαιδευτική Οργάνωση/Διοίκηση και έχει τεράστια εμπειρία 34 χρόνων στην 
οργάνωση, διοίκηση και λειτουργία Δημοτικών Σχολείων και Εκπαιδευτικών Προγραμμάτων 
(Εκπαιδευτικές και Θερινές Κατασκηνώσεις Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού) οργάνωση, 
αποστολών στο εξωτερικό και φιλοξενίας στην Κύπρο. 

• Συμφωνούμε με το θέμα της ενημέρωσης, εκπαίδευσης και κατάρτισης των Εκπαιδευτών, το 
οποίο θα μελετήσουμε σε συνεργασία με το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο.  Επίσης στοχεύουμε στη 
δημιουργία αναλυτικών προγραμμάτων για τα διάφορα θέματα.  Έχουμε σκοπό μελλοντικά να 
εργαστούμε προς αυτή την κατεύθυνση.  Η κατάρτιση εκπαιδευτών και καθορισμός 
προγραμμάτων αναλυτικών θα βοηθήσει στην ποιοτική αναβάθμιση των επιμορφωτικών.  Όλα 
αυτά βέβαια στα πλαίσια της οικονομικής δυνατότητας του κράτους και του προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Διαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων (ΙΔΑΒΕΠ), 
το οποίο από φέτος αναλαμβάνει την εργοδότηση των εκπαιδευτών. 

• Συμφωνούμε ότι η διαδικασία δημιουργίας παράδοσης/παραλαβής ομάδων είσπραξης μελών σε 
σχέση με τα καθήκοντα και υποχρεώσεις των Εκπαιδευτών και Τοπικών Υπευθύνων πρέπει να 
διαφοροποιηθεί και να εκσυγχρονιστεί με τη χρήση της σύγχρονη τεχνολογίας και νέων δομών και 
μοντέλων οργάνωσης και διοίκησης. 

• Θα καταβληθεί συντονισμένη προσπάθεια για να τροποποιηθούν οι ισχύοντες κανονισμοί στα 
πλαίσια του ΙΔΑΒΕΠ και σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκομένους φορείς.  Σε αυτή τη 
διαδικασία, θα ζητηθούν και οι απόψεις της ΠΟΜΕΚ. 
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• Από φέτος θα χρησιμοποιούνται οι υπηρεσίες τοπικών υπευθύνων στα Επαρχιακά Γραφεία για 
να αντιμετωπιστούν οι άμεσες ανάγκες στελέχωσης σε περιόδους αιχμής ως προσωρινής λύσης 
μέχρι να βρεθούν μόνιμες λύσεις. 

• Καταβάλλεται ήδη προσπάθεια να κλείσουν τα μικρά Κέντρα ειδικά στις πόλεις και να 
δημιουργηθούν μεγάλα περιφερειακά κέντρα στα οποία να διαθέτουν την απαραίτητη υποδομή 
και ανέσεις.  Έτσι θα δημιουργούνται ευκολότερα ομάδες με τον απαιτούμενο αριθμό, δε θα 
υπάρχει μεγάλη μετακίνηση εκπαιδευτών και γενικά θα είναι ευκολότερη η οργάνωση, η 
λειτουργία και ο έλεγχος τους από τους τοπικούς υπευθύνους. 

• Το ΙΔΑΒΕΠ ιδρύθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου σε μια προσπάθεια να 
αποφευχθεί η σύνδεση με το κρατικό μισθολόγιο και η δημιουργία σχέσης κράτους και 
εργαζομένων με μερική απασχόληση και αγορά υπηρεσιών στα προγράμματα που μπήκαν κάτω 
από την διαχείριση του.  Στις συζητήσεις για την ίδρυσή του πήραν μέρος οι αξιωματούχοι του 
ΥΠΠ (Υπουργός, Γενική Διευθύντρια, οι Διευθυντές των Τμημάτων) καθώς και οι Επιθεωρητές και 
Λειτουργοί υπεύθυνοι για την οργάνωση και λειτουργία των διαφόρων προγραμμάτων.  Οι 
συσκέψεις ήταν καθαρά υπηρεσιακές στα αρχικά στάδια (λάμβαναν μέρος μόνο εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες και φορείς του Υπουργείου Παιδείας) και αργότερα μετά από αίτημά τους, συμμετείχαν 
και εξέφρασαν τις απόψεις τους οι συντεχνίες ΣΕΚ και ΠΕΟ ως εκπρόσωποι των εκπαιδευτών 
των διαφόρων προγραμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.135, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 4/10/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι το Διοικητικό Συμβούλιο του 
Οργανισμού αφού εξέτασε το αίτημα της κοινότητας αποφάσισε ότι τούτο θα προωθηθεί μέσα στα πλαίσια του 
Προγράμματος του Κοινωνικού Αθλητισμού και ανάλογα με την οικονομική δυνατότητα του ΚΟΑ.  Σας 
επισυνάπτουμε σχετική απαντητική επιστολή του οργανισμού προς την Κοινότητα. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.178, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 18/10/2012, σας 
ενημερώνω ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις για παραχώρηση οποιασδήποτε χορηγίας για 
επιδιόρθωση των ζημιών του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας του Πωμού. 

 Επιπρόσθετα, λόγω της δυσμενούς κατάστασης των δημόσιων οικονομικών, δεν εξετάζονται νέα 
αιτήματα Δήμων ή Κοινοτήτων για χορηγία στο πλαίσιο του Σχεδίου Πολιτιστικής Υποδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
«Διαφάνεια στις τιμές φρέσκων φρούτων και λαχανικών 

 Αναφορικά με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής Διευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 22 Οκτωβρίου 2012, με την οποία μας διαβιβάζετε την Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, σας πληροφορώ ότι: 

 Οι τιμές των φρέσκων φρούτων και λαχανικών αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού μία φορά την εβδομάδα, μετά την πραγματοποίηση του παρατηρητηρίου που 
διεξάγεται από επιθεωρητές του Υπουργείου. Οι τιμές που αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου είναι 
λιανικές τιμές πώλησης. 

 Η εισήγηση σας για δημοσίευση των τιμών σε καθημερινή βάση θα εξεταστεί με βάση το διαθέσιμο 
προσωπικό και τη δυνατότητα υλοποίησης της, αλλά και το όφελος το οποίο θα προκύψει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.210, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.210, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 25.10.2012 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την καθυστέρηση στις εργασίες εγκατάστασης 
ανελκυστήρων στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Αγίων Αναργύρων Β΄ στη Λάρνακα: 

(α) Το έργο εγκατάστασης ανελκυστήρων σε 21 πολυκατοικίες του Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων 
Αγίων Αναργύρων Β΄ ξεκίνησε στις 27/12/2011, έχει διάρκεια 18 μήνες και θα ολοκληρωθεί στις 
26/6/2013.  Το έργο εκτελείται σε τρεις φάσεις των 7 πολυκατοικιών η κάθε μία. Η παράδοση της 1ης 
φάσης, σύμφωνα με το Συμβόλαιο είναι στις 26/12/2012, της 2ης φάσης είναι στις 26/3/2013 και της 3ης 
φάσης στις 26/6/2013. 

(β) Παρατηρείται μια καθυστέρηση στην 1η φάση, ενώ η 2η και η 3η φάση του έργου ακολουθούν το 
χρονοδιάγραμμα που ορίστηκε για το έργο.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με συνεχείς 
επιστολές του προς τον εργολάβο, ασκεί πιέσεις προς επίσπευση των εργασιών για να καλύψει την 
καθυστέρηση.  Ο εργολάβος δεσμεύτηκε ότι θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια για ολοκλήρωση 
των εργασιών, σύμφωνα με το Συμβόλαιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.211, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.211 και ημερ. 25/10/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου 
Βουλευτή: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων λειτουργούν από το 1972, με εξαίρεση τα έτη 1975 και 1976, 
Σχέδιο Επιχορήγησης Αδειών Εργοδοτουμένων κατά τους καλοκαιρινούς μήνες για διαμονή και διατροφή των 
μελών του Κεντρικού Ταμείου Αδειών και των οικογενειών τους σε ξενοδοχεία των ορεινών θερέτρων και 
παραθαλάσσιων περιοχών.  Το εν λόγω Σχέδιο χρηματοδοτείται από τα πλεονάσματα του Κεντρικού Ταμείου 
Αδειών. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη δύσκολη οικονομική κατάσταση του Ταμείου, δεν προβλέπεται επέκταση της 
λειτουργίας του Σχεδίου και κατά την περίοδο των Χριστουγεννιάτικων διακοπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.237, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.237 και ημερομηνία 2 Νοεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας για τον αριθμό του ανθρώπινου δυναμικού και τον προϋπολογισμό του Εθνικού 
Μηχανισμού για τα Δικαιώματα της Γυναίκας και της Μονάδας Ισότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως καθώς και της Υπουργικής Επιτροπής για την ισότητα ανδρών και γυναικών και κατά πόσο 
έχει μελετηθεί η δημιουργία ενός ενοποιημένου σώματος για θέματα ισότητας φύλων και εντός ποιων 
χρονοδιαγραμμάτων αυτό θα υλοποιηθεί και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός και Ανθρώπινο Δυναμικό: 

1.1. Εθνικός Μηχανισμός για τα Δικαιώματα της Γυναίκας (ΕΜΔΓ) 

Ο προϋπολογισμός του ΕΜΔΓ για το έτος 2012 ανέρχεται στις €450,000 ενώ το 2011 ήταν 
€760,000.  Η μείωση του προϋπολογισμού έγινε μέσα στα πλαίσια της μείωσης των λειτουργικών 
δαπανών του δημοσίου για περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

1.2. Μονάδα Ισότητας 

1.2.1. Η Μονάδα Ισότητας στελεχώνεται από 3 λειτουργούς, μία Ανώτερη Διοικητική Λειτουργό 
και δύο Διοικητικούς Λειτουργούς.  Σημειώνεται ότι η Μονάδα Ισότητας ενισχύεται με 
εξωτερικούς συνεργάτες για κάλυψη επιστημονικών, ερευνητικών και άλλων αναγκών. 

1.2.2. Ο προϋπολογισμός της Μονάδας Ισότητας για το 2012 ανέρχεται στις €90,000. 

1.3. Υπουργική Επιτροπή για την ισότητα ανδρών και γυναικών 

Η Υπουργική Επιτροπή δεν έχει ξεχωριστό προϋπολογισμό ή προσωπικό. Οι ανάγκες 
λειτουργίας της καλύπτονται από το υφιστάμενο προσωπικό και προϋπολογισμό της Μονάδας 
Ισότητας. 

2. Ενδεχόμενο ενοποίησης Φορέων Ισότητας 

2.1 Το θέμα μελετήθηκε από την Τεχνική Επιτροπή Ισότητας Ανδρών και Γυναικών στην οποία 
μετέχουν εκπρόσωποι των Υπουργείων Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, Οικονομικών, 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Παιδείας και Πολιτισμού κατ’ εντολή της Υπουργικής 
Επιτροπής για την ισότητα ανδρών και γυναικών. 

2.2. Συγκεκριμένα καταγράφηκαν και μελετήθηκαν οι αρμοδιότητες των υφιστάμενων φορέων 
Ισότητας που λειτουργούν στην Κύπρο [α) Εθνικός Μηχανισμός για τα Δικαιώματα της Γυναίκας, 
β) Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και Επαγγελματική Εκπαίδευση (ΕΙΦ), γ) 
Αρχή Ισότητας-Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως, δ) Επιθεωρητές Ισότητας, Τμήμα Εργασίας, ε) 
Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα για την Καταπολέμηση της Εμπορίας Προσώπων, στ) 
Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, ζ) 
Επιτροπή Ισότητας Ανδρών και Γυναικών στην Αστυνομία]. 

2.3. Η Τεχνική Επιτροπή αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο οι φορείς ισότητας παραμείνουν ως 
έχουν, καθ’ ότι: 

α) Η ενοποίηση των φορέων Ισότητας δεν θα οδηγήσει σε σημαντική μείωση του 
προϋπολογισμού και του ανθρώπινου δυναμικού. 

β) Δεν υπάρχει σημαντική υπερκάλυψη των αρμοδιοτήτων μεταξύ των διαφόρων φορέων 
Ισότητας και κυρίως του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

γ) Στην περίπτωση δημιουργίας ενός νέου ανεξάρτητου σώματος θα εξακολουθεί να υπάρχει 
ανάγκη για ένα αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα που να χειρίζεται θέματα ισότητας των δύο 
φύλων. 

δ) Η ενοποίηση των φορέων Ισότητας θα οδηγήσει, αναπόφευκτα, σε μείωση εμπλοκής των 
Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.240, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.240 και ημερομηνία 5 Νοεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας κατά πόσον έχουν εφαρμοστεί μηχανισμοί αξιολόγησης της αποτελεσματικότητας 
και αποδοτικότητας των επιμέρους δράσεων του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα Ανδρών και 
Γυναικών (2007-2013) και ποια είναι τα αποτελέσματα μέχρι σήμερα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ύστερα από Πρόταση του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε το Νοέμβριο του 2009 (αρ. απόφ. 69.623) τη σύσταση μόνιμης Υπουργικής Επιτροπής για 
την Παρακολούθηση και Συντονισμό της Υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα 
Ανδρών και Γυναικών, η οποία προεδρεύεται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και 
στην οποία μετέχουν οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών, Οικονομικών και 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Η Υπουργική Επιτροπή συνεπικουρείται στο έργο της από Τεχνική Επιτροπή, η οποία λειτουργεί κάτω 
από τις οδηγίες της και απαρτίζεται από τεχνοκράτες- ειδικούς των αντίστοιχων Υπουργείων. 

3. Η Υπουργική Επιτροπή αποφάσισε να προχωρήσει στην αξιολόγηση της προόδου υλοποίησης του 
Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα (ΕΣΔΙ) για την περίοδο 2007-2010, επί τη βάσει 
εμπεριστατωμένης έρευνας που θα παρουσίαζε το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
(ΥΔΔΤ). 

3.1. Το ΥΔΔΤ αποφάσισε την ανάθεση της αξιολόγησης της προόδου υλοποίησης του Εθνικού 
Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα σε εξωτερικό συνεργάτη (το Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών 
Κοινωνικού Φύλου-MIGS), προκειμένου αυτή να έχει τα εχέγγυα της αντικειμενικότητας, αλλά και 
εξειδικευμένης επιστημονικής βαρύτητας. Η ανάθεση έγινε κατόπιν πρόσκλησης για υποβολή 
προσφορών. 

3.2. Οι όροι ανάθεσης της ετοιμασίας της έκθεσης ήταν: 

(α) διεξαγωγή ποσοτικής και ποιοτικής αξιολόγησης της προόδου που σημειώθηκε, καθώς και 
των προβλημάτων που παρεμποδίζουν την πρόοδο, 

(β) αξιολόγηση της επίδρασης του ΕΣΔΙ στον κυβερνητικό/δημόσιο τομέα, αλλά και στην 
κοινωνία γενικότερα, 

(γ) εκτίμηση κατά πόσο το ΕΣΔΙ κατάφερε να συμβάλει στη σφαιρική και συντονισμένη 
προώθηση των γυναικείων θεμάτων, 

 (δ) εισηγήσεις για περαιτέρω βελτίωση της κατάστασης σε σχέση με τα σημεία (α), (β) και (γ), 
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 (ε) η υποβολή της εντός 2 μηνών από την ημερομηνία ανάθεσης. 

4. Η Έκθεση ολοκληρώθηκε και υποβλήθηκε στο Υπουργείο τον Ιούνιο του 2011, μαζί με Διευθυντική 
Περίληψη. Αφού έτυχε μελέτης και αξιολόγησης από την Τεχνική Επιτροπή, η Έκθεση υιοθετήθηκε από 
αυτήν και εν συνεχεία από την Υπουργική Επιτροπή Ισότητας. 

5. Σκοπός της έκθεσης ήταν η ενδιάμεση αξιολόγηση της προόδου που σημειώθηκε κατά την περίοδο 
2007-2010, αλλά και των προβλημάτων που εξακολουθούν να υπάρχουν σε σχέση με την υλοποίηση 
του ΕΣΔΙ. Η μεθοδολογία που χρησιμοποιήθηκε ήταν ποσοτική και ποιοτική. 

5.1. Διεξαγωγή ποσοτικής αξιολόγησης του ΕΣΔΙ 

 Για τη διεξαγωγή της ποσοτικής αξιολόγησης αναλύθηκε το πληροφοριακό υλικό που είχε 
συλλέξει το ΥΔΔΤ από όλα τα Υπουργεία/Υπηρεσίες και άλλους φορείς, περιλαμβανομένων των 
Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων για τις δράσεις που είχαν υλοποιηθεί κατά την περίοδο 2007-
2010, μέσω ειδικού εντύπου. Κατόπιν, έγινε ανάλυση των πληροφοριών ανά θεματική 
προτεραιότητα, είδος δραστηριότητας, προβολής, ομάδα στόχου, αξιολόγηση, και «βιωσιμότητα» 
των αποτελεσμάτων της δράσης. 

5.2. Διεξαγωγή ποιοτικής αξιολόγησης του ΕΣΔΙ 

5.2.1.  Για τη συλλογή πρωτογενών δεδομένων και τη διεξαγωγή της ποιοτικής ανάλυσης, 
πραγματοποιηθήκαν έξι ημι-δομημένες σε βάθος συνεντεύξεις με εκπροσώπους του 
Εθνικού Μηχανισμού για τα Δικαιώματα της Γυναίκας, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Επιτροπής 
Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 
Οικογένεια και του Δήμου Λευκωσίας. 

5.2.2.  Για σκοπούς της αξιολόγησης και λαμβάνοντας υπόψη το διαθέσιμο χρόνο για τη 
διεξαγωγή της, εξετάστηκαν ενδελεχώς όλες οι δράσεις που είχαν πραγματοποιηθεί 
στα πλαίσια του ΕΣΔΙ, αρκετές για τις οποίες έγινε εκτενής αναφορά στην έκθεση. 
Επιπλέον, μέσω των συνεντεύξεων είχε γίνει προσπάθεια να εντοπιστούν κοινά 
προβλήματα στην εφαρμογή και σχεδιασμό των δράσεων που περιέχονται στο 
ΕΣΔΙ, έτσι ώστε να δοθεί μια πιο γενική εικόνα των προκλήσεων που αντιμετωπίζει 
η εφαρμογή του ΕΣΔΙ, με βάση τις οποίες έγιναν οι ανάλογες εισηγήσεις. 

5.2.3.  Στόχος των συνεντεύξεων ήταν επίσης η συλλογή ποιοτικών στοιχείων, όπως 
υποκειμενικές αντιλήψεις, απόψεις, ιδέες, πεποιθήσεις και εμπειρίες συγκεκριμένων 
προσώπων αναφορικά με το ΕΣΔΙ, ώστε να δημιουργηθεί μια αρτιότερη και 
περισσότερο επεξεργασμένη γνώση, η οποία να περιέχει μια ολιστική και βαθύτερη 
ερμηνεία για τους συμμετέχοντες στην έρευνα και το περιβάλλον τους. 

6. Αποτελέσματα ενδιάμεσης Έκθεσης Αξιολόγησης 

6.1. Από την Έκθεση Αξιολόγησης προέκυψαν οι ακόλουθες διαπιστώσεις: 

6.1.1.  Η υιοθέτηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών ήταν αναμφίβολα μια από τις πιο σημαντικές πολιτικές εξελίξεις για την 
Ισότητα των φύλων στην Κύπρο. 

6.1.2.  Η Κύπρος έχει επιτελέσει σημαντικό έργο όσον αφορά την Ισότητα γυναικών και 
ανδρών τα τελευταία χρόνια, αφού μεγάλος αριθμός δράσεων έχει υλοποιηθεί σε 
όλους τους τομείς. 

6.1.3.  Η μεγαλύτερη πρόοδος έχει σημειωθεί στους τομείς της προώθησης των γυναικών 
στην αγορά εργασίας και στην καταπολέμηση της βίας κατά των γυναικών. 

6.1.4.  Βάσει της ανάλυσης των διαθέσιμων δεικτών, δεν φάνηκε να έγινε κάποια 
ουσιαστική βελτίωση σε άλλους τομείς, ωστόσο με τις μέχρι σήμερα προσπάθειες 
που έχουν γίνει, τέθηκαν οι βάσεις για μια πιο συντονισμένη προσπάθεια για την 
επίτευξη των στόχων του ΕΣΔΙ. 

6.1.5.  Από τους 66 συνολικά στόχους που προβλέπονται στο ΕΣΔΙ, προέκυψε ότι 22 
έχουν ολοκληρωθεί, 21 στόχοι υλοποιούνται χωρίς να έχουν ακόμη ολοκληρωθεί και 
23 δεν έχουν υλοποιηθεί. 

 6.2. Από την Έκθεση προέκυψαν επίσης οι ακόλουθες εισηγήσεις: 
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6.2.1.  Μεγαλύτερη προσοχή πρέπει να δοθεί σε τομείς που επηρεάζουν άμεσα 
νοοτροπίες και αντιλήψεις ως προς την ισότητα μεταξύ γυναικών και ανδρών, όπως 
ο τομέας της εκπαίδευσης, των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης, και της 
εκπροσώπησης των γυναικών στα κέντρα λήψης των αποφάσεων. 

6.2.2.  Εντατικοποίηση και συστηματοποίηση της κατάρτισης των λειτουργών όλων των 
βαθμίδων των Υπουργείων σε θέματα ισότητας. 

6.2.3.  Προώθηση της ένταξης της διάστασης του φύλου (gender mainstreaming) σε όλες 
τις πολιτικές. 

6.2.4.  Το κάθε Υπουργείο/Κρατικός Φορέας πρέπει να επιδιώξει να εξασφαλίσει πόρους 
για υλοποίηση των δράσεων που εμπίπτουν στο ΕΣΔΙ μέσα από τον ετήσιο 
προϋπολογισμό του (gender budgeting). 

6.2.5.  Άμεση ενίσχυση της Μονάδας Ισότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης με 
οικονομικούς και ανθρώπινους πόρους, όπως προβλέπεται από το ίδιο το ΕΣΔΙ, ως 
προϋπόθεση για πιο αποτελεσματική υλοποίηση του Σχεδίου. 

6.2.6.  Συστηματική παρακολούθηση και αξιολόγηση όλων των δράσεων που υλοποιούνται 
στα πλαίσια του ΕΣΔΙ, με παράλληλη ανάπτυξη μετρήσιμων δεικτών. 

6.2.7.  Καλύτερο συντονισμό και επικοινωνία μεταξύ όλων των τμημάτων που υπάγονται 
στο ίδιο Υπουργείο για την επίτευξη των στόχων του ΕΣΔΙ. 

6.2.8.  Διεξαγωγή σε βάθος, ολοκληρωμένων και παγκύπριας εμβέλειας ερευνών, οι 
οποίες θα αποτυπώνουν την πραγματική εικόνα για τη συνολική κατάσταση 
ανισότητας στην Κύπρο, αλλά και τις γενεσιουργές αιτίες των κοινωνικών 
φαινομένων που αφορούν την ανισότητα. 

 Σε σχέση με το δεύτερο ερώτημά σας, πληροφορείστε ότι αυτό δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως.  Το μέρος που αφορά το Σχέδιο Δράσης για την 
καταπολέμηση της σωματεμπορίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, ενώ το Σχέδιο 
Δράσης για την Καταπολέμηση της Ενδοοικογενειακή Βίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, προς το οποίο θα πρέπει ν’ απευθυνθεί το ερώτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.258, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.290, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου ημερομηνίας 13.11.12 και σας πληροφορώ ότι έχει προχωρήσει η διαδικασία 
προκήρυξης του διαγωνισμού για το έργο της επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας από το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων. 

2. Συγκεκριμένα έχουν υποβληθεί 13 προσφορές στο Τμήμα Δημοσίων Έργων στις 19.10.2012 και έχει 
ήδη ετοιμαστεί η έκθεση αξιολόγησης για τον εν λόγω διαγωνισμό, η οποία έχει προωθηθεί στο Συμβούλιο 
Προσφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο θα λάβει την τελική απόφαση για την 
ανάθεση της σύμβασης. 

3. Έχει εξασφαλιστεί επίσης στις 21.11.12 η έγκριση ανάθεσης σύμβασης του εν λόγω διαγωνισμού, από 
το Υπουργείο Οικονομικών και αναμένεται κατακύρωση της προσφοράς από το Συμβούλιο Προσφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, εντός του πρώτου δεκαπενθημέρου του Δεκεμβρίου του 2012. 

4. Εάν δεν υπάρξει οποιαδήποτε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, το έργο της επέκτασης 
του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, αναμένεται να ξεκινήσει τον Ιανουάριο του 2013.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα. 

 Έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Όπως ήδη έχω αναφέρει και 
προηγούμενα, έχει αποφασιστεί όπως η επόμενη συνεδρία της Βουλής οριστεί εκτάκτως για την ερχόμενη 
Τετάρτη, στις 10.00 π.μ.  Θέλω όμως να επαναλάβω, κύριε Παπαδόπουλε, ότι, αν η επιτροπή Οικονομικών 
κρίνει ότι θα χρειαστεί και το πρωινό της Τετάρτης, για να ολοκληρώσετε κατά τρόπο, υπό τας συνθήκας 
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βέβαια, ικανοποιητικό τη διαβούλευση, τη συζήτηση, αλλά και την ακρόαση των όποιων αντιπροσωπευτικών 
φορέων, παρακαλώ να ενημερώσετε έγκαιρα το προεδρείο της Βουλής για την ανάλογη μετακίνηση της ώρας. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω είναι καλύτερα να αφήσουμε να ολοκληρωθούν οι συζητήσεις στην επιτροπή 
Οικονομικών και θα μπορέσω να σας ενημερώσω τη Δευτέρα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους προληπτικούς είναι 12.12.12! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πότε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η Τετάρτη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

 Λοιπόν, επαναλαμβάνω ότι η επόμενη συνεδρία της Βουλής έχει οριστεί εκτάκτως για την ερχόμενη 
Τετάρτη, 12 Δεκεμβρίου 2012, στις 10.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
 1.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.235-2012). 

 2.  Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.236-2012). 

 3.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

 4.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.238-2012). 

 5.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.239-2012). 

 6.  Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.240-2012). 

 7.  Ο περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του 
ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.241-2012). 

 8.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.242-2012). 

 9.  Ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και 
Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις 
των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.243-2012). 

 10.  Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές 
Αρχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.244-2012). 

 11.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων,  
Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων 
του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.245-2012). 

 12.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.246-2012). 

 13.  Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.252-2012). 

 14.  Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.255-2012). 

 15.  Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.256-2012). 

 16.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.253-2012). 

 17.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.083-2012). 

 18.  Ο περί της Ρύθμισης του Μεσοπρόθεσμου 
Δημοσιονομικού Πλαισίου και Δημοσιονομικών Κανόνων 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.123-2012). 

 19.  Ο περί της Υποχρέωσης Διατήρησης Ισοσκελισμένων 
Κρατικών Εσόδων και Δημοσιονομικών Δαπανών και 
περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.026-2012). 

 20.  Ο περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.112-2012). 

 21.  Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής 
Υπηρεσιών Διοίκησης Ιδιωτικών Εταιρειών και Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.073-2012). 

 22.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.233-2012). 

 23.  Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.249-2012). 

 24.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.250-2012). 

 25.  Ο περί Διεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  
(Αρ. Φακ. 23.01.053.232-2012). 

 26.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.227-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 

φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καρογιάν Μάριος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης Δημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Λαμάρης Γιάννος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Bουλής στις επετείους της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και της θυσίας του δημάρχου Λεμεσού Χριστόδουλου Σώζου στη μάχη του Μπιζανίου και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του.  

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Ι. Νικολάου, Φ. Σαρίκας, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας. Π. Σταυριανός, Ν. Κωνσταντίνου, Ανδρέας 
Κυπριανού, Δ. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 6). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος 
του 2012», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Τ. Μητσόπουλος, Δ. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. 
Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Άντρος Κυπριανού, Ζ. Κουλίας, Ά. Βότσης) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Τ. Μητσόπουλος, Α. 
Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2012», ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 7) και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Γιώργο 
Περδίκη. 

9. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», συζήτηση 
(Ρ. Μαυρονικόλα, Ά. Βότσης, Λ. Χριστοφόρου) και απόφαση για αναβολή του. 

10. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης 
Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί της Εργασίας μέσω 
Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012», παρατηρήσεις του κ. Άγγελου Βότση, 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Ά. Βότσης, Γ. 
Περδίκης, Δ. Συλλούρης, Ζ. Ζαχαρίου) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Υδρογονανθράκων 
(Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και 
Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
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Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή τους σε νόμους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αιτήματα του δήμου Αγίου Δομετίου για κρατική αποζημίωση σχετικά με το οδόφραγμα και για 
καθαρισμό της Νεκρής Ζώνης - Η διάθεση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου στο 
πρόγραμμα “Πρωτοβουλίες Νέων” - Μεταφορά στις ελεύθερες περιοχές προϊόντων που δεν 
καλλιεργούνται στα κατεχόμενα και δέσμευσή τους από τις αρμόδιες αρχές - Ευρωπαϊκή Οδηγία για 
διάθεση τροφίμων περασμένης χρονολογίας - Η επιχορήγηση του έργου ανέγερσης της Δημοτικής 
Αίθουσας Αθλοπαιδιών Αγίου Δομετίου - Η εφαρμογή του σχεδίου δράσης για τη βελτίωση της 
ποιότητας του αέρα - Η μεταπώληση προσφυγικών οικιστικών μονάδων με τίτλο ιδιοκτησίας - Θέματα 
ασφάλειας της Δημοκρατίας (απόρρητη ερώτηση) - Ανάγκη εγκατάστασης λογισμικού φιλτραρίσματος σε 
υπολογιστές σε σχολικούς και δημόσιους χώρους - Εργοδότηση συνταξιούχων υπαλλήλων της Cyta 
στον τομέα του τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών - Έρευνες για δυνατότητα καλλιέργειας στην 
Κύπρο κτηνοτροφικών φυτών για ζωοτροφές - Κρατικά σχέδια, δάνεια και χορηγίες για στέγαση - 
Στήριξη οροθετικών ατόμων από την πολιτεία - Πτωχεύσασες εταιρείες τα τελευταία πέντε χρόνια και 
γυναίκες. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η χρήση του φυσικού αερίου στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας - Επιδιόρθωση αγροτικών δρόμων 
στην Πάφο - Βελτίωση των αγροτικών δρόμων της Τσάδας - Μέτρα ενθάρρυνσης αγοράς ηλεκτρικών 
αυτοκινήτων - Κατασκευή μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου στον Κάτω Αμίαντο - Επέκταση του δικαιώματος 
της μειωμένης στρατιωτικής θητείας - Διδασκαλία της ποντιακής ιστορίας στα σχολεία - Κατασκευή του 
δρόμου Λεμεσού-Αγρού - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου κοντά 
στην Επισκοπή - Επιστροφή ΦΠΑ στο κοινοτικό συμβούλιο Κυπερούντας για ανακατασκευή γηπέδου - 
Η μίσθωση μαντρών εντός τουρκοκυπριακών κλήρων - Βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης-Παναγιάς - 
Επισκέψεις συγγενών νεοσυλλέκτων στα ΚΕΝ Λάρνακας και Πάφου - Δημιουργία γραμμικού πάρκου 
στην Πόλη Χρυσοχούς - Στατιστικά στοιχεία για τις πυρκαγιές των τελευταίων πέντε χρόνων - Νομική 
αρωγή σε Ελληνοκυπρίους και αλλοδαπούς - Οδηγός συμπεριφοράς του ΚΟΤ προς τους αναπήρους - 
Ανάγκη βελτίωσης της λειτουργίας των επιμορφωτικών κέντρων - Επιχορήγηση της κατασκευής 
γηπέδου μίνι ποδοσφαίρου στο Μονιάτη - Ανάγκη επιδιόρθωσης του πολιτιστικού κέντρου της 
κοινότητας Πομού - Ανάγκη για καθημερινή δημοσίευση των τιμών των φρέσκων φρούτων και 
λαχανικών - Καθυστέρηση στην τοποθέτηση ανελκυστήρων στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ στη 
Λάρνακα - Επέκταση σχεδίου επιχορηγημένων διακοπών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Κρατικοί φορείς για θέματα ισότητας φύλων και ανάγκη ενοποίησής τους - Εθνικά σχέδια δράσης για την 
ισότητα των φύλων, τη σωματεμπορία και την ενδοοικογενειακή βία και αξιολόγησή τους - Γυναίκες στην 
Εθνική Φρουρά (απόρρητη απάντηση) - Καθυστέρηση στην επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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